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«СЫНШЫЛАР ТАҢДАУЫ»:
БӘЙГЕДЕ КІМДЕР ТОП ЖАРДЫ?
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ЖАҒДАЙЫҢ ҚАЛАЙ,
ЖЕР-АНА?
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Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев ҚХР Қорғаныс 
министрі Дун Цзюньді қабылдады. Президент Қазақстанға ресми 
са пармен келген Қытай Халық Республикасының Қорғаныс ми-
нистрі Дун Цзюньге ілтипат білдіре отырып, оның тату көршілік, 
дос тық қатынастарды және өзара тиімді ынтымақтастықты ны-
ғайтуға қосқан үлесін ерекше атап өтті. 

Қасым-Жомарт Тоқаев қа зақ-
қытай байланыстары жоғары 
дең гейде екеніне, яғни арада мәң-
 гілік әрі жан-жақты стра те гия лық 
серіктестік орнағанына на  зар 
аударды. Мемлекет бас шы сы ның 
пікірінше, к#пжақты құ ры лымдар 
аясында Қазақстан мен Қытайдың 
#ңірлік және ха лы қаралық қауіп-
сіздіктің негізгі мәселелеріне қа-
тысты к#зқарас тары ұқсас.

– Біз Біріккен Ұлттар Ұйы мы, 
Шанхай ынтымақтастық ұйы мы, 
Азиядағы #зара іс-қи мыл және 
сенім шаралары ж# нін дегі кеңес 
шеңберінде кон струк тивті диалог 
құрып, бір-бірімізге қолдау біл ді-
ріп келеміз. Сондай-ақ Қытай дың 
дүниежүзілік дамуға, жаһан дық 

қауіпсіздік пен #ркениетке қа тыс-
ты ұсынған бастамаларын жо  ғары 
ба ғалаймыз әрі қол дай мыз. Бұл 
бас тамалар әлемдегі қауіп сіздіктің 
қа зіргі жүйесін ны ғайтуға оң үлес 
қо сады деп са най мын, – деді Пре-
зидент.

ҚХР Қорғаныс ми нистрі Дун 
Цзюнь қонақжай лық к#рсеткені 
үшін Мемлекет басшысына алғыс 
айтып, ШЫҰ-ға мүше елдердің 
қор ғаныс ми нистр лерінің кеңесі 
жоғары дең гейде #ткенін атап 
#тті.

8ңгімелесу барысында та рап-
тар бітімгерлік, білім және әс ке-
ри-техника салаларындағы ын  -
тымақтастықты дамытуға ниет  ті 
еке нін жеткізді.

Қасым-Жомарт Тоқаев, ең ал дымен, еліміз-
дің бірнеше ай ма ғындағы табиғат апат сал да рын 
еңсеру үшін жүргізіліп жат қан ауқымды жұ мыс-
тарға тоқ талып, су тасқыны бастал ған нан бері 
Қа зақстан халқы Ассамблеясы да ортақ істен шет 
қал май, белсенді әрі үйлесімді жұ мыс істеп жат-
қанын атап #т ті. Мұның бәрі #зара жана шыр 
жә не тілеулес болудың ай қын к#рінісі екенін 
айт ты.

«Мен Батыс Қазақстан, Сол түстік Қазақстан, 
Қостанай об лыстарына арнайы бардым. Кез десу 
кезінде жұртшылық Ас самблея мүшелеріне зор 
ри за шылық білдірді. Ассамблея – кейбір адам-
дар айтып жүргендей, жасанды ұйым емес. Ас-
сам блея – ел бірлігін іс жүзінде орнықтыра 

түсетін тиімді құрылым. Бүгінде бұл – консти-
ту циялық мәртебесі бар маңызды қоғамдық 
орган. Ассамблея #те ауқымды қайырымдылық 
шараларын дер кезінде және жедел ұйымдас ты-
рып келеді. Мұның бәрі к#пжылдық жүйелі 
жұ мыстың нәтижесі екені с#зсіз. Ассамблея 
мү шелері «Қайырымдылық керуені» жобасы 
ар қылы мұқтаж жандарға үнемі қолдау к#рсетіп 
жүр. Былтырдың #зінде құны 1,7 миллиард тең-
геден асатын к#мек берілді. Бірлігі мықты ха лық-
тың күш-қуаты азаматтардың бір-біріне де ген 
осындай қамқорлығынан айқын к#рінеді», – деді 
Президент.

(Жалғасы 2-бетте)

ТАҒДЫРЛЫ ТАРИХ 
ТОҒЫСТЫРҒАН

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаевтың төрағалығымен Қа зақ-
стан халқы Ассамблеясының «Бірлік. Жасампаздық. Өрлеу» атты ХХХІІІ сессиясы өтті. 
Жиынға Парламент Сенатына ҚХА қатарынан сайланған депутаттар, республикалық 
этномәдени бірлестіктердің жетекшілері мен мүшелері, Ассамблеяның еріктілері, 
сон дай-ақ бейнебайланыс арқылы Ұйымның өңірлердегі делегаттары қатысты.

ТИІМДІ ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
НЫҒАЙЫП КЕЛЕДІ

4

Парламент Мәжілісінің Төрағасы Ерлан Қошанов бастаған бір 
топ депутат ресми сапармен Қытайға барды. Бейжіңде депутаттар 
Қытай Халық Республикасы Бүкілқытайлық халық өкілдері жина-
лы сы Тұрақты комитетінің төрағасы Чжао Лэцзимен, Қытай Халық 
Рес публикасының Халықтық саяси консультативтік кеңесі Бүкіл-
қытайлық комитетінің төрағасы Ван Хунинмен және Қытай Халық 
Республикасы Төрағасының орынбасары Хань Чжэнмен кездесті. 

СЕРІКТЕСТІККЕ СЕРПІН 
БЕРГЕН САПАР

6

ЖАҺАНДЫҚ ТІЗІМ 
ҚАЗАҚ РУХЫН ЖАҢҒЫРТАДЫ

Өркениетті ұлт ең алдымен, тарихымен, 
мә де ние тімен, ата-бабасының асыл құн ды-
лық тарын сақ тап, әлемдік мәдениеттің алтын 
қорына қоса білуі мен ұлы, ұлық бола түседі. 
Әрбір елдің төл құн ды мира сын қаншалықты 
ар дақтап, ұрпақтан-ұр паққа ұлас тырып келе 
жат қанын ЮНЕСКО өзінің мәдени мұра лар 
тізі мінде тіркейді. Қазақстан бұл тізім ді бета-
шар, салбурын, кестелеу өнері сияқты ба ба-
лар мұ ра  сымен толтыруға талпыныс жасап 
жа тыр. 
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(Басы 1-бетте)

Қасым-Жомарт Кемелұлы 
түр лі сын-қатерге қарамастан, 
елі міз стратегиялық мақсат-мін-
дет терінен айнымайтынына назар 
ау дарды. Оның айтуынша, аз уа-
қыт ішінде жүргізілген саяси ре-
фор малар нәтижесінде биліктің 
бар лық тармағы адамның заңды 
мүд десін, құқығы мен еркіндігін 
қор ғауға және оны ілгерілетуге 
не   гізделген жаңа жүйе бойынша 
жұ       мыс істей бастады. Ендігі мін-
дет – әділдік, инклюзивтілік, 
праг        матизм қағидаларына негіз-
делген және халықтың әл-ауқатын 
арттыруды к)здейтін жаңа эко но-
мика үлгісіне к)шу. Бұл орайда 
Қасым-Жомарт Тоқаев Ассам-
б лея ның сессиясы «Бірлік. Жа -
сампаздық. 1рлеу» деп атал ға-
нын, барша халқымыздың стра те-
гиялық бағдарының түпкі мәнін 
осы үш ұғым дәл әрі нақты біл-
діре  тінін, бірлік пен ынтымақ 
бас ты құндылығымыз және мем-
лекеттік саясаттың бұлжымас 
бағ дары болып қала беретінін 
айт ты. Президент осы мақсатқа 
жету үшін орындалуға тиіс бір-
неше )зекті міндетке арнайы тоқ-
талды. Мәселен, Қасым-Жомарт 
Тоқаев, ең алдымен, Ассамблея 
жұ мысын еліміздің жаңа гума ни-
тарлық идеологиялық доктри на-
сы мен үйлестіру қажет деп санай-
ды.

«Біз Құрылтайдың Атыраудағы 
отырысында негізгі идеологиялық 
тұжырымдарды жинақтап, жүйе-
леп алдық. Жалпыға ортақ құн ды-
лық тарды айқындадық. Бұл – ең 
ал дымен, Тәуелсіздік және Отан-
шыл дық. Одан кейін – Бірлік 
жә не Ынтымақ. Келесі – 5ділдік 
пен Жауапкершілік. Сондай-ақ 
– Заң және Тәртіп. Бұдан соң – 
Ең бекқорлық пен Кәсібилік. Жә-
не – Жасампаздық пен Жаңашыл-
дық. Бұл – біздің саясат пен 
эко номикадан бастап, білім мен 
мә дениетке дейінгі барлық сала-
дағы бағыт-бағдарымыз. Мұның 
бәрі халқымыздың азаматтық бі-
ре гейлігін нығайтады. Дегенмен 
Құ рылтайда айтылған жал пыұлт-
тық доктрина, яғни тұғырнама 
же текші қоғамдық инсти тут тар-
дың барлығы қолдаса ғана толық 
жұмыс істей алатынын ұғынған 
ж)н. Сіздердің, қоғамның қол-
дауы болмаса, бұл доктрина қағаз 
жү зінде қалады. Мұны міндетті 
түр де жүзеге асыруымыз керек. 
Он дағы негізгі қағидаттарды ор-
нық тыру ісінде Ассамблея басты 
р)л атқаруға тиіс», – деді Мемле-
кет басшысы.

Сонымен қатар Президент бү-
гінде жаһандық катаклизм бе лең 
алып, түрлі мемлекеттер ара сын да 
әскери-саяси, сауда-эконо ми ка-
лық текетірес, тіпті мә де ни-гу ма-
нитарлық тартыс күшейіп бара 
жатқанына тоқталды. Мемлекет 
басшысы қоғамда ұлтына қарай 
ерек шеленуге, оқшаулануға ұм-
тыл ған кез келген әрекетке, әс і-
ре се азаматтарды тіліне, ұлтына, 
ді ніне немесе мәдениетіне бола 
аран датуға, я болмаса кемсітуге 
мүл де жол бермейтін орта қалып-
тас тыру маңызды екенін айтты.

«Радикалды идеологияны дә-
ріп теу және ксенофобия отын 
тұ  тату үшін халықаралық тұрақ-
сыз  дықты пайдаланып қалғысы 
ке  летіндердің әрекеті анық к) рі ну-
де. Кейбір мемлекеттердің геос тра-
тегиялық амбициясынан эт но діни 
астар іздеуге ты   ры   са   тын   дардың, 
тіпті оны )ркениетаралық қақ ты-
ғыс ретінде к)рсеткісі келетіндердің 
үні қатты шыға бастады. Соның 
сал дарынан, қазір әлемнің әр түк-
пірінде түрлі экстремистік күш-
тер дің белсенділігі артып келе 
жат  қаны байқалып отыр. Қазақ-
стан халықаралық құқықты және 
гу манистік идеалдарды берік ұс-
танатын ел ретінде алғашқы лар-
дың бірі болып Біріккен Ұлттар 
Ұйы мына мүше мемлекеттерді 
бейбіт халыққа жасалған сұмдық 
қатыгез әрекетті айыптауға ша-
қыр ды. Барша адамзат )зара диа-
лог орнатып, күш біріктіру ар қы-
лы ғана халықаралық қатынас 
са ласындағы күйреу мен ыдырау 
үрдісіне т)теп береді, берекесіздік 
пен сенімсіздікті еңсере алады.

Жер жүзінде бәрімізді алаң-
дата тын түрлі оқиғалар болып 
жа тыр. Біртұтас ұлт ретінде дәл 
осы кезде біздің мақсатымыз да, 
ние тіміз де бір болуға тиіс. Қо ғам-
да ұлтына қа рай ерекшеленуге, 
оқ шаулануға ұмтылған кез келген 
әрекетке, әсі ре се азаматтарды ті-
ліне, ұлты на, дініне немесе мәде-
ние тіне бо ла арандатуға, я бол ма-
са кем сіту ге мүлде жол бермейтін 
орта қа лыптастыру маңызды.

Тіл – к)птеген мемлекет үшін 
)зек ті мәселенің бірі. Осы мә се-
ле нің дұрыс шешілуі кез келген 
ел дегі қоғамдық-саяси ахуалдың 
тұр ақтылығына едәуір ықпал ете-
тінін тарихтың )зі к)рсетіп отыр. 
Қазақстанда да солай. Біз осы аса 
шетін мәселеге келгенде сыртқы-
ішкі факторларды ескере отырып, 
стратегиялық ұстамдылық және 
толеранттық танытуымыз қажет. 
Мен қазақ тілі уақыт )те келе эт-
но   саралық қатынас тіліне айнала-
ты нына сенімдімін. Біз біртіндеп 

осы ған келе жатырмыз», – деді 
ол.

Президент Ассамблеяның 
инс титуционалдық әлеуетін ны-
ғай ту мәселесіне арнайы тоқта-
лып, Ұйымның мемлекеттік ор-
ган дармен, Парламентпен және 
мәс лихаттармен қарым-қатына-
сын жақсарта түсу керек екенін 
атап )тті. Бұл ретте Қасым-Жомарт 
Тоқаев Ассамблея жетекшілеріне 
мем лекеттік шешім қабылдау үде-
рі сіне және реформаларды іл ге рі-
л ету ісіне белсене қатысу, этно-
әлеу меттік шиеленіс ошақтарын 
анық тау және ондай оқиғалардың 
ал дын алуға баса мән беру, Ассам-
б леяны әлеуметтік тұтастық пен 
отаншылдықты дәріптейтін инс-
титут ретінде нығайту міндеттерін 
жүктеді.

«Соңғы жылдары Ассамб лея-
ның қызметі айтарлықтай )згерді. 

шие леніс ошақтарын анықтауға 
жә не ондай оқиғалардың алдын 
алу ға баса мән берілуге тиіс.

Ассамблеяны әлеуметтік тұ-
тас тық пен отаншылдықты дәріп-
тей тін институт ретінде нығайту 
ке рек. Ең алдымен, Ақсақалдар 
кеңе сі және Аналар кеңесі сияқты 
тиімді құрылымдарды дамыта түс-
кен абзал. Министрліктер және 
әкім діктер олардың қызметіне 
қол  дау к)рсетуі қажет. Арнайы 
грант тар б)ліп, мемлекеттік әлеу-
мет тік тапсырыстар беруі керек.

Жастар Ассамблея қызметіне 
тың серпін әкеледі. Сондықтан 
Ас самблея құрылымдары мен эт-
но мәдени бірлестік басшы ла ры-
ның бір орынбасарын жастардан 
та ғайындауды ұсынамын. Орта-
лық және жергілікті органдар 
Ас сам блеяның жастарға, әсіресе 
во лон терлерге қатысты жоба ла-

ТАҒДЫРЛЫ ТАРИХ ТОҒЫСТЫРҒАН
жай-күйіне бәріміз жауапты 
екенімізді еске салған ол қоғамда 
эко логия мәдениетін қалыптас-
ты рып, табиғатты аялау қағида-
сын дәріптеуге шақырды.

«Менің бастамаммен елімізде 
«Та за Қазақстан» жалпыұлттық 
нау қаны )тіп жатыр. Мұндай ша-
ра лар су тасқыны болған аймақ-
тар да да ұйымдастырылады. Бұл 
еш қандай да бірреттік іс-шара 
емес екенін ескертемін. Барлық 
)ңір де аумақтарды к)гал дан дыру-
ға және тазалауға к)п к)ңіл б)лу 
ке рек. 5ркім ортақ іске үлес қоса-
тын болса, еліміз к)ркейе түседі.

Біз қалалар мен ауылдарды 
абат тандыруымыз қажет. 5рбір үй, 
аула, тұрғын үй кешені, саябақ жә-
не басқа да нысандар әкім дер дің 
де, жұртшылықтың да наза ры нан 
тыс қалмауға тиіс. Саламатты әрі 
жай лы орта қалыптастырамыз де-
сек, азаматтар барынша белсен ді лік 
танытуы керек. Бұл – жалпы аза   -
маттық мәдениетіміздің дең гейін, 
керек десеңіз ұлтымыздың кел  бетін 
к)рсетеді», – деді Пре зи дент.

Мемлекет басшысы с)зін қо-
ры тындылай келе, еліміз соңғы 
жыл дары аса күрделі сынақтардың 
та ғы бір тарихи кезеңін бастан 
)т ке ріп жатқанын айтып, бірлік 
пен ынтымақтың арқасында бұл 
қиын дықтың бәрін жеңетінімізге, 
шы нығып, ширап, бұрынғыдан да 
мық ты болып шығатынымызға 
сенім білдірді.

«Бәріміз – бір елдің аза ма ты-
мыз. Тарих тоғыстырған тағ дыры-
мыз – бір, сеніммен қадам баса тын 
келешегіміз – бір. Біз біртұтас ұлт 
ре тінде әрдайым бабалар ама    на-
тына адал боламыз. Қасиетті қара 
шаңырағымыз – Қа зақ стан ның 
жар қын болашағын бірге жа сай-
мыз. Біздің мақсатымыз – ай қын, 
бұл – 5ділетті Қазақстан ды құру.

Мен Қазақстан Респуб ли ка-
сы ның Тәуелсіздігін қорғауды 
Пре  зидент ретіндегі ең басты мін-
де тім деп санаймын. Осы қастерлі 
мін дет 5ділетті Қазақстанды құру 
жә не белсенді әрі сындарлы сырт-
қы саясат жүргізу арқылы ғана 
орындалады.

Биік мақсатқа жету үшін түрлі 
ке дергіден )теміз, барлық қиын-
дық ты жеңеміз. Ауқымды міндет-
тер ді орындаймыз. Біз еліміздің 
бас ты құндылықтары мен бағыт-
бағ дарынан айнымаймыз. Мем ле-
кеттілігімізді нығайтып, Тәуел сіз-
 дік туын әрдайым биік ұс тай  мыз. 
Мен бұған нық сенемін және сол 
үшін бәрін жасаймын. Бұл – менің 
Президенттік әрі перзенттік па-
ры зым», – деді Мемлекет бас шы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаев.

Бұл құрылым қоғамдағы аса ма-
ңыз  ды институтқа және этно мә-
дени бірлестіктердің бас штабына 
айналды. ҚХА барлық деңгейдегі 
ме кемелермен түрлі бағытта се-
рік тестік орнатып, басқаларға үлгі 
болуға тиіс. Жергілікті атқарушы 
органдармен және мәслихат тар мен 
жұмыс жүргізу үшін тиімді тә сіл дер 
табуға баса мән берген ж)н.

Менің тапсырмаммен аймақ 
бас шылары кемінде екі айда бір 
рет Ассамблея )кілдерімен бірге 
эт носаралық ахуалға қатысты жи-
налыс )ткізеді. Ассамблеяның 
не гізгі іс-шараларына облыс және 
рес публикалық маңызы бар қала 
әкім дері тікелей )здері қатысуға 
тиіс. Мен мұны орынбасарға ысы-
ра салуға болмайтынын нақты 
ес керттім. 1згелердің, әсіресе 
Пар ламенттің және барлық дең-
гейдегі мәслихат депутаттарының 
дәл осылай жасағаны абзал.

Ассамблея мемлекеттік шешім 
қа былдау үдерісіне және рефор-
ма ларды ілгерілету ісіне белсене 
қа тысуы керек. Сондықтан оның 
ғы лыми-сараптамалық әлеуетін 
да мыту қажет. Этно-әлеуметтік 

ры на жан-жақты қолдау к)рсетуі 
ке рек. Мұндай жобалардың ті зі-
мін жасаған ж)н.

Достық үйлері жалпыұлттық 
ық палдастық үшін қажетті орта-
лық қа әрі барлық аймақта Ассам-
блея ның ауқымды бастамаларын 
жү зеге асыратын сенімді орынға 
ай налды. Олар әлеуметтік маңызы 
бар жүзден астам жобаны іске 
асы руға ұйытқы болды. Алайда 
Дос тық үйінің қызметін жетіл ді-
ріп, күшейте түсу мәселесін ой-
лас тырған ж)н. Олар қоғамдық 
кез десулер мен талқылаулар )те-
тін және тың бастамалар мен 
идея лар туындайтын комьюнити-
орталыққа айналуға тиіс. Мен бұл 
бас таманы қолдаймын», – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент ауқымды су тас қы-
ны болып жатқан қазіргідей сәт-
тер де халқымыздың ұжымдасып, 
жұ мыла білгенін жоғары бағалады. 
Аза маттардың ынтымағы мен )за-
ра тілеулестігі айқын к)рінген 
сын дарлы шақтар мемлекеттік 
ап парат үшін де дағдарысқа қарсы 
кү ресте зор тәжірибе болды. Со-
ны мен қоса, қоршаған ортаның 
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Президентіміз �асым-Жомарт То�аевты� 
т�ра!алы!ымен �а за�стан хал�ы Ассамблея-
сы ны� жыл сайын!ы сессиясы �тіп, елі мізді� 
�азіргі жа!дайда дамуыны� ма�ызды мәсе-
лелері тал�ыланды. Мемлекет басшысы 
еліміз :шін б:гінгідей жауапты кезе�де ;лтты� 
бірлігі мен ынтыма!ын ны!айту аса ма�ызды 
екенін атап �тті.

Президентіміз ҚХА �кілдеріне Қазақстанның 
бірқатар �ңірінде болған алапат су тасқынының сал-
дарын жоюға белсенді қатысқаны үшін алғыс білдір-
ді. Қазір Ассамблеяның мыңдаған еріктілері т�тенше 
жағдай дың зардабын жою жұмыстарына қатысып 
жатыр.

Қасым-Жомарт Кемелұлы атап �т кендей, тас-
қыннан зардап шеккендер дің бәріне мемлекет тара-
пынан тиісті к�мек пен қолдау к�рсетіледі. Ешкім 
назардан тыс қалмайды. Бизнес �кіл дері де белсенді 
к�мек к�рсетіп жат қанын атап �ткен ж�н.

Сессия барысында Қазақстан халқы Ассамблея-
сының этносаралық келі сімді нығайтуда, қоғамда 
толер нат тылық, бей бітшілік және татулық құн-
дылық тарын дәріптеуде ерекше р�л атқаратыны 
айтылды.

Бұл тиімді әрі халыққа бағдарланған экономика 
мен демократиялық саяси жүйе құруға арналған 
ауқымды эконо ми калық, әлеуметтік және саяси ре-
формалар жүзеге асырылып жатқан қазіргі кезеңде 
�те �зекті.

Бүгінде еліміз ондаған жылдар бойы түрлі салада 
қордаланып қалған к�птеген проблеманы шешіп 
жатқаны белгілі. Бұл ретте қоғамдағы татулық, тұ-
рақтылық және �зара түсіністік к�з деген мақсаттарға 
қол жеткізудің негізгі шарттары екені анық.

Бұл, әсіресе бүгінгідей күрделі геосаяси ахуал кезін-
де айрықша маңыз ды болып отыр. Қазір кейбір елдер 
арасын да жанжал мен қақтығыстардың ушыға 
түскенін к�ріп отырмыз. Мұны белгілі бір күштер 
�здерінің радикалды идеологиясын насихаттап, 
ксенофобияны қоздыру үшін пайдаланады. Осындай 
жағдайда Қазақстан �зара түсіністікке, диалогке және 
кез келген сипаттағы радикализм мен экстремизмге 
мүлдем т�збеушілікке бағытталған күн тәртібін дәйекті 
түрде дәріптеп келеді.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы ауқымды 
реформаларды іске асыруда жастар айрықша р�л 
атқаратынын айтты.

Еркін, креативті, жаңа идеяларға ашық, еңбекқор, 
толерантты азаматтар арқылы ғана ұлттың жасампаз 
әлеуеті жүзеге асады.

Сондықтан �скелең ұрпақтың бойына дұрыс 
құндылықтарды сіңіру, оларды мемлекеттік тілге және 
халқы мыздың тарихы мен дәстүріне құрмет пен қарауға 
тәрбиелеу аса маңызды. Бұл ретте жас буын тарихқа 
қатысты �кпе-реніштерден, догматизмнен және ескір-
ген мәдени стереотиптерден ада болуы керек.

Қазақстандықтардың осындай жаңа буынын 
тәрбиелеуде Қазақстан халқы Ассамблеясының 
атқаратын р�лі зор.

Президентіміз нашақорлықтың, құмар ойындар-
дың, тұрмыстық зор лық-зомбылық пен вандализмнің 
зияны мен салдарына тағы бір мәрте тоқталды. Қазір 
бұл кеселдерге қарсы тұру үшін ауқымды жұмыс 
жүргізіліп жатыр. Осы бағытта мемлекет пен барлық 
қоғамдық институт, әсіресе Қазақстан халқы Ассам-
блеясы жұ дырықтай жұмылуы қажет.

Сессия барысында Мемлекет басшысы Қазақстан 
халқы Ассамблея сының гуманитарлық әлеуетін да-
мыту ж�нінде жаңа міндеттер жүктеді. Келесі 2025 
жылы Ассамблеяның құрыл ғанына 30 жыл толады. 
Бұл атаулы дата маңызды әлеуметтік жобалар мен 
бастамаларды іске асыруға тың серпін беретіні анық.

Қазір Парламент Сенатының депутаттары Прези-
дентіміз белгілеп берген міндеттерді іске асыруға 
белсенді атсалысып келеді. Барлық заң елдегі 
тыныштық пен келісімді қамтамасыз ету тұрғысынан 
жан-жақты сарапталады. Ассамблеядан сайланған 
депутаттар басқа әріптестерімен бірге Қазақстанда 
тұратын барлық этностар дың мәдени-гуманитарлық 
мүдделерін ескере отырып, жұмыс істейді.

Сенат алдағы уақытта да Мемлекет басшысының 
еліміздегі бейбітшілік пен келісімді қамтамасыз ету-
ге ар налған саясатын белсенді түрде қолдап, әділетті, 
демократиялық және тұрақты Қазақстан құруға 
арналған кешенді реформаларды іске асыру үшін 
құқықтық негіз қалыптастыруды жалғастыра береді.

Мәулен �ШІМБАЕВ,
Парламент Сенатының Т�рағасы

ҰЛТТЫҢ ЖАСАМПАЗ КҮШІ

Бұл – ешқашан ескірмейтін құн дылықтар. Тасқын бастал-
ғаннан бері Қазақстан халқы Ассамблеясы да белсенді әрі 
үйлесімді жұмыс істеп жатыр. Оның айқын мысалы, жұртқа жан-
жақты к�мек беру үшін дереу Ассамблеяның респуб ликалық және 
аймақтық штабтары құрылды. «Жүректен жүрекке» деген ауқымды 
акция жүргізіліп жатыр. Апат аймақтарына 1 500 тоннадан астам 
азық-түлік және ең қажетті тауарлар жолданды. Оның жалпы 
сомасы шамамен 770 миллион теңге болды. Су тасқынымен 
күреске этномәдени бір лес тіктердің 12 мыңға жуық �кілі қосылды. 
Олар қайырымдылық және гуманитарлық к�мек жинауға жұ-
мылды. Сондай-ақ жұрт ты қатерден хабардар етуге және қауіп сіз 
жерге к�шіруге атсалысты. Су тапшылығы болған жерлерге ауыз-
су жеткізуге к�мек тесті. Бұл – �здеріңіз к�ріп отырғандай, бірлік 

пен ынтымақтың арқасында жүзеге асып жатқан шаруалар.
Президент Ассамблея сессиясында: «Мен қазақ тілі уақыт �те келе этносаралық қатынас 

тіліне айналатынына сенімдімін» деген болатын. Біздің Қолданбалы этносаяси зерттеулер 
институтының мониторинтік зерттеу орталығы �ңірлерде к�п жұмыс жүргізеді. Сол кезде 
біз �зге ұлт �кілдерінің қазақ тіліне деген қызығушылығы артып келе жатқанын байқаймыз. 
Жастардан бастап, егде тартқан адамдарға дейін қазақ тілін үйренуге ден қоя бастаған. 
Тіпті, �збек, ұйғыр, түрік, күрд сияқты ұлттардың �кілдері күнделікті �мірінде қолданып, 
еркін с�йлей алады. Бұл тұста Достық үйлерінің ықпалы зор болып тұр. Осы ретте Мем-
лекет басшысы: «Достық үйлері жал пыұлттық ықпалдастық үшін қажетті ор талыққа әрі 
барлық аймақта Ассамблеяның ауқымды бастамаларын жүзеге асыратын сенімді орынға 
айналды. Олар әлеуметтік маңызы бар жүзден астам жобаны іске асыруға ұйытқы болды. 
Алайда Достық үйінің қызметін жетілдіріп, күшейте түсу мәселесін ойластырған ж�н. Олар 
қоғамдық кездесулер мен талқылаулар �тетін және тың бастамалар мен идеялар туындай-
тын комьюнити-орталыққа айналуға тиіс. Мен бұл бастаманы қолдаймын», – деп жоғары 
баға берген болатын. Ендеше Достық үйі этномәдени бірлестіктер бас қосатын орын ғана 
болып қалмауы керек. Сонымен бірге ол жергілікті қоғамдастықтардың дамуына жол ашып, 
тірек болатын, бірлік, жасам паздық, �рлеу сияқты құндылықтарды дәріптейтін орталық 
болуы қажет.

Дінмұхаммед ҒАЛИ,
Қолданбалы этносаяси зерттеулер институты 

мониторингтік зерттеу орталығының директоры

Менің к�ңіліме ұнағаны, ол кісінің «Жойқын су тасқы нынан 
бұзылған үйлерді қалпына келтіру, зардап шеккен тұрғын дардың 
қалыпты �мірге қайта оралуын қамтамасыз ету – дәл қазір Пре-
зидент ретінде менің алдымда тұрған аса маңызды міндет» деген 
с�зі болды. Шынында да, бұл – бәрімізге жүктелген үлкен сын, 
ауқым ды міндет. Тасқын судан қираған үй лер, бұзылған жолдар, 
к�птеген инфра құрылымды қысқа мерзім ішінде қайта қалпына 
келтіруіміз керек. 

Президент бұрын жоспарланып қойған халықаралық іс-ша-
раларды қысқарту туралы Үкіметке нақты тапсырма берді. Барлық 
қаражат, мүмкіндік апат зардабын жоюға, халық тұрмысын 
оңалтуға арналатын болады.

Үкімет пен жергілікті әкімдік қазірдің �зінде тұрғын дардың 
шы ғындарын �теу жұмысын бастап кетті. Мал шығынын т�леу, баспана мәселесін шешіп 
беру үшін арнайы комиссиялар қызмет етіп жатыр. Мемлекет басшысы «Мен үшін ең 
бастысы азаматтардың әл-ауқатының жақсаруы» деп табиғи апат зардабының оңалатынына 
кепілдік берді. Шынында да, ел болып ұйыссақ, алынбайтын қамал жоқ, бітпейтін іс жоқ.  

Біз соңғы екі-үш жылдың бедерінде жүйелі саяси реформалардың жолын �т кердік. Ел 
экономикасын жаңғырту және қоғамдық этиканы жаңарту бойынша күр делі жұмысқа 
кірістік. Бұл саяси реформалар азаматтық қоғамның дамуына күшті сер пін беруде. Бүгінде 
ел аза мат тарының мем лекеттік шешімдер қабыл дауға қатысу мүм кіндіктері едәуір кеңейді. 
Мақсатымыз – әркімнің лайықты �мір сүруіне жағдай туғызу. Мұндай реформалар �з 
ауқымы бойынша бұрын-соңды бол маған сипатқа ие болып жатыр. Сон дықтан оларды 
сапалы іске асыруды жалғастыруымыз қажет.

Президент 15 наурызда Атырауда �ткен Ұлт тық құрылтай отырысында инфрақұры-
лымдық бастамалар жүзеге асатынын айтқан болатын, 1 мамырдан бастап соның бір 
мысалы ретінде «Наурыз» атты жаңа ипотекалық бағдарлама іске қосылмақшы. Аталған 
бағдарлама 8 жылға арналып отыр. Нәтижесінде, 70 мыңға жуық баспанасыз отбасының 
әлеуметтік мәселесі шешіледі.

Тарихқа к�з жүгіртіп қарасақ, біздің халық кез келген дағдарыс жағдайынан, қиын-
дықтан сабақ ала отыра еңсеріп шық қанын білеміз. Менің ойымша, осы жолы да тұтас ұлт 
болып, тың мүмкіндіктерге жол ашамыз.  Қоғамда түбегейлі �згерістер жасайтын кезең 
алдымызда тұр. 

    Мұқаш ЕСКЕНДІРОВ,
Парламент Мәжілісінің депутаты, 

«AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі

БІРЛІК – БАРЛЫҚ 
ҚИЫНДЫҚТЫҢ ШЕШІМІ

ЫНТЫМАҚТЫҢ 
АСЫЛ ҮЛГІСІН КӨРСЕТТІ

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аев  �аза�стан хал�ы Ассам-
блеясыны� «Бірлік. Жасампазды�. <рлеу» атты ХХХІІІ сессиясында еліміз 
�ар�ынды дамуы :шін онда!ан жыл бойы �ордала!ан к�птеген мәселені ше-
шуіміз �ажет екенін атап т;рып к�рсетті.                                                      

Биыл!ы бас�осу мемлекетіміз :шін к:рделі кезе�ге т;спа-т;с келіп отыр. 
Шын мәнінде, б;л сессияны� дәл осы кезе�де �ткізілуіні� мәні зор болып т;р. 
Халы� �те ауыр сына��а т:сіп жат�ан кезде Ар�ада!ы а!айын!а, Жайы�та!ы 
ж;рт�а б:кіл �аза�стан хал�ы к�мектесуге ;мтылды. Осы кезе�де хал�ымыз, 
Президент айт�андай, бірлік пен ынтыма�ты� асыл :лгісін к�рсетті.                                                      
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байланысты екі ел азаматтарының 
�зара сапар ларының айтарлықтай 
артқанын атап �тті. Олар мұны 
үлкен дипло ма тиялық жетістік 
деп атады.

Кездесу барысында спикерлер 
мә дениет, білім беру салаларында 
да серіктестікті арттыру және екі 
ел дің астаналарында мәдени ор-
та лықтарының тезірек ашылуы на 
мүдделілік танытты.

Кездесу соңында Мәжіліс Спи-
ке рі әріптесін Қазақстанға рес ми 
са пармен келуге шақырды. 

Сондай-ақ Ерлан Қошанов 
Қы тай Халық Республикасының 
Ха лықтық саяси консультативтік 
кеңесі Бүкілқытайлық коми те ті-
нің т�рағасы Ван Хунинмен кез дес-
ті. Танымал қытай саясаткері Пре-
зидент Қасым-Жомарт Тоқаев тың 
реформаларына жоғары баға бе-
ріп, Қытай инновация мен цифр-
лан  дыру саласы бойынша әріп-
тес тікке дайын екенін мәлімдеді.

– Қытайдың Қазақстанның 
ұлт тық даму жолын қолдауға, 
оның елдің егемендігін, тәуел сіз-
ді гін, қауіпсіздігін, аумақтық тұ-
тас тығын қорғауға бағытталған 
күш-жігерін қолдайтындығын 
рас таймын. Біз Президент Тоқаев-
тың басшылығымен Жаңа Қа зақ-
стан құру ж�ніндегі стратегиялық 
мақ саттың орындалатынына се-
німдіміз. Қазақстанның дамуы 
мен �ркендеуіне тың серпін бе-
ретін �зара тиімді ынтымақ тас-

тудағы р�ліне тоқталды. Сондай-
ақ ол екі елдің депутаттары �зара 
келісімдер мен уағдаластықтардың 
орындалу сапасын жүйелі түрде 
бақылай ала тынын атап �тті.

Басқосуда сауда-экономи ка-
лық саладағы ынтымақтастық 
мә селелері де қозғалды.

– Қазақстанның Қытаймен 
сау да-саттығының жартысынан 
ас тамы Шыңжаң–Ұйғыр автоно-
мия лық ауданына тиесілі. 8су 
қар қыны к�ңіл қуантады. Бұған 
был тыр қараша айында енгізілген 
ви за сыз режим оң әсер еткені с�з-
с із. Жақында Президент Қасым-
Жомарт Тоқаевтың тапсыр ма сы-
мен Үрімжі қаласында QazTrade 
сау да �кілдігі ашылады. Оның 
қыз меті екі ел арасында іскерлік 
бай  ланыстарды нығайтуға бағыт-
та лады, – деді Ерлан Қошанов.

Тараптар Қазақстан аумағында 
электронды сауданы дамыту үшін 
бір лескен �ңірлік қойма инф ра-
құры лымын құру идеясын да тал-
қы лады. Сондай-ақ к�лік-логис-
т и  к а ,  ау ы л  ш а р у а ш ы л ы ғ ы , 
транс  шекаралық су ресурстары 
және туризм салаларындағы ын-
ты мақтастық мәселелеріне ерек-
ше назар аударылды.

Ма Синьжуй Пре  зидент 
Қасым-Жомарт Тоқаев  тың Шың-
жаң–Ұйғыр автономиялық ау да-
нына жасаған сапарының маңыз-
ды лығына тоқталды. Сон дай-ақ 
ол Қазақстан Қытайдың «Бір 
бел деу, бір жол» жаһандық бас та-
масын жүзеге асырудағы не гізгі 
стра тегиялық серіктесі екенін 
атап �тті. Оның айтуынша, қазір 
Шың  жаңның Қазақстан �ңір лері-

Қытай Халық Республикасы 
Бү кілқытайлық халық �кілдері 
жи налысы Тұрақты комитетінің 
т� рағасы Чжао Лэцзимен кез десу-
де тараптар парламентаралық 
диа логтан бастап екі ел ара сын да-
ғы экономикалық және мәдени 
ын тымақтастыққа дейінгі к�пте-
ген мәселені талқылады.

– Соңғы екі жыл Қазақстан 
мен Қытай тарихындағы маңызды 
ке зең болды. Мемлекет бас шы ла-
ры мыздың күш-жігерінің арқа-
сында ол жаңа деңгейге к�терілді. 
Біз дің парламенттер арасындағы 
�зара ынтымақтастық к�ш бас-
шы ларымыздың қол жеткізген 
уағдаластықтарын іске асыруға 
бағытталуға тиіс. Бұл ресми са па-
ры мыз парламентаралық бай ла-
ныс тарды жан-жақты нығайтуға 
жақ сы мүмкіндік береді, – деді 
Ерлан Қошанов. 

Мәжіліс Спикері Мемлекет 
бас шысы Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың бастамасымен жүргізіліп 
жат қан жүйелі �згерістер туралы, 
сондай-ақ Мәжілістің қазіргі 
қызметі жайлы айтып берді.

Қазақстан депутаттары қы тай-
лық әріптестерінің тәжірибесіне, 
со ның ішінде жасанды интеллек-
тіні қолдану және т�тенше жағ -
дай ларға қарсы күрес саласындағы 
тәжірибесіне ерекше қызығу-
шылық танытты. 

даму стратегияларын үйлестіріп, 
сая си байланыстарды нығайту 
маңызды, – деді қытайлық сая-
сат кер. 

Ван Хунин жуық арада Қазақ-
стан Парламенті қабылдаған «Ұлт-
т ық қор – балаларға» заңы ның 
іс ке асырылу барысына қызығу-
шы лық танытты. 

қатынас орнаған 30 жыл ішін де 
елдеріміз тату к�рші, жақ сы дос, 
сенімді серіктеске айнал ға нына 
және алдағы жаңа алтын 30 
жылдықта Қытай мен Қазақ стан 
бар күш жігерін к�ш бас шы ла-
рымыздың келісімдерін іске асы-
руға бағытталуы керектігіне мән 
берді. 

– Біз ынтымақтастығымызды 
ин новациялар есебінен де ілге рі-
летуіміз керек. Баламалы энергия, 
трансшекаралық электронды 
сауда, спутниктік телекоммуни-
ка ция сынды жаңа салаларда бай-
ланыстарымызды тереңдету қа-
жет, – деді Хан Чжэн. 

Парламент Мәжілісінің 
Төрағасы Ерлан 
Қошанов бастаған бір 
топ депутат ресми 
сапармен Қытайға 
барды. Бейжіңде 
депутаттар Қытай 
Халық Республикасы 
Бүкілқытайлық халық 
өкілдері жиналысы 
Тұрақты комитетінің 
төрағасы Чжао 
Лэцзимен, Қытай Халық 
Республикасының 
Халықтық саяси 
консультативтік 
кеңесі Бүкілқытайлық 
комитетінің төрағасы 
Ван Хунинмен 
және Қытай Халық 
Республикасы 
Төрағасының 
орынбасары Хань 
Чжэнмен кездесті. 

Бұдан б�лек, делегация мү ше -
ле рі SANY Group ма ши на жасау 
кә сіпорнының ты ныс-тіршілігімен 
таныс ты. Бұл – құрылыс және 
арнайы техника к�ліктерін 
шығаратын және сататын әлемдік 
рейтингтегі т�ртінші компания.  

Мәжіліс делегациясының рес-
ми сапары келесі күні Шың жаң–
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мен ынтымақтастығы бұрын-соң-
ды болмаған тарихи деңгейге 
жет  ті. Жақын арада «Аяг�з–
Тачэн» үшін ші теміржол шекара 
�т ке лінің құрылысы басталады. 
Те міржол Шыңжаң мен Қазақ-
стан ның шекаралас облыстары-
мен байла нысын одан әрі кеңей-
тіп, Қытай дың Орталық Азияға 
ал тын қақпа сы ретіндегі р�лін 
ны ғайтады.

– Қазақстан реформаларды 
жүйелі түрде жүргізуде. Біз сіздер 
үшін қуаныштымыз. Президент 
Қ.Тоқаев бастаған реформалар �з 
же місін береді деп сенеміз. 2029 
жыл ға қарай Қазақстан эконо ми-
касының �суі қарапайым азамат-
тар дың �міріне екі есе оң әсер 
ете рі с�зсіз. Бұл жерде Қытай мен 
Қа зақстанның әлеуеті бір-бірін 
толықтыратыны маңыз ды. Біздің 
энергетика, ауыл шаруашылығы, 
гуманитарлық са лада болаша ғы-
мыз зор, – деді Ма Синьжуй.

Сапар барысында Мәжіліс де-
легациясы Қытайдағы ең ірі ауыл 
шаруашылығы техникасын �н-
діру ші Xinjiang Xinyan компания-
сы ның қызметімен танысты. 

Гүлім МҰҚАНАТТЕГІ

Ерлан Қошанов Пре зидент 
жариялаған эконо ми калық �з-
герістер Қытаймен инф ра құры-
лымды жаңғырту, �н діріс ті, банк 
ісін дамыту және жаңа ин вес ти-
циялар тарту мәселелері бойынша 
жаңа мүмкіндіктерге жол аша-
тынын айтты.

Қытай Халық Республикасы 
Т�ра ғасының орынбасары Хань 
Чжэнмен кездесуде екі жақты 
эко номикалық ынтымақтастық-
тың қарқыны жоғары екені ай-
тыл ды. 

– Сіз Қазақстан–Қытай ын-
ты мақтастық комитетін табысты 
бас қардыңыз және елдеріміздің 
дос тық әлеуетін жақсы білесіз. 
Қа зір энергетика, авток�лік құ-
рас  тыру, логистика, электрон дық 
сауда салаларында бірқатар сер-
пінді жоба іске асырылуда. Екі ел 
арасындағы �зара тауар айна лы-
мы тарихтағы ең жоғары дең гей ге 
– 41 миллиард АҚШ дол ла ры    на 
жетті. Мұның барлығы қыс  қа 
уақыт ішінде ауқымды мақ  саттар 
қойып, орта мерзімде сау да-сат-
тықты еселеп арттыруға мүм кін дік 
береді, – деді Мәжіліс Т�ра ғасы.

ҚХР Т�рағасының орын ба-
сары, дипломатиялық қа рым-

Ұйғыр автономиялық ауданының 
орталығы Үрімжі қаласында жал-
ғас ты. Онда Қытай Халық Респуб-
ли касының Шыңжаң–Ұйғыр 
ав тономиялық ауданы Қытай 
ком   мунистік партия комитетінің 
хат шысы Ма Синжуймен кездесті. 

Тараптар екіжақты, соның 
ішін де �ңіраралық ынтымақтас-
тық тың жай-күйі мен келешегін 
талқылады.

– Былтыр Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев Шыңжаң–Ұйғыр 
автономиялық ауданында болды. 
Одан кейін Сіз Қазақстанға жұ-
мыс сапарымен келдіңіз. Бұл оқи-
ғалар Шыңжаң мен Қазақстанның 
шы ғыс облыстары арасындағы 
�ңі раралық байланыстарға тың 
сер пін берді. 1 783 шақырымға 
со зыл ған ортақ шекарамыз бар. 
Оған қоса, осы Шыңжаң аумағын-
да біздің 1,6 миллионнан астам 
қан дасымыз, қазақ бауырымыз 
тұра ды. Олар Қазақстан мен Қы-
тай арасындағы «алтын к�пірге» 
айналды, – деді Ерлан Қошанов. 

Мәжіліс Т�рағасы Шыңжаң 
Қазақстан үшін достас Қытайға 
жол ашатынын және екі ел ара-
сын дағы мәңгілік жан-жақты 
стра   тегиялық әріптестікті нығай-

Чжао Лэцзи пар ла ментаралық 
ынтымақтастық Қы тай мен Қа-
зақ стан арасындағы мәңгілік жан-
жақты стратегиялық әріп тестіктің 
маңызды б�лігі еке ніне тоқталды. 
Сондай-ақ ол Мә жіліс Т�раға сы-
ның бұл сапары екі    жақты ын ты-
мақ тастыққа тың сер пін бере ті ні не 
сенім білдірді. Та раптар был   тырғы 
жылдың қа ра ша айында визасыз 
режим ен гі зілген сәттен бастап 
жә не Қа зақ станның Қытайдағы 
туризм жы лының �ткізілуіне 

тыққа мүдделіміз. Қытай тарапы 
елі ңізге сенімді тірек болуға 
дайын, – деді Ван Хунин. 

Қытай тарапы Қазақстанның 
жаһан дық ықпалының �суін және 
оның халықаралық аренада дауыс 
беру құқығын арттыруды қалайды.

– Президент Тоқаев 2029 жыл-
ға қарай ішкі жалпы �німді екі есе 
арт тыруды стратегиялық мақсат 
етіп қойды. Осы мақсатқа жетуде 
қа зақстандық әріптестерімізді 
қол даймыз. Сондықтан екі елдің 
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Еліміз былтыр Дүниежүзілік 
экономикалық форумының 
жаһандық гендерлік индекс рей-
тингінде 146 елдің ішінде 62-ші 
орыннан табылды. «AMANAT» 
партиясының хатшысы Шолпан 
Каринова гендерлік теңдік сая-
саты еліміздегі білім беру және 
денсаулық сақтау салаларында 
айқын к'рінетінін атап 'тті.

«Гендерлік теңдік мәселесі 
Алашорда кезеңінде де 'зекті 
болған. Білім саласындағы ген-
дерлік теңдік мәселесі 1917 жыл-
ғы бүкілқазақ съезінде де к'-
терілген. Міне, бұл сол уақыттан 
бері талқыланып келе жатқан 
тақырып. Бүгінде елімізде бұл 
бағытта бірқатар жетістікке қол 
жеткізілді. Мәселен, денсаулық 
сақтау және білім салаларында 
әйелдер санының артқанын аң-
ғаруға болады. Ал экономика 
және саясат салаларында әлі де 
назар аударатын мәселелер бар. 
Білім беру саласында Назарбаев 
университетінің жүргізген зерт-
теуін негізге алуға болады. 
Мәселен, мектеп оқулықтарында 
ұл баланың бейнесі орталық 
пози цияларда берілген, ал қа-

сын дағы қыздардың позицияла-
ры қосалқы ретінде ұсынылады. 
Бұған дейін мұндай мәселелерге 
жіті мән берілген жоқ. Алдағы 
уақытта осыны да назарға ала-
мыз. Сонымен бірге осы ;йелдер 
қанаты атқаратын жұмыс аясын-
да әл-Фараби атындағы Қазақ 
ұлттық университетімен бір-
лесіп, биыл неміс елінің қоры-
мен бірге зерттеу жұмысын бас-
тадық», – деді ол.

Мемлекеттік саясаттың білім 
беру саласындағы негізгі қағи да-
тының бірі – жалпы білім бере-
тін мектептерде қыздар мен ұл-
дар үшін мемлекеттік стандартқа 
сәйкес сапалы білім алуға теңдей 
жағдай жасау. Бүгінде республи-
ка бойынша 8 000-ға жуық мек-
теп бар, онда 3,9 млн бала білім 
алады. Оның 49 пайызы – қыз 
балалар. Сондай-ақ мектептерде 
білім беретін 400 мың педагогтің 
80 пайызы – әйелдер. Оқу-
ағарту министрлігі Балалардың 
құқықтарын қорғау комитетінің 
т'райымы Насымжан Оспанова-
ның айтуынша, бүгінде білім 
беру мекемелерінде балалардың 
құқығын қорғау мақсатында 

бірқатар тиімді шара жүзеге 
асырылған.

«Бізде балалардың құқығын 
қорғаудың 'те маңызды кешенді 
жоспары бар, онда балаларды 
зорлық-зомбылықтың барлық 
түрінен қорғау тетіктері айқын 
к'рсетілген. Айта кету керек, 
2020 жылдан бастап, барлық 
мектепте балалардың құқығын 
қорғауға бағытталған чат  және 
«111 AMANAT» шұғыл қызметі 
жұмыс іс тей ді. Сондай-ақ осы 
оқу жылы ның қыркүйегінен ба-
стап «Бір тұтас тәрбие» ұлттық 

тәрбие жо басы жүзеге асырылды. 
Онда қыз баланың отбасын да ғы, 
тәр биедегі, білім берудегі, біздің 
'мі ріміздің барлық сала ла рын-
дағы р'лі к'рсетілген», – деді ол.

Басқосуға қатысқан шетелдік 
сарапшы Роберт Симнің ай-
туынша, Шотландияда саяси 
шешімдерді қабылдаудың, іске 
асырудың және бағалаудың 
барлық кезеңдерінде гендерлік 
теңдік маңызды р'л атқарады. 
;сіресе, денсаулық сақтау, білім 

беру және жұмыспен қамту сын-
ды салаларда ерекше назар ауда-
рылады.

«Егер де бізде жұмысқа тұруға 
ер мен әйел қатар келіп, канди-
датты жұмысқа алу барысында 
ер адамға басымдық берілетін 
болса, жұмыс беруші заң аясын-
да жазаланады. Бұдан б'лек, 
тұрмыстық зорлық-зомбылық 
мәселесі біздің елімізде де бар. 
Сондай жағдайға тап болған 
әйелдерді қорғайтын арнайы 
орталықтар жұмыс істейді. Бізде 
де бұл бағытта 2018 жылы ар-

найы заң қабылданды. Жалпы, 
тұрмыстық зорлық-зомбылық-
тың құрбаны болған кез келген 
әйел Үкіметтен к'мек сұрай 
алатындай болуы керек. Соны-
мен қатар Шотландияда әкесі 
мен анасы балаға теңдей жағдай 
жасауға міндеттелген. Бұл да 'те 
маңызды», – деді ол. 

Білім беру жүйесі гендерлік 
теңдік қағидаттарын ілгерілетуде 
маңызды р'л атқарады. Бұл рет-
те Мәдениет және ақпарат ми-

нистрлігі БҰҰ әйелдер құры лы-
мымен бірлесіп, білім беру сала-
сындағы дискриминацияға қар-
сы зерттеу жүргізуде. Бұл туралы 
Мәдениет және ақпарат минис-
трлігі Жастар және отбасы істері 
комитеті т'рағасының орынба-
сары Найла Мұхтарова айтты.

«Жалпы, орта білім беру мек-
тептерінің оқу-әдістемелік мате-
риалдары, оқулықтары талдан-
ды. Сараптама үшін таңдалған 
оқу материалдары орта білім 
беру дің барлық дең гейін к'р-
сете ді, гуманитарлық және ғы-

лым бағытын қамтиды. Үлгілік 
оқу бағдарламалары мен оқулық-
тарды талдау нәтижелері бойын-
ша қорытындылар келесідей: 
мектеп пәндері бойынша үлгілік 
оқу бағдарламаларының мазмұ-
ны гендерлік аспектінің жет-
кіліксіз к'рінісін анықтады. 
2023 жылы педагогтер дискрими-
на цияға қарсы мәдениетке 
оқытылды. Биыл да осы оқуды 
жалғастыруды жоспарлап отыр-
мыз», – деді ол.

ГЕНДЕРЛІК ТЕҢДІКТІ 
САҚТАҒАН ЖӨН

« A M A N A T »  п а р т и я с ы 
«Жастар Рухы» жастар �ана-
тыны� 4 мы��а жуы� волон-
тері «Таза $аза�стан» жал-
пы%лтты� акциясына �о-
сылды. Олар су тас�ынынан 
зардап шеккен т%р�ындар-
ды� /йлерін ретке келтіруге 
к5мектесуде.

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың бастамасы-
мен «Таза Қазақстан» жалпыұлт-
тық акциясы қолға алынды. 
Оның аясында к'ше тазалау, 
елді мекендер аумағын к'галдан-
дыру және абаттандыру, су тас-
қынынан кейін қалалар мен 
ауылдарды қалпына келтіру 
жұмысы жүргізіліп жатыр.

Осылайша, «Жастар Рухы-
ның» 4 мыңға жуық волонтері су 
тасқынынан зардап шеккен тұр-
ғындардың үйлерін ретке кел-
тіруге к'мектесуде. Волонтерлер 
тазалық жұмысын жүргізіп, 

жиһаздар мен заттарды кептіру-
де. Сонымен қатар үй маңындағы 
үйінділерді тазартып жатыр.

Мәселен, Ақмола облысы 
Иван ковка кентінде 150-ден ас-
там адам тұрып жатқан 67 үйді су 
басты. Еріктілер үйлердегі ж'н-
деуге келетін техника мен тұр  мыс-
тық заттарды аулаға шығаруда.

«Бүгінде су біртіндеп азайып, 
тұр ғындар үйлеріне оралуда. 
Сондықтан біз бірінші кезекте 
зейнеткерлер мен жалғызбасты 
аналарға к'мек к'рсетуге келдік. 
Осындай жұмыс Абай, Қостанай 
және Ақт'бе облыстарында бас-
тау алды. Сын сағатта бірлігіміз 
бен ынтымағымызды к'рсету, 

зардап шеккен отбасыларға 
к'мек қолын созу маңызды. 
Адамдар қиындықпен жалғыз 
күреспеуі керек», – деді «Жастар 
Рухы»  жастар  қанатының 
т'рағасы Ақерке Искандерова.

Партиялықтар су тасқы ны-
нан зардап шеккен Ақт'бе об лы-
сының тұрғындарына да к' мек 
к'рсетуде. Жастар қанаты ның 
белсенділері су басқан Қобда 
ауыл тұрғындарына к' мекке 
келді. Айта кетейік, Қобда ауда-
нында барлығы 200-ден астам үй 
су астында қалды. Зардап шеккен 
тұрғындарға шамамен 370 мың 
теңге к'лемінде бір жолғы жәр-
демақы т'ленуде. Үйі қалпына 
келтіруге жарамайтын тұрғын-
дарға жаңа баспана салы нады. Үй 
тұрғызылатын учас келер анық-
талып, құрылыс материалдарын 
жеткізу жұмысы басталды.

Бұл ретте «AMANAT» пар-
тия сының белсенділері мен 
«Жастар Рухының» волонтерлері 

су тасқынынан зардап шеккен 
облыстарда ғана жұмыс істеумен 
шектелмей, 'зге 'ңірлерде де 
«Таза Қазақстан» науқанына 
қосылып жатыр.

Мәселен, Қызылордада пар-
тия мүшелері қалалық «Еңбек 
аллеясын» қоқыстан тазартып, 
ағаштарды әктеді. Ұлытау облы-
сында белсенділер Жошы хан-
ның тарихи-мәдени кешені ау-
ма ғында тазалық жұмысын жүр-
гізді. Шымкентте жас рухтастар 
Бадам 'зенінің жағасында сен-
білік 'ткізсе, Алматыда ALA 
ба ғына 300 ағаш екті. Астана 
қала сындағы «Жастар Рухы-
ның» белсенділері де игі істен 
шетте қал мады. Олар «Ататүрік» 
саяба ғында тазалық жұмысын 
ұйым дастырды. Ал Абай облы-
сында партиялықтар Воскресе-
новка ауылының жанындағы 
орман алқабына қарағай к'-
шеттерін отырғызу жұмысына 
атсалысты.

ЕРІКТІЛЕР ЖАЛПЫҰЛТТЫҚ АКЦИЯҒА ҚОСЫЛДЫ

«AMANAT» партиясыны� �йелдер �анаты білім сала-
сында�ы гендерлік те�дік мә селесін тал�ылады. Жиы н �а 
О�у-а�арту, Мәде ниет және а�парат министрліктері 
5кілдерімен �атар, шетелдік сарапшылар �атысып, пікір-
лерімен б5лісті. 
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Мәдениеттанушы Маржан 
Қал маханқызы ЮНЕСКО-ның 
бар лық тізіміндегі ең ұлығы да – 
осы материалдық емес мәдени 
мұ ралар тізімі екенін айтады. 

–ЮНЕСКО-ның материал-
дық емес мәдени мұраны қорғау 
ж& ніндегі үкіметаралық комитеті 
осы аттас конвенцияға қосылған 
бар лық мемлекеттің ұсынған кан-
дидатураларын бағалау үшін жыл 
сайын бірнеше рет жиын &ткізеді. 
Қазақстанда кейінгі жылдары бұл 
бағытта жұмыс саябырсып қал-
ған ға ұқсайды. Мысалы, 2023 
жыл дың соңында, 4-9 желтоқ сан-
да Ботсванада ЮНЕСКО-ның 
үкі метаралық кеңесінің сессиясы 
&тті. Комитет былтыр тізімге 72 ел 
ұсын ған 55 жаңа элементті қосты. 
Осы лайша, материалдық емес 
мұ ра лар саны 730-ға жетті. Ара-
сына бірде-бір жаңа қазақстандық 
нысан кірмеді, – деді мәдениет-
тану шы.

ҰЛТТЫҢ «ИММУНИТЕТІ» 
ТОЗБАСЫН ДЕСЕК...

Сарапшының айтуынша, 
былтыр Түркия – зәйтүн 

&сі ріп жинауды, Тәжікстан – ат-
лас пен адрас маталарын дайындау 
дағ  дысын, Түрікменстан – ақал-
те ке тұлпарларын безендіру, к&р-
кем  деу дәстүрін, Армения – Гюм-
ри  дегі дәстүрлі ұсталар ісін, 
<зер   байжан, Түркия, Тәжікстан 
мен =збекстан қолжазбалар мен 
кал лиграфиялық мәтіндерде ер-
теден қолданылатын «Иллю ми на-
ция» декоративті &нерін, <зер-
бай жан мен Түркия «балабан» 
сы бызғысын дайындау дәстүрін 
адам заттың мәдени мұрасына ен-
гізе алды.

«Мысалы, соның ішінде 2023 
жы лы =збекстан – қыштан түрлі 
бұйым жасау дәстүрін, <зер бай-
жан, Түркия мен =збекстан – Ра-
ма зан айында мұсылмандардың 
ауыз бекіту, ауыз ашу, ифтар жа-
сауын, Қырғызстан – жалғыз &зі 
«элечек» (бізше кимешек) әйел-
дер дің баскиімін орау салтын 
ЮНЕСКО тізіміне кіргізді. Бұ-
лар дың бәріне Қазақстан қосыла 
ала тын еді, бізде де бар ғой. Бұл 
жауапты тұлғалардың алыс шетел 
түгіл іргедегі елдермен осы салада 
ты ғыз ынтымақтаспайтынын 
к&р сетеді. Бұл ретте <зербайжан-
ды үлгі етуге болады. Ол жыл 
сайын дерлік &з нысанын қосады, 
осы мақсатта &зге елдермен тізе 

қыр ғыздың мәдени мұрасының 3 
тең дессіз туындысы б&лек-б&лек 
ен гізілді.

– Бізде заң түгіл сынық сүйем 
құжат жоқ. Материалдық емес 
ру хани мұраны сақтаушыларды 
ті зімге алу, сақтау, қорғау жұмысы 
мем лекеттік саясат ретінде ешқа-
шан республика түгіл, &ңірлерде 
жүрігізілмеген. =з бетінше із де-
ніп, жаяу-жалпылы экспедиция 
жа сап жүрген санаулы ғана жан-
кештілер бар. 2003 жылғы Париж 
кон венциясына сәйкес, Қазақстан 
ЮНЕСКО-ға Материалдық емес 
мәдени мұраны қорғау, зерттеу 
туралы бес жыл сайын есеп беруге 
мін детті. Жасалмаған жұмыс тар-
дың есебі қалай жасалып жатқаны 
беймәлім, – деді Мәжіліс депу та-
ты.

Үкіметте мәдениет сала сы-
на жауап беретін тұлға – 

ви це-премьер Тамара Дүйсе но ва-
ның сендіруінше, бұл бағытта 
жұ мыс жүргізіліп жатыр. Ол Үкі-
мет қаулысымен 2013 жылы Ма-
те риалдық емес мәдени мұраның 
Ұлт тық тізімі бекітілгенін еске 
сал ды. 

2023 жылы оған толықтырулар 
ен гізілді. Тарата айтқанда, 2013 
жыл ғы ұлттық тізімге беташар, 
ай тыс, батырлар жыры сияқты 
не бары 45 элемент енгізілсе, арада 
он жыл &ткенде, 2023 жылғы 14 
жел тоқсанда ол 88 ұлттық эле-
мент пен толықтырылды.

Ұлттық тізбеге енгізілетін эле-
ментті айқындаумен бүгінде Мә-
дениет және ақпарат министр лі-
гінің жанынан арнайы құрылған 
Мәдениет саласындағы тұрақты 
жұ мыс істейтін комиссия айна лы-
сады. Сондай-ақ 2023 жылғы 29 
маусымда Ұлттық тізбені жүргізу 
секциясы құрылды.

– Қазіргі уақытта ЮНЕСКО-
ның Мәдени мұрасының реп ре-
зен тативті тізіміне Қазақстан 
аты нан материалдық емес мәдени 
мұ раның 13 элементі енгізілген. 
Мұның сыртында оған қосу үшін 
қа зақ мәдениетіне қатысты 2 эле-
ментті – беташар мен салбурынды 
ЮНЕСКО-ның бағалау комитеті 
қ а р а с т ы р ы п  ж а т ы р .  О л а р 
Материалдық емес мәдени мұра 
конвенциясының үкіметаралық 
комитетінің 2024-2025 жылдарға 
арналған жоспарына енгізіледі. 
Со нымен қатар 2024-2025 жыл-
дары үйлестірушісі =збекстан 
бо лып табылатын «сюзанна-кес-
телеу &нері» бойынша к&пұлтты 
но минацияға Қазақстанның да 
қо сылуы жоспарланып отыр, – 
деп хабарлады Тамара Дүйсенова. 

Үкімет басшысы орын ба са ры-
ның мәлімдеуінше, Қазақстан 
кон венцияға қатысушы мемлекет 
ре тінде 2024 жылы ЮНЕСКО-
ның аталған үкіметаралық ко ми-
тетіне мерзімді есеп беруі тиіс. 
Бұл есеп биылғы 15 маусым – 15 
жел тоқсан аралығынан кешік-
тіріл мей жіберілуі керек. Мерзімді 
есеп ті дайындау үшін ведомствоа-
ра лық комиссия құрылды. 

Ол есепте мемлекет Репре зен-
тативті тізімге енгізілген ұлттық 
элементтерді кеңінен насихаттау 
және пайдалану бойынша не іс-
тегенін баяндауы қажет. Бұл ба-
ғытта не істелгенін, &ңірлерде 
қандай жұмыстар жүргізіліп жат-
қа нын анықтау үшін Үкімет 
сарап тамалық топ құрыпты. 

Қалай болғанда, аталған жұ-
мыстар жан-жақты болғаны және 
те геурінді қарқын алғаны маңыз-
ды. Соның арқасында байырғы 
заман дардан бері ұлтымыздың 
&мір тіршілігі, к&ңіл күйі, салт-са-
на сы, &ндірісі мен тұрмысы, мі-
нез-құлық &лшемі туралы мағ лұ-
мат тар беретін қазақ мәдениеті 
мен әдебиетінің &те құнды мұра-
лары сақталып, жаһанға танылып, 
дәріптеледі, қазақтың рухы да 
жаңғырады.

Айхан ШӘРІП

ТІЗІМДЕРДІҢ ЕҢ 
ҰЛЫҒЫ

Мына қызықты қараңыз! 
ЮНЕСКО-ның «Дүние-

жү зілік мұралар тізіміне» 193 мем-
лекеттегі 1 200-ден астам объекті 
кіре ді. Бұл тізімде бірінші орында 
Ита лия тұр: 55 мұра нысаны бар. 
Оған Рим, Сиена, Неаполь тарихи 
орталықтары немесе Виченца, 
Ве рона, Портовенере секілді тұтас 
қа лалар, тіпті Этна жанартауы, 
До ломит Альпі таулары сияқты 
та би ғи нысандар кірген. 

Ондықтан сондай-ақ Қытай 
(54), Германия (51), Франция (49), 
Ис пания (49), Ұлыбритания (33), 
Үн дістан (40), Мексика (35), Ре-
сей (31) және Иран (27) тізімге 
мол мұра қосқызған елдердің қа-
та  рында. 

ЮНЕСКО-ның дәл осы мұ ра-
лар тізіміне Қазақстаннан әзір ге 
тек 6 нысан қосылды: бұлар – 
Түр     кістандағы Қожа Ахмет Ясауи 
ке сенесі (2003), Тамғалы (Таң ба-
лы) тас археологиялық кеше нін-
дегі петроглифтер (2004), елі міз-
дің солтүстігіндегі «Сарыарқа» 
да   ласы мен к&лдері (2008), Ұлы 
Жібек жолының тармақтары және 
к&не қалалар (2014), Батыс Тянь-
Шань таулары мен қорықтары 
(2016) және Тұран ш&лді-ойпатты 
жа зығы (2023 жыл).

БҰҰ-ның білім беру, ғылым 
жә не мәдениет мәселелері ж& нін-
дегі осы ұйымының мұралар тізі-
мі не сарайлар, кесенелер мен 
храм дар, қала орталықтары мен 
тұ тас тарихи шаһарлар, табиғи 
ға жайыптар, бақшалар, к&не үң-
гірлер, таулар және басқа да толып 
жат қан, туристер үшін тартымды 
орындар кіреді. 

Ал енді ЮНЕСКО-ның «Ма-
те    риалдық емес мәдени мұралар 
ті зімінің» (оны «Адамзаттың ауы з-
ша шедеврлері мен материалдық 
емес мәдени мұраларының тізімі» 
деп те атайды) рейтингінде мем-
ле кеттердің орны мүлдем басқа-
ша. 

Мысалы, алдыңғы тізімнің 
к&ш басшысы болған Италияның 
жаһандық мәдени мұралар тізі мі-
не небәрі 5 мұрасы енген. Алдың-
ғы рейтингте ондыққа еркін еніп 
тұрған Ресейде бұл тізімде айтуға 
ұят екі ғана нысаны бар. Бұлар 
Бай калдағы староверлардың мә-
дени кеңістігі мен отбасылық 
ауыз ша шығармашылығы және 
Са қаның (якут) «Олонхо» батыр-
лар жыры. 

Оған қарағанда Қазақстан 
сал  мақты.  Қазақ  ел і 

тәуел   сіздіктің не бәрі үш онжыл-
ды ғында ЮНЕСКО-ның мате-
риал дық емес мәдени мұралар 
тізі міне 13 нысанын енгізе алды. 
Бұл ж&нінен бүкіл Азияның, 
ТМД-ның к&шбасшыларының 
бірі.

Осы тізімге Қазақстан атынан 
Нау рыз (2009, &зге елдермен бір-
ге); Киіз үй жасау және жинау 
дағ дылары (2014); Күй &нері 
(2014); Айтыс (2015); Күрес 
(2016); Саятшылық, сұңқармен аң 
ау лау (2016, араб, Еуропа, Корея, 
Моң ғолия сияқты &зге елдермен 
бірге); Қатырма жұқа нан, жупка, 
юф ка, лаваш жасау &нері (&зге-
лер  мен бірге, 2016); Қазақтың 
дәс  түрлі ойыны: асық ату (2017); 
Ат бегілердің к&ктемгі жорал ғы-
лары (2017); Қорқыт Ата мұрасы 
(2018); Дәстүрлі зияткерлік және 
ст ратегиялық ойын: тоғыз құма лақ, 
тогуз коргоол, мангала/гёчюр ме 
(&зге елдермен бірге, 2020); Ор те-
ке – Қазақстанның дәстүрлі 
орын даушылық &нері: би, қуыр-
шақ және музыка (2022 жыл); 
Қожанасырдың әзіл әңгімелері 
(&з ге елдермен бірге, 2022 жыл).

қоса қимылдайды. <зер бай жан-
ның тізімдегі мұраларының саны 
отызға жуықтады. С&йтіп, әлемдік 
он дыққа кірді», – деді Маржан 
Қал маханқызы.

Сарапшылардың айтуын-
ша, қазақта адамзаттың 

ма териалдық емес мәдени мұра-
сы на енгізе алатын кандидаттары 
жоқ емес, к&п! Тек ілгерілету жағы 
кем шін к&рінеді. Оған мәде ниет-
танушылар қазақтың түрлі әдет-
ғұрпын, салт-дәстүрлерін, ұлттық 
тәлім-тәрбие тәсілдерін, қаптаған 
той жоралғыларын, теміршілік-
ұс талық, садақшылық, құдық 
ше гендеуші, құсбегілік, аңшы-
лық, ұлттық дағдылар, ән, жыр, 
дас тан, қисса, бата, жоқтау, сыңсу, 
жа рапазан, жұмбақ, жаңылтпаш, 
ұлт тық мейрамдар дәстүрлерін 
нақ ты тізімдеп берген. 

Соның ішінен іріктелгенінің 
&зі жүзге жуық элемент. Онда олар 
неге әлемдік тізімнен табылмай 
тұр? Ол тізімге кіру әлем алдын-
да ғы бедел ғана емес, ұлттық мә-
де ни мұраны сақтап қалудың 
пәр менді тетігі. =йткені &з тізі мі-
не кірген материалдық емес мә де-
ни мұралардың жойылып кетпеуін 
ЮНЕСКО-ның &зі қадағалап, 
қажет болса, оны дамытуға қара-
жат б&леді екен.

Мысалы, бұл ұйымның әл гін-
де аталған үкіметаралық комитеті 
2023 жылғы желтоқсандағы сес-
сия сында осындай к&мегі ретінде 
Зим бабвеге 321 300 доллар, Па раг-
вайға 74 500 доллар грант б&л ді. 
Материалдық емес мәдени мұ  -
раны қорғау туралы конвенция 
құ рылғалы, ЮНЕСКО әлемде 
140-тан астам жобаны қаржыл ан-
дырып, 70-тен аса елге 12 миллион 
доллардан аса қайтарымсыз грант 
берген.

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Ұлттық құрылтайда: «Та-
мыры терең т&л шежіреміз – хал-
қы мыздың мәдени коды. Оны 
жан-жақты зерттеп, сақтап, ой 
елегінен &ткізуге, дәріптеуге қа-
жет ті жағдай жасауымыз керек. 
Бұл – мемлекеттің негізгі мінде-

Өркениетті ұлт ең 
алдымен, тарихымен, 
мәдениетімен, ата-
бабасының асыл 
құндылықтарын сақтап, 
әлемдік мәдениеттің 
алтын қорына қоса 
білуімен ұлы, ұлық бола 
түседі. Әрбір елдің 
төл құнды мирасын 
қаншалықты ардақтап, 
ұрпақтан-ұрпаққа 
ұластырып келе 
жатқанын ЮНЕСКО 
өзінің мәдени мұралар 
тізімінде тіркейді. 
Қазақстан бұл тізімді 
беташар, салбурын, 
кестелеу өнері сияқты 
бабалар мұрасымен 
толтыруға талпыныс 
жасап жатыр. 

ті нің бірі», – деп міндет қойды. 
Үкімет осы міндеттің үдесінен 
қан    шалықты шығып отыр? 

Жаһандық тізімге ата-баба 
мұ расын енгізу бағытында бел-
сен ділік таныту керегін биыл 
«AMANAT» партиясының парла-
мент тік фракциясының депутат-
тары айтып, Үкіметке қозғау са л-
ған болатын. 

– Материалдық емес құн ды-
лық  тар – ұлттың иммуни те ті! 
К&з бен к&руге, қолмен ұстауға 
кел мейтін, бірақ жаныңмен сезі-
нетін осы құндылықтар болмаса, 
ұлттың жаны жалаңаштанады. 
Құн дылықтан айырылған ұрпақ 
ру ха ни азып, ұлттық сана әлсі рей-
ді. Біржыныстылық, педофилизм, 
зорлық-зомбылық, әке-шешені 
сыйламау, туыстық қатынастың 
үзі луі, отбасылық құндылық тар-
дың әлсіреуі аспаннан түскен 
жоқ! Сол материалдық емес ру ха-
ни мұралардан тамыр үзген ұр пақ-
тың бойындағы кеселдер, – деді 
Мәжіліс депутаты Жанарбек <шім-
жан.

ЖАҺАНДЫҚ ТІЗІМ 
ҚАНДАЙ МҰРАМЕН 

ТОЛЫҒАДЫ?

Үкіметтің 2013 жылғы 29 
сәуір дегі №408 Қаулысы-

мен Материалдық емес мәдени 
мұраны қорғау және дамыту ж&-
ніндегі тұжырымдама қабыл да-
ған-тын. Алайда депутаттардың 
мә ліметінше, бұл Тұжырымдама 
қа былданған күйі қағаз жүзінде 
қал ды. Материалдық емес мәдени 
мұ раны анықтау, құжаттау, зерттеу, 
сақ тау, жаңғырту, материалдық 
емес мұрамен айналысатын тұлға-
лар ды қолдау секілді міндеттердің 
бірі де орындалған жоқ. 

Ж.<шімжановтың айтуынша, 
алысқа бармай-ақ к&рші қыр ғыз-
дар адамзаттың мәдени мұрасына 
әр бір эпосын жеке-жеке кіргізе 
алып жатыр. Шағын ғана Қырғыз 
Рес публикасы «Манас» туралы 
же ке заң қабылдады. Адамзаттың 
материалдық емес мәдени мұра-
сы ның репрезентативтік тізбесіне 

ҚАЗАҚ РУХЫН
Жаһандық тізім 

ЖАҢҒЫРТАДЫ
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Қазір осы қазба жұмыс та ры-
ның басы-қасында �лкей Мар-
ғұ ланның соңғы аспиранты, 
Қа     рағанды мемлекеттік уни вер-
ситетінің профессоры, археолог 
Сағындық Жауымбаев жүр. Ұс-
та зының ісін жалғастырған ға-
лым �лкей Марғұланның соңғы 
аспиранты болғанын әлі күнге 
мақтанышпен айтады. 

«1974 жылы сол кездегі 
С.Ки ров атындағы Қазақ мем-
ле кет тік университетінің Тарих 
фа культетін бітірдім. Сол жылы 
Қа рағанды университетіне кел-
дім. Биыл осында Қазақстан 
та  рихы кафедрасында жұмыс 
іс теп жатқаныма 50 жыл болады. 
Сту дент кезімізде археолог Аб-
дул манап Оразбаев ұстазымыз 
бол ды. Осы Абдулманап Ораз-
баев �лкей Марғұланның шә-
кірт терінің бірі екен. Ең бірінші 
шә кірті – Кемел Ақышев. Ал 
мен академиктің соңғы аспи-
ран ты болдым», – дейді профес-
сор Сағындық Жауымбаев. 

Профессордың айтуын-
ша, Абдулманап Ораз-

баев археология мамандығында 
оқы  ғысы келетін жастардың ті-
зі  мін жасапты. С:йтіп, 75 сту-
дент  тің ішінен 9-ын таңдап ала-
  ды. Оның ішінде Сағындық 
Жауым баев пен Кемел Ақышев-
тың ұлы �лішер де бар еді. 

«Осы тоғызымыз археология 
ма мандығын оқып шықтық. 
Бір ақ археологияға барған жас-
тар аз болды. Бізге �лкей Мар-
ғұ лан келіп арнайы курс оқитын. 
Ағамыз «Орталық Қазақстанның 
археологиялық ескерткіштері» 
деген тақырыпта дәріс берді», – 
дейді кейіпкеріміз. 

Университет бітірген жас тар 
жан-жаққа тарап кетеді. Са -
ғындық Ұбайұлы да Қара ған ды-
ға оралды.

«1974 жылы осында келіп 
оқы  тушы болып орналастым, 
1975 жылы студенттерді алып 
қаз  ба жұмыстарына шықтым. 
Сол  түстік Қазақстанда Сер геев-
ка деген аудан бар. Кейін Шал 
ау  даны болып :згерді. Сол жер-
де қазба жұмыстары жүріп жат-
қанда, шілде айында Қарағанды 
уни верситетінің ректоры Ебіней 
Арыстанұлы Б:кетов келді. 

Сәлем берсем, «Ей, батыр не 
іс     теп жатырсың?» – дейді.

«Аға, осында қола дәуірінің 
ес  керткіштерін қазып жатыр-
мыз», – дедім. 

«�-ә, жарайды, онда сен мы-
нау қазақтың бейіттерін к:ріп 
тұр сың ба?» – деді. 

«К:ріп тұрмын!».
«Осының ішінде әкем мен 

ше шем жатыр. Жылына бір рет 
ке ліп кететінім бар. Биыл сендер 
осы жерде екенсіңдер, сендердің 
ла герьлеріңде болайын», – деді. 

Содан лагерьде қонды. 
Мал сойып қойғанбыз. 

Қо  нақ болды. Палаткада қонған  
ғалым ағамыз: «Ой, Са ғын  дық, 
әкем мен шешемнің ба  сына 
бірінші түнеуім», – деп ал  ды да: 
«Егер аспирантураға бір жақ  қа 
баратын болсаң, маған ай-
тарсың», – деді. 

Бір жылдан кейін Ғылым 
ака демиясына аспирантураға 
орын келді. Ебіней Арыстанұлы-
на кіріп, «Бізге орын б:лініпті. 
Мен баратын болдым», – деп 
едім, «Жарайды, олай болса екі-
үш күннен кейін келсейші», – 
де ді.

Кетер кезде бардым. Қолыма 
екі конверт ұстатты. 

«Біреуін �лкей Марғұланға 
тап сырарсың», – деді. 

Алматыға барып аспиран-
тура ға түстім. Орналасып алған-
нан кейін �лекеңді іздеп тауып, 
сәлемдемені бердім. Конвертті 
ашып қарады да «Жауымбаев 
Са ғындық деген сенбісің?» – де-
ді. 

«Иә, мен боламын, аға».
«Ебеке, сені «аспирант қы-

лып ал» депті ғой. Мен биыл 
ас пирант алмаймын деп ойлап 
едім. Кітаптарым да бар жазыл-
ма ған, соларды қолға алуым 
ке рек. Аспиранттармен жұмыс 
іс тейтін уақытым жоқ менің. 
Бір ақ Ебекең айтқаннан кейін 
амал жоқ алайын», – деді. Бұл 
1976 жыл болатын», – дейді Са-
ғын дық Ұбайұлы.

Содан жас Сағындық үш 
жыл �лкей Марғұланның аспи-
ран ты болады. Бір жылы бірге 
археоло гия лық экспедицияға да 
шығады.

«Ол кісі Атасу қонысында 
қаз ба жұмыстарын жүргізіп жа-
тыр екен. Сол қоныста шәкірті 
Мир Қасымұлы Қадырбаевпен 
бір ге жұмыс істедім», – дейді 
Са    ғындық Ұбайұлы. 

Маған ақылын айтады. «Сен 
Пе тер Фалькті, Георг Ниманды, 
ал  ғашқы Ресей академиктерін 
оқы, шырақ», – деп к:п кітап ты 
тізіп айтатын. 

Соларды оқыдым, білімге 
қа       нықтым.

К:шеде жүргенде к:птеген 
ға   лымдар, тарихшылар, жазу-
шы  лар �лкей ағамызға келіп 
сұрақ қойып жататын, ол кісі де 
асықпай түсіндіріп, ақыл айтып, 
ж:н сілтейтін.

«Мынау – Ахмед Сафи деген 
ака демик, жас жазушы Ақселеу 
Сей дімбек деген жігіт» деп та-
ныс тырып жататын», – дейді 
кейіп керіміз.

1978 жылы Қазақстан Ғы-
лым академиясының Тарих, 
ар хеология және этнология инс-
титутының директоры Ақай 
Нү сіпбеков Сағындық Ұбай-
ұ лын шақырып алып, «Сен �л-
кей Марғұланның аспиранты-
сың ба?» деп сұрайды. «Иә». 
«Он да дайындал, ол кісі Но во-
сібірге іссапармен барады. Еріп 
жүресің», – дейді. 

«Наурыз айында жол жүрдік. 
Ұшақ пен ұштық. Алғаш рет 
�ле   кеңнің құжатын берді. Билет 
алуға. Құжаттан к:рдім. 1904 
жы лы 11 мамырда туған екен. 

Екін ші күні докторлық дис сер-
та ция қорғау басталады. 

«�лкей аға бірінші оппонент 
бол ды. Қорғаудың алдында бү кіл 
Сібірдің ғалымдарына Ок л а д-
ников: «Это мой давнейший 
друг. Академик академий наук 
Ка захской ССР, лауреат Ле-
нинс кой премии, лауреат пр е-
мий Шохана Валиханова» деп 
�лкей Марғұланды таныс тыр-
ды», – дейді Сағындық ағамыз. 

Сол жерде Алексей Оклад-
ни ков �лкей Марғұланнан он-
он бес минут лекция оқуды сұ-
рай ды.

«Мінберге шығып, қоңыр 
дауы сымен Енисейдің бойын да-
ғы түріктер туралы лекция оқы ды. 
Сақтардан алып келді. Қан дай 
ескерткіштер барын айтып :тті.

Сол уақытта байқадым, 
�лекеңнің білімдар лы-

ғын. Он бес минут емес бір сағат 
с:й леді. Ешкім қарсы болмады. 
Ұйып тыңдады», – деді акаде-
мик тің соңғы аспиранты.

�лкейдің соңғы шәкірті Са-
ғындық ағамыз болса, бұл кі сі-
нің бір шәкірті Қарқаралыдан 
Алтын адамды тапқан археолог – 
Арман Бейсенов.

Сағындық Жауымбаев – біз-
дің жыл санауымызға дейін бас-
талатын қазақ тарихындағы 
қо ла дәуірінің мәдениетін үш 
жүз жылға әр қарай тереңдеткен 
ғалым. Оның ашқан жаңалығын 
ес тіген жапондық белгілі ар хе-
о лог, профессор Мураками Са-
ғын дық Ұбайұлын сонау Жа по-
ниядан арнайы іздеп келеді. 
Қар қаралыдағы Кент тауында 
орналасқан Алат қорымынан 
Са ғындық Жауымбаев тапқан 
те мір балқытатын металлур гия-
лық пешті к:рген ол таң-тамаша 
бо лыпты. Ерте қола дәуірінің 
мә дениетіне тән әлгі пеш қазақ 
же рінде :мір сүрген ежелгі тай па-
 л ардың туындысы болса ке рек. 

Сағындық ағамыз осы жаңа-
 лығы арқылы та рих  та қазақ 
даласында қоры тыл ған қола – 
әлемде алғаш ба л қы тыл ған ме-
тал дың біріне ж а    татындығын 
дәлелдеп шық қан. 

«Неміс және жапон ғалым-
дары Мәскеу арқылы мені тауып 
алып, арнайы іздеп келді. Гер ма-
ния ның Бохум қаласында біз 
тап қан жәдігерлер қойылған 
үл кен к:рме ұйымдастырды. Ол 
жерге 300-ге тарта экспонаттар 
алып бардық. Металлургиямен 
ұзақ жыл айналысқан Жапония-
ның атақты ғалымы Мура ка ми-
мен 5 жылға келісімшарт жа са-
дық. Біздің зерттеп жатқанымыз 
– Кент тауы ішіндегі Алат қо-
нысы. Ол – біздің заманымызға 
дейінгі ХІІ-VІІІ ғасырларды 
қам титын ежелгі қоныс. Онда 
500-600 жылдай адам баласы 
:мір сүрген. Қоныс 2 мәдени 
қа   баттан тұрады. Т:менгі мә-
дени қабатынан қоланы қорыт-
қан пештердің орны мен тастан 
жасалған 5-6 пеш табылды», – 
дейді Сағындық Жауымбаев. 
Осы лайша, атақты академиктің 
соң ғы аспиранты ұстазының 
бас таған ісін жалғастырып ке ле-
ді. Ол ұстазы �лкей Марғұлан-
ның еңбектері әлі күнге дейін 
ға лымдар мен студенттерге азық 
екенін айтады.

Қарағанды облысы

Академик
АМАНАТЫН

АРҚАЛАҒАН

Биыл – ғұмырын 
ғылымға арнаған 
әдебиеттанушы, 

өнертанушы, шығыстанушы, 
қазақ археологиясының 
атасы атанған Әлкей 
Марғұланның 120 жылдық 
мерейтойы. Ғалымның 
басшылығымен бүкіл Еуразия 
аумағына тараған қола 
дәуірінің соңғы кезеңіне 
жататын Беғазы-Дәндібай 
мәдени ескерткіштеріне 
1947-1952 жылдар 
аралығында қазба 
жұмыстары жүргізілген еді. 
Алайда содан кейін жарты 
ғасыр бойы әлемдік маңызға 
ие мәдени мұра қараусыз 
қалып қойған-ды. Дегенмен 
соңғы жылдары ғалымның 
шәкірттері бұл бағыттағы 
жұмысты қайта бастады.

КСРО-ның ғылым акаде-
мия  сының Новосібірдегі фи-
лиа  лына бардық.

Академик Алексей Окла д ни-
ков қарсы алды. Ғылым ака де-
миясының арнайы қалашы ғын-

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Содан Сағындық Жауымбаев 
Қа дырбаев экспедициясымен 
бір  ге 10 жылдай қазба жұ мыс та-
ры  на қатысады.

«Үш жыл аспирант бол-
дым», – дедім ғой, сол кезде ол 
кі сі кей де үйіне шақырады. «Са-
ғын дық, келіп кет, маған», – деп.

Кешке қарай барамын. Сағат 
4-5-те Тереңк:л к:лінің бойын-
да қыдырады. 

дағы қонақүйге жатқызды. Екі 
б:л мелі, бір б:лмесіне мен, 
�л кей аға екіншісіне орналасты. 
Кетерінде қызы Дәнел апамыз: 
«Са ғындық, бұл кісіге тек сүт 
:нім дерін ғана алып бересің» деп 
тапсырған болатын. Орын дау ға 
тырыстым», – дейді әңгі ме сін 
жалғастырған Сағындық аға мыз. 

Академик пен аспирант бір 
же ті сол жерде бірге болады. 

Профессордың айтуын ша, 
Абдулманап Ораз баев археология 

мамандығында оқы  ғысы келетін 
жастардың ті зі  мін жасапты. 

С%йтіп, 75 сту дент  тің ішінен 9-ын 
таңдап ала   ды. Оның ішінде Сағындық 
Жауым баев пен Кемел Ақышев тың ұлы 

)лішер де бар еді. 
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Осы аптаны� басында, я�ни 22 
сәуірде б�кіл әлем Жер-Ана к�нін 
атап $тті. Жер к�нін ал�аш рет 
1970 жылы, планетаны� 
денсаулы�ына ала�даушылы' 
'о�амды' сана�а ене баста�ан 
кезде ата�ан еді. Оны� негізін 
сал�ан А3Ш сенаторы Гейлорд 
Нельсон. Калифорния штатында�ы 
Санта-Барбара 'аласында �лкен 
м>най т$гілуіні� зардаптарын 
к$рген со� осындай шешімге 
келген. Б>л мереке ал�аш рет сол 
жылы 22 сәуірде А3Ш-та тойлан-
ды. Ал 1990 жылы Жер к�ні  
халы'аралы' акция�а айналды. 
Сол жылы б>л мерекеге 141 елден 
200 миллионнан астам адам 
'атысты. 

ТІРШІЛІК

«ЖЕР КҮНІ» 
ҚАШАН ПАЙДА БОЛДЫ?

Ресми түрде  халықаралық Жер күні 
2009 жылдың 22 сәуірі күні БҰҰ Бас Ассам-
блеясының 63-сессиясында бекітілді және 
2010 жылдың 22 сәуірінен бастап жыл 
сайын атап �тілетін болды. Бас Ассамблея-
ның 63-сессиясының т�рағасы Мигель 
д'Эското Брокманның айтуынша, қарарда 
Халықаралық бұл күннің жария етілуі Жер 
мен оның экожүйесі адамзатқа �мірді 
қамтамасыз ететін біздің ортақ үйіміз 
екенін мойындау, сондай-ақ 1992 жылы 
Рио-де-Жанейрода �ткен БҰҰ-ның Қор-
шаған орта ж�ніндегі конференциясында 
қабылданған міндеттемелерді растау болып 
саналады. Қарарда сондай-ақ «Жер-Ана» 
термині к�птеген елде қабылданғанын 
және ол ғаламшардың, оның экожүйесі мен 
адамның арасындағы тәуелділікті к�рсетеді.

Содан бері Жер күні ғаламшарға деген 
қамқорлығын білдіру және оны қорғауға 
күш салу үшін қоғамның бүкіләлемдік 
алаңына айналды. Жер күні бізге бұл пла-
нетаның тұрғындары ғана емес, оның 
қамқоршылары екенімізді еске салады. 
Жыл сайын осы күні бүкіл әлем ғалымдары 
д�ңгелек үстелге жиналып, ғаламдық 
экологиялық мәселелерді талқылайды. 
Бұл күні әркім �з ауласы мен к�шесін 
абаттан дыруға және к�галдандыруға қатыса 
алады. Бұл жаһандық қозғалыстың басты 
мақсаты – қоғам мен адамзаттың назарын 
Жер мен қоршаған ортаның проблемала-
рына аудару, оларға адамзат алдында тұрған 
қиын мәселелер туралы білуге мүмкіндік 
беру.

«АНАНЫҢ К�ҢІЛІ – БАЛАДА, 
БАЛАНЫҢ К�ҢІЛІ – ДАЛАДА»

Соңғы кездері алыс-жақын мемлекетте  
түрлі табиғи апат жиілеп кетті. Ірі дауылдар, 
тоқтаусыз н�серлер, зілзалалар, қар к�ш-
кіні, аймақтарды �ртке ораған аптап ыстық, 
құрғақшылықтар, жалын атқан жанартау-
лар, дүйім жұртты дүрбелеңге салған топан 
сулар.  Айта берсек, �те к�п. Соның бірі де 
бастысы – жаһандық жылыну. Осыған 
байланысты Біріккен Ұлттар Ұйымы қазір 
дабыл қағу үстінде. Дүниежүзілік метеоро-
логиялық ұйымның «Жаһандық климат» 
атты баяндамасын оқыған БҰҰ-ның бас 
хатшысы Антониу Гутерриш 2021 жылы: 
«Адамзат құрдымға кету алдында тұр. Біз 
тропикалық дауылдар мен орман �ртінің 
к�бейіп кеткенін к�ріп отырмыз. Сондай-
ақ мұздықтардың еруі де рекордтық дең-
гейге жетті. Мұның бәрі жаһандық жы-
лынуға байланысты. 2020 жыл адамзат 
тарихындағы ең ыстық 3 жылдың бірі 
болды. Орташа температура индустрияға 
дейінгі дәуірмен салыстырғанда 1,2 градус-
қа жоғары болды. Ғалымдар қауіпті меже 
1,5 градус екенін айтады. Біз ақырындап 
сол к�рсеткішке жақындап келе жатыр-
мыз», – деп мәлімдеді.  

Биыл 22 сәуірде, яғни Халықаралық 
Жер күнінде БҰҰ Бас хатшысы Антониу 
Гутерриш тағы да табиғатпен үйлесімділікті 

ЖАҒДАЙЫҢ ҚАЛАЙ,
Наурызбек САРША

ЖЕР-АНА?ЖЕР-АНА?
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қалпына келтіруге шақырып баяндама 
жасады. «Планетаны барлық түрдегі ласта-
ушы заттармен улау, экожүйелер мен 
түрлерді абайсызда жою және парниктік 
газдар шы ғарындылары арқылы климатты 
тұрақсыз дандыру арқылы біз азық-түлік 
�ндірісіне қауіп т�ндіріп, қауіпті орталар 
жасап, тұ рақ ты дамуға кедергі келтіреміз», 
– деді ол.

Оның айтуынша, биологиялық әр-
түрлікті жоғалту проблемасын шешу, қор-
шаған ортаны ластауды тоқтату және 
жаһандық ауқымда парниктік газдар 
шығарындыларын айтарлықтай азайту 
қажет. Сонымен қатар жергілікті халық-
тарға, қауымдастықтарға және экологиялық 
дағдарыстан ең к�п зардап шеккен басқа 
адамға қолдау к�рсету қажет. Осы мақсатта 
Бас хатшы елдерді жаһандық темпе-
ратураның Цельсий бойынша 1,5 градусқа 
дейін к�терілуін шектеуге бағыт талған жаңа 
ұлттық климаттық жоспарларды әзірлеуге 
шақырды. Бұған қоса, жаһан дық қауым-
дастық қазбалы отынды пайдаланудан бас 
тартуға және пластик �ндірісі сияқты 
қоршаған ортаға зиян келтіретін салаларға 
қолдау к�рсетуді тоқтатуға күш салу керегін 
жеткізді.

Естеріңізде болса, былтыр Түркия мен 
Сирия аумағында жойқын жер сілкінісі 
тіркелген еді. Ауқымы зор апаттан сол кезде 
50 мыңнан астам адам опат болды. 120 
мыңдай азамат жоғалып кеткен еді. Ал 
жуырда Жапония да жаратылыстың 
қаһарына тап болды. 220-ден астам к�з жұ-
мып, шамамен 200 азамат із-түзсіз жоғалып 
кетті. Тіпті, біздің еліміздегі оңтүстік аста-
намыз – Алматыда соңғы уақытта жер 
сілкінісі жиілеп кетті. АҚШ-тың геология 
қызметі келтірген мәліметке сәйкес, жой-
қын зілзалалар жер бетінде жыл сайын 
тіркеледі. Статистика бойынша қуаты 7 
баллдан асатын жер сілкінісі 1 жылда кемі 
10-12 рет болады екен. Магнитудасы 5 аса-
тындары тіптен к�п. Мыңдап санауға бо-
лады. Ал зілзаладан басқа апат түрлері 
қаншама?! Күн сайын біреуі тіркеліп жата-
ды. Соның салдарынан миллиондаған 
адамның �міріне қауіп т�неді. Осыған орай 
әр ел барынша қауіптің алдын алуға тыры-
сып бағуда. Мәселен, АҚШ-та торнадо 
орталығы, Тайфун орталығы, Жапония, 
Қытай тағы басқа елдерде цунами ор та-
лықтары, Азия, Африка елдерінде құр ғақ-
шылықпен күресу орталықтары, Еуропада 
климаттың �згеруімен күресу орталықтары 
бар. Олар жыл сайын табиғаттың тосын 

мінездерін зерттеп, келелі кеңестер �ткізіп, 
адамзатқа келер апаттың алдын алуға қам 
жасауда. 

ҚАЗАҚСТАНДАҒЫ 
АХУАЛ ҚАЛАЙ?

Соңғы кезде ғаламдық жылыну 
құбылысына  алаңдаушылық артып отыр. 
Бұл құбылыс біздің елде де байқалып ке-
леді.  Мысалы, 1960-1990 жылдар аралы-
ғында Қазақстандағы орташа температура 
1,6-2,7 градусқа, 1990-1999 жылдар аралы-
ғында сынап бағанасы 3,2 градусқа дейін 
к�терілген. 1990 жылға дейін Қазақстанда 
5,8 градус  болып келген жылдық орташа 
температура 2021-2022 жылдары 6,7 гра-
дусты к�рсеткен. Бұл кезеңде жауын-ша-
шын 14 мм азайған. Бұл болмашы ғана 
�згеріс болып к�рінгенімен,  топырақ қа, 
�сімдіктерге, жануарлар дүниесі мен 
адамдардың денсаулығына кері әсер етіп 
отырғанын байқауға болады. Ал былтыр 
Қазақстанда температура рекорды тіркелді. 
Жалпы, елімізде соңғы 75 жылда жер бетін-
дегі ауа температурасының кең к�лемде 
жоғарылауы байқалып, климаттың �згеруі 
елдің ауыл шаруашылығы саласына, су 
ресурстарына, жайылымдар мен ормандарға 
зиянын тигізуде. 2 100 жылға қарай қазіргі 
мұздық массасының 50 пайыздан астамы 
жоғалады деп күтілуде, ал лай к�шкіні, су 
тасқыны және құрғақшылық сияқты 
климатқа байланысты апаттардың жиілігі 
мен к�лемі артады, бұл үрдіс алдағы онжыл-
дықта сақталады деп күтілуде. 

2022 жылдың желтоқсан айында Қа зақ-
стан климаттың �згеруімен күресу шарала-
ры туралы баяндама ұсынды. Экология 
және табиғи ресурстар министрлігі еліміз-
дегі Біріккен Ұлттар Ұйымының Даму бағ-
дар ламасының және Жаһандық экология-
лық қордың қолдауымен осы тақырып 
бойынша арнайы құжаттарды – сегізінші 
ұлттық коммуникация мен екіжылдық 
бесінші баяндаманы дайындады. 

Хабарламада атап �тілгендей, Қазақ-
станның климат температурасы 30–35°С 
жоғары болатын күндер санының тұрақты 
�суі байқалады, бұл әсіресе республиканың 

оңтүстігінде, оңтүстік-батысында және 
батысында байқалған. 

Сонымен қатар биыл еліміз ірі табиғи 
апатты басынан �ткерді. Республикамыздың 
он облысын қарғын су әбігерге салды. Су 
тасқынынан жұрт қатты жапа шекті. 
Биылғы қарғын су ауқымы жағынан соңғы 
30 жылдағы ең ірі су тасқыны саналған 2012 
және 2017 жылдардағы деңгейден асып 
кетті. Еліміз бұл апаттың зардабын әлі тар-
тып отыр.  

«ЖЕРГЕ ТАБЫН АДАМ ЕНДІ»
Nлемдегі табиғат климатының құбы-

луы на ел-елдегі белсенділер табиғатты 
қорғауға үндеп, барша адамзатты қоршаған 
ортаны сақтауға шақыруда. Ғалымдар 
зерттеулер жүргізіп, �нер адамдары �з үн-
дерін �нер арқылы жеткізуде. Бұл – жақсы 
үрдіс. Себебі Жер – ортақ анамыз. Осы 
ретте еліміздегі täuel[x]sız арт-жобасы да 
осын дай барша адамзатқа деген үндеуін 
�нері арқылы жеткізіп жүрген �нерпаздар 
ортасы. Біз осы ретте жобаның авторы әрі 
бас  продюсері ,  журналист  Руслан 
Жұбаныштан пікір сұрадық.

 «Біз яғни  27 сәуір күні Астана 
қаласындағы «Жастар» сарайында  «Жерге 
табын адам енді» атты заманауи �нер кешін 
�ткізуді жоспарлап отырмыз. Жалпы, жоба 
туралы айтар болсам, täuel[х]sız жобасы 
2019 жылдан бері жүзеге асырылып келеді. 
Мақсаты – қоғамдағы түрлі әлеуметтік, 
�зекті мәселелерді �нер арқылы кең 
к�пшілікке жеткізу. Сондай-ақ заманауи 
поэзия �кілдері – жас авторлар мен олардың 
шығармашылығын таныту. Жоба 2021 
жылғы «Тәуелсіздік ұрпақтары» грантының 
және Халықаралық ARTIF Awards байқауы-
ның жеңімпазы. täuel[x]sız – заманауи �нер 
мен поэзияны ұштастырған арт-жоба. 
Бүгінгі кеш туралы айтар болсам, бұл Ұлы 
далада еліміз небір нәубетті бастан кешірді. 
Даламызды аштық жайлады, атом улады, 
енді бүгінде  бір б�лігін су басып, бір б�лігі 
сусап жатыр… Кеште осы �ткен мен �зек-
тіні �нерпаздар жасанды интеллект арқылы 
сахналайды. Заманауи қазақ поэзиясының 
�кілдері – Тілеубек Батыс, Жамбыл 
Бақыәліұлы, Салтанат Мадиярқызы, Ақ-
берен Елгезек, Ерлан Жүніс, Серік Ақсұң-
қарұлы, Ұлықбек Есдәулет секілді ақын-
дардың �леңдері оқылып, Т.Мұхамеджанов,  
Сағди, Үміт Долькей секілді әншілердің 
авторлық әні шырқалады. Перформанстағы 
туындылар Балжан Хабдина мен Захардин 
Қыстаубаевтың «Қызылдар қырғыны», 
Сара Камеронның «Аштық жайлаған дала», 
Тоғжан Қасенованың «Атом улаған дала» 
кітабынан алынған.  Мұндағы біздің айт-
пағымыз – қаншама жыл біз жердің 
қойнауындағы бүкіл қазыналарын пайда-
ланып, табиғатты қорғауды, қоршаған ор-
таны сақтауды ұмыт қалдырдық. Ендігі 
кезекте «Жерге табын адам енді» дейтін кез 
келді», – дейді ол. 

ТҮЙІН: 
Табиғат адамзатқа қатаң мінез танытып отыр. Халықаралық сарапшылардың дерегінше, 

әлем бойынша табиғи апат саны к8бейген, оның 93 пайызын сел және апатты су тасқыны 
құрайды екен. Жалпы, Біріккен Ұлттар Ұйымының болжамы бойынша 2030 жылға қарай жер 
бетінде орман 8рті, лай к8шкіні сияқты табиғи апаттар күн сайын дерлік тіркеледі. Осы рет-
те Мұқағали ақынның Жер-Анаға арнаған арнауындағы: «Орманың да шуламасын, суларың 
да туламасын. Ақ басты ала тауларың да, күңіренбесін, жыламасын», – деген тілегімізді 
жеткізгіміз келеді.
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Елімізде құмар ойын ойнай-
тын дар қатары к�бейген. Осыдан 
екі жыл бұрын, 2022 жылы ресми 
ста тистика елімізде құмар ойынға 
тәуел ді азаматтар саны 350 мыңнан 
асып кеткенін мәлімдеген. �кі-
ніш ке қарай, биыл ол к�рсеткіштің 
�скені білінді.

15 наурызда �ткен Ұлттық құ-
рыл тай отырысында Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
лу доманияны «қауіпті кесел» деп 
ата ды. «Кейбір мәліметтерге қара-
сақ, 400 мыңға жуық азамат – бук-
мекерлік кеңселер мен кази но лар-
дың тұрақты клиенті. Бұл – тұтас бір 
қаланың халық санына пара-пар 
к�рсеткіш. Шын мәнінде, лу до-
мания – бейбіт күнде елдің шыр    қын 
бұзып жатқан қатер. Со ның кесі-
рінен талай шаңырақ шай қалды. 
Талай азамат заң бұзып, қыл  мысқа 
ұрынды. Бұл дерт жас ұр паққа �те 
үлкен зиян келтіреді», – деді Пре-
зи дент.  

Расында да, еліміздегі ойын 
 құ марлардың жасы жасарып келе-
ді. Былтыр компьютерлік ойын-
дарға к�п уақытын жоғалтатын-
дардың 50,1%-ы 14-18 жастағылар 
екені мә лім болған.

Аталған заң жобасына қатысты 
жұ мыс тобының жетекшісі Елнұр 

Бей  сенбаевтың с�зінше, құма-
ройын ға тәуелділікпен күресу –    
қо ғам үшін �зекті мәселе. Құма р 
 ойын дарға және бәс тігуге қа  тысу-
дың жа сы 21-ден 25 жасқа дейін 
к�те рі леді. Депутат заң жобасында 
бук ме  керлік кеңселер мен казино-
лар дың жарнамасын шектеу қа    рас-
ты рыл ғанын айтты. Ендігі уақытта 
үй лер де, ғимараттарда, құрылыс-
тар дың қоршауларында, к�ліктер-
де сыртқы жарнама орналастыруға 
тыйым салынады. Одан б�лек, 
ин тернет ресурстарында, ресми 
сайт тарда, телеарналар мен радио-
да, мер зімді баспа басылымда-
рында, ки нода, мобильді опера-
тор лардың SMS хабарламаларында 
да жар на маға толық тыйым салы-
нады. Бұл тыйым әлеуметтік желі-
дегі бло гер лерге де қатысты.

Лудомания – латынның ludo  
с�зінен шыққан, яғни «ойнаймын» 
дегенді білдіреді. Aрине, баланың 
ойыны бір б�лек, бұл жердегі әң-
гіме ойынқұмарлық, ойынға тұ ты-
лу жайында. Ойынға тәуелділіктің 
бір сипаты – ақшаға ойнау. Құ ма р  
ойын  ға салынып, психологиялық 
ауытқуға ұшырауды ғылымда 
«gambling – тәуелділік» деп атайды. 
Қа зақ мұндайда «ойының осыл-
ғыр» деп бірақ қайырған. Сол 
«ойы ны осылғандар» соңғы жыл-
дары қоғамда к�бейіп кеткен.

Жаңа заңға сәйкес, алимент 
жә не несие берешегі �телмеген 
аза маттар, яғни борышкерлердің 
бі рыңғай реестрінде тұрған аза-
маттардың құмар ойындарды ой-
науы на тыйым салынады. Ол са-
нат тағы тұлғаларға ойын ойнауға 
мүмкіндік берген заңды тұлғалар 
әкімшілік жауапкершілікке тар-
тылады. Талап күшейсе, заңсыз 
ойын бизнесін ұйымдастырған-
дар ға да тоқтам болар деген үміт 

Ұлт тық статистика бюросының де -
регіне сүйенсек, букмекерлік кең-
селер мен казинолар �з «клиент те-
ріне» 368,7 млрд теңгенің қызметін 
к�р сеткен. Ал бес жыл ішіндегі 
қыз мет к�рсетудің жалпы к�лемі 
1 трлн теңгеден асыпты.   

Ойын бизнесі үлкен табыс к�зі 
бол ғандықтан, ел бюджетіне әке-
лер түсімі де едәуір. 2022 жылғы 
қа зан айындағы дерекке сүйенсек, 
са ладан қазынаға түскен салық 94 
млрд теңгені құраған. Бұл 2021 
жыл ғы к�рсеткіштен 20%-ға ар-
тық. Сондықтан осынша ақша 
әке  ліп тұрған құрылымды түбегей-
лі жауып тастау да қисынсыз.  

Aлемде лудоманияға қарсы екі 
жол бар. Біріншісі – рұқсат етілген 
ар найы аймақтардан басқа жер-
лерде ойын бизнесіне тегіс тыйым 
салу. Қытай мен Ресей және Араб 
ел дері осындай жолды ұстанады. 
Екін  ші жол – тыйымсыз әрі рет теу-
 ші шаралар қолдана отырып, ойын-
ға тәуелділіктің алдын алу. Яғни, 
лудоманияға қарсы пси хо логиялық 
және психиатриялық к� мекті да-
мыту. ЕО мемлекеттері, Латын 
Аме рикасы елдерінің к�п шілігі осы 
жол мен жүреді. АҚШ әзірге екі 
стра тегияны біріктіруге тырысуда.

Экономикалық зерттеулер 
инс  титутының сарапшысы Алёна 
Шев  цова құмар ойындар индуст-
рия сын реттеу, алаяқтықтың ал-
дын алу және азаматтардың мүд -
десін қорғау үшін қатаң ережелер 
ен гізу қажет деп санайды. «Aлем 
елдері лудоманияға қарсы күрес 
бойынша тәжірибе ретінде құма р 
ойындарды заңсыз жарнамалау 
үшін айыппұл мен бас бостандығы-
нан айыру шарасын қолданады. 
Мәселен, Сингапурде оның м�л-
шері 20 000 доллар болса, Ұлыб ри-
танияда 2 500 фунт стерлингке 
дейін айыппұл қарастырады не ме-
се 51 аптаға дейін бас бостан ды-
ғынан айыру к�зделген. Бұл – құ-
мар ойындар индустриясының 
жа ғымсыз салдарымен күресудегі 
маңызды қадам», – дейді сарап-
шы.  

Бауыржан БАЗАР

бар. �йткені Қаржы мониторингі 
агент тігінің дерегінше, тек 2023 
жылдың �зінде және осы жылдың 
I тоқсанында 40-тан астам заңсыз 
он лайн ойын алаңдары тара ты-
лып ты. Сондай-ақ 5,7 мыңнан 
ас там сайт пен аккаунттар бұғат-
тал ды. Депутаттар мыңдаған кази-
но сайттары, рулетка, лотерея 
жә не т.б. компаниялардың қызме-
тіне байланысты жыл сайын елден 
1 трлн теңгеден астам қаражат 
шы    ғарылатынын мәлімдеді. Сол 
се бепті мәжілісмендер заң жо-
басының екінші оқылымына дейін 
бірқатар ұсыныстарды зерделеп, 
пысықтап алмақ.   

Зерттеулер к�рсеткендей, лу-
до мания дертіне ұшырайтындар-
дың дені халықтың әлеуметтік 
жа   ғынан осал топтары. Aдетте, 
бай лар артық ақшасын салып, 
бойы на сыймаған «буын» шығару 
үшін ойнаса, ойыннан ақша тауып, 
«несиемді жабамын», «қары зы м-
нан құтыламын» деген сенімді 
сыл   таурататындар да к�п. Бір жа-
ғынан, бұған кредитке �мір сүріп 
жатқандардың қатары к�бейгені де 
себеп дейді мамандар. Демек, «үл-
кендердің» ойынын ойнауға да 
«үлкен» ақыл, қалың қалта керек.

Бір есептен құмар ойын елі міз-
дегі ойын бизнесін жүргізіп тұр. 

Мәжіліс депутаттары 
22 сәуір күнгі отырыста 
құмар ойынға 
тәуелділікпен күресу 
туралы заң жобасын 
бірінші оқылымда 
мақұлдады. Ойын 
бизнесі мен лотерея 
қызметіне қатысты 
заңнамалық өзгерістер 
мен ілеспе түзетулер 
Мемлекет басшысының 
тапсырмасы аясында 
әзірленіп отыр.

ҚҰМАР ОЙЫНҒА
ҚҰМАРТПА

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

Кейінгі жылдары киберқылмыс, 
интернет алаяқтық мәселесі Қазақ-
станды да алаңдата бастады. Ішкі 
іс тер министрлігінің мәліметінше, 
ел дегі барлық киберқылмыстың 99 
пайызын интернет алаяқтық құрап 
отыр. Соңғы 7 жылда киберқылмыс 
10 есеге дейін �скен. Салдарынан, 
был тыр ел азаматтарына кибер қыл-
мыстан 21 миллиард теңге шығын 
кел ген. Ішкі істер министрінің 
орын басары Айдос Рысбаевтың ай-
туынша, биыл жыл басынан бері 
3 645 интернет-алаяқтық дерегі тір-
кел ген.

–  2023 жылдың ақпан айымен 
са лыстырғанда киберқылмыс саны 
8,3 пайызға �сті. Бұл к�рсеткіш 
жал пы қылмыс санының 18 пайы-
зын және барлық алаяқтық қыл мыс-
 тың 43 пайызына тең. Қабыл дан ған 
шаралар нәтижесінде был тыр 3,7 
мыңнан астам кибер қыл мыс ашы-
лып, 1 891 адам ұста лып жауап кер-
ші лікке тартылды. Жәбірленуші-
лерге 850 миллион теңге шығын 
�телді, – дейді министрлік �кілі. 

Бірақ қоғамда алаяқтарға ал-
дану шылар қатары азаяр емес. Ма-
мандардың айтуынша, қоғамда 
қаржылық сауаттылықтың және 
сы ни ойлаудың т�мендігі, «к�п ақ-
ша тапсам», «тез байып кетсем» 
де ген қиялдың жетегінде жүргендер 
са нының артуы алаяқтардың ай ла-
сын асыруға бірден-бір себепкер 
бо лып отыр. 

Мәжіліс  депутаты Дәулет 
Мұқаев: – Қазір алаяқтар Америка 
не месе Ресей, Украинада, Түркияда 
әлем нің кез келген түпкірінде оты-
рып, айласын жүзеге асыра береді. 
Тіп ті, қосымшалар арқылы кез кел-
ген телефон н�мірінің соңғы 4 са-
нын басқа бір компанияның н� мі-
рі не айналдыра салады. Дауысты да 
кейбір қосымшалардың к�мегімен 
�з гертіп, сенімге кіріп, алдаудың да 
жолдары бар. Олар ВПН, IP адрес 
ар қылы да адамдарды тонай алады. 
Бірақ соларды ұстау к�п жағдайда 
қиын дық тудырады. Aрине, IP ад-
рес арқылы Қазақстанда табуға бо-
ла ды, бірақ олардың к�бі ВПН 
пай    даланғаннан кейін деректер 
ауы сып кетеді де, табу қиынға соғып 
жа тады, – дейді.

Киберқылмыстың артуына он-
лайн режимдегі қызмет түрлерінің 
к�птігі де әсер етіп отыр. Интернет 
алаяқ тар кез келген адамның элек-
трон дық поштасына вирустық хат-
тарды, SMS-хабарламалар немесе 
қо сарланған сайтқа апаратын сіл-
темелері бар push-хабарламалар 
жі беру арқылы арам ойын оңай 
жү зеге асырады. Сонымен қатар 
әр түрлі ұтыс ойындары мен лото-
рея ларға қатысуға үгіттеу немесе 
не сие қарыздарының коллек тор-
лар ға берілгендігі туралы хабарлама 
жіберу арқылы к�рсетілген сіл те ме-
ге енгізілген жеке деректер бойын-
ша, танымал мессенджерлерде 
жал    ған боттар жасау арқылы да 
аза маттардың карточкаларынан 
бар лық ақшаны ала алады және 
олар ға алаяқтық жолмен несие де 
бе ре алады. Статистика деректеріне 
сүйенсек, бопсалаушы бағдар ла ма-
лар кесірінен әлемде жыл сайын 
ша мамен қарапайым азаматтардың 
1 млрд электрондық поштасы бұзы-
ла тын болса, бұл ғаламшардағы 
әр бір бесінші интернет пайдалану-
шы ның зардап шегетінін білдіреді.

Қазақстан киберқылмыспен 
кү ресу мақсатында сегіз жыл бұрын 

«Киберқалқан» тұжырымдамасын 
әзір леп, қабылдаған болатын. Оны 
іс ке асыру мерзімі екі кезеңге б� лін-
ді. Біріншісі, 2017-2018 жылдар 
ара лығында іс-шаралар жоспары 
бе кітіліп, заң нормалары жетіл діріл-
ді. Ақпараттық қауіпсіздік сала сы-
ның мамандарын к�бейтуге к�ңіл 
б� ліне бастады. Екінші кезеңі, 
2019-2022 жылдар аралығында ұлт-
тық ақпараттық-коммуникациялық 
инфрақұрылымды ақпараттық 
қауіпсіздік жүйелерімен қамтамасыз 
етуге қазақстандық IT-ком па ния-
лар дың негізді түрде қатысуы қам-
та масыз етілді. Сондай-ақ қажетті 
нор мативтік құқықтық база жетіл-
діріл ді. Нәтижесінде, Қазақстан 
«Жаһандық киберқауіпсіздік ин-
дексі» зерттеу есебінің жалпы әлем-
дік рейтингінде 31-орынға к�терілді.   

Мемлекет басшысының тап-
сыр масы бойынша Ақпараттық-
ком муникациялық технологиялар 
мен киберқауіпсіздік саласын 
цифр лық трансформациялау және 
да мыту тұжырымдамасының 2023-
2029 жылдарға арналған жобасы 
ая сында «Қазақстанның киберқал-
қа ны-2» тұжырымдамасының жаңа 
нұсқасы дайындалды. Тұжырым да-

ма аясында елде �ңірлік цифрлық 
хаб ты қалыптастыру, байланыс са-
ла сын монополиядан арылту, ки-
бер қауіпсіздікті күшейту және ден-
саулық сақтау, білім беру, азаматтық 
қауіп сіздік салаларында жасанды 
интеллектіні дамытуға басымдық 
бе рілмек. Азаматтар мен бизнесті 
жыл дамдығы жоғары интернетпен, 
ал республикалық және негізгі об-
лыстық жолдарды мобильді кең 
жо лақты желілермен қамту бойын-
ша жұмысты аяқтау жоспарланып 
отыр.

Құзырлы органдар кибер қыл-
мыс қа қарсы күресті күшейтіп, түрлі 
ал дын алу шараларын қабыл да ға-
ны мен, халықтың қаржылық сауат-
ты лығы басты р�л ойнайтынын 
айта ды мамандар.

– Ең бастысы, алдымен қоғамда 
ки бергигиена деген ұғымды қа лып-
тастыру керек. Мысалы, қаржы 
пи    рамидалары мен интернет алаяқ-
тар ды «оңай олжаға елітіп, қаржыға 
қарқ қыламын» деуінен-ақ тануға 
болады. Кез келген адам әлеуметтік 
же лілердегі ақпараттарға к�зсіз еріп 
кет пей, критикалық ойлауға дағ ды-
лануы керек. Оңай олжа қақпанда 
ға на болатынын естен шығармаған 
аб зал, – дейді Дәулет Т�леутайұлы. 

Сондықтан қулығына құрық 
бой ламайтын интернет алаяқтардың 
ар бауына түсіп, сан соғып қалмау 
үшін кез келген адам күмәнді қо-
сым ша немесе сайтқа жеке деректі 
тір кемеу, кез келген сілтемеге �туде 
абай болу, құпияс�зге мұқият болу 
деген секілді қарапайым ережелерді 
ес тен шығармағаны ж�н. Себебі 
бү гінгі күні киберқауіптен қорғау, 
ки берқауіпсіздік мәселесі тек мем-
лекеттің немесе құзырлы орган дар-
дың ғана міндеті емес, жекелеген 
аза маттардың да сауаттылығы мен 
сақ тығының мәселесі болып отыр. 

Ақпараттық технологиялардың дамуын адамзат игілігі үшін 
ақылмен пайдаланбаса, қатері көп. «Қалам ақымақтың 
қолына тисе, көсеуге айналады» дегендей, қазір интернет 
желісінің мүмкіндіктері алаяқтардың да пайдасына жарап 
тұр. Сондықтан да интернет алаяқтық – киберқылмыс болып 
саналады. Қылмыстары «цифрланған» кибералаяқтардың 
кесірінен әлемде киберқылмыс өршіп барады.

ИНТЕРНЕТ АЛАЯҚТАН
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КЕНДЕ ЕМЕС

БАЛА БАЛА «ТІЛІ» БАЛ МА?«ТІЛІ» БАЛ МА?
БАЛАЛАР ӘДЕБИЕТІ

АВТОРДАН
Айдана НҰРМҰХАН

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Түркістанда �ткен ұлттық құ-
рылтайда «Балалар кітапханасы» атты 
жаңа бағдарламаны жүзеге асыруды тап-
сырды. Президент идеология жұмысын-
да ғы басты бағыттың бірі – кітап басып 
шы ғару ісі екенін, смартфон баланың 
қо лындағы кітаптың орнын баспауы қа-
жеттігін атап �ткен болатын. Бүгінде бұл 
салаға ден қойыла бастады, сәйкесінше, 
жалпы әдебиетке, соның ішінде балалар 
шығармасына сұраныс артты, кітап оқу 
мәдениеті қалыптаса бастады. Биыл 
үшінші мәрте �тіп жатқан Eurasian Book 
Fair 2024 халықаралық к�рмесі осының бір 
дәлелі. Мұнда әртүрлі жанрдағы неше 
түрлі туындылармен таныстық.

«Қазір кітап нарығы қалыптасты. 
Соған сай әртүрлі жекеменшік баспалар 
оқырманға жақсы дүниелер ұсынып жа-
тыр. Осының себебінен болса керек, 
бүгінде балалар әдебиетіне қызығушылық 
артты, жалпы к�ркем әдебиетпен салыс-
тырғанда балалар әдебиетінің бәсі басым. 
Олай дейтініміз, балалар әдебиетінің қазір 
бірнеше тармағы бар: комикс, фэнтези 
және басқа да балаларға арналған таным-
дық шығармалар. Eurasian Book Fair бол-
сын, еліміздің аумағында �тіп жатқан 
басқа да кітап жәрмеңкелерін зерделеп 
қа райтын болсақ, балаларға арналған түрлі 
туынды к�лемі к�бейіп жатқанын бай-
қаймыз және жыл сайын арта береді. 
Сәйкесінше, баспалар, әсіресе, жекемен-
шік ұжымдар осы салаға к�п күш салып 
жатыр. Мәселен, Steppe&World Publishing 
баспасы шетелде басылып жатқан әртүрлі 
танымал, классикалық шығарманы 
к�п ұзатпай дереу қазақ тіліне аударып, 
оқыр манға ұсынып келеді және олардың 
басым б�лігі – балалар әдебиеті. Qasym 
Kitaphanasy балалар мен жас�спірімдерге 
арналған классикалық туындыларды 
оқырман назарына қайта ұсынып жатыр. 
Mazmundama баспасы да осы бағыт 
бойынша арнайы сериялар дайындайды, 
мәселен, «Бұл кім?» сериясымен басыла-
тын туындылардың дені аталмыш ауди-
торияға бағытталған», – дейді балалар 
ақыны Серікбол Хасан. 

Qasym Kitaphanasy халықаралық 
жәрмеңкеге биыл да қазақтың классикалық 
әдебиеті үлгілерін, балалар мен жас�с-
пірімдерге арналған прозалық шығарма-
ларын әкелген. Баспа үйінің шығарма-
шылық директоры Ұлан Еркінбайдың 
айтуынша, бұл туындылардың мазмұны 
баланың қиялын дамытып, с�здік қорын 
байытады, шығармашылық еркіндікке 
жетелейді. 

«Біздің баспа саясатына сәйкес, кітап 
�німдерінің 40 пайызын балалар әде-
биетіне бағыттаймыз және бұл межеден 
түс кіміз келмейді. 7йткені баспа нары-
ғында балалар әдебиетіне сұраныс к�п. 
Eurasian Book Fair 2024 к�рмесіне балалар 
мен жас�спірімдерге арналған класси-
калық әдебиетін үлгілерін әкелдік. Олар-
дың қатарында Сайын Мұратбеков, Бер-
дібек Соқпақбаев, Ыбырай Алтынсарин, 
Қази Данабаев және басқа да белгілі бала-
лар авторларының танымал еңбектері 
болды. Qasym Kitaphanasy балаларға жеңіл 
контент ұсынбайды. Мүмкіндігінше 
уақыттың талабынан �ткен классикалық 
қаламгерлердің балалар танымына арнап 
жазған шығармаларын педагогтермен, 
сарапшылармен келісе отырып, іріктеп 
ұсынамыз. Біздің ұстаным – осы. Бұл ата-
анаға да қолайлы. 7йткені олар бұл сала-
ның маманы емес, жеткіншектің жас 
ерекшелігіне қарап, қандай әдебиет ұсыну 
керегін біле алмайды», – дейді Ұлан Ер-
кінбай.

Ал аталмыш халықаралық к�рмеге жыл 
сайын қатысатын Steppe&World Publishing 
баспасы биыл да оқырманына шет тілінде 
жарық к�рген озық шығармалардың қа-
зақ шасын ұсынды. Неміс тілінен ауда-
рылған Инге Бреннердің «Дыбыс пен 
ырғақ. Орнын іздеген нота», Михаел 

Энденің «Момо» және «Аяқталмаған хи-
каясы» және басқа да бірнеше шетелдік 
бестселлер кішкентай оқырманымен 
қауышты. Сондай-ақ италиян тілінен 
аударылған шытырман оқиғаларға толы 
«Мың ғажайып. Италияға саяхат» кітабы-
ның тұсаукесері �тті. Баспа директоры 
Раиса Кадердің айтуынша, бұл ұжым жы-
лына балаларға арналған 30-дан астам 
кітап басады. К�біне-к�п танымдық, 
к�ркем әдеби және комикс жанрдағы 
шығармалар.

«Бұл бағыттағы туындыларға сұраныс 
жоғары. Ата-аналар баласына сапалы, 
сауатты кітаптар сатып алудан аянбайды. 
Бірі �зінің балалық шағында болмаған 
мүмкіндікті, түрлі түсті, шытырман, қы-
зықты хикаяға толы туындыларды баласы 
оқысын дейді. Ал енді бірі, әсіресе, оры-
стілді ата-аналар ұрпағының қазақшасы 
жетік болғанын қалайды. Оның үстіне, біз 
кітаптардың безендіруіне ерекше мән бе-
реміз. Балақайлардың қиялын ұштай тын, 
қайтып келіп, оқуға ынталандыратын 
иллюстрациялар ұсынамыз», – дейді Раи-
са Кадер.

Бүгінде әртүрлі баспа ұсынып отырған 
балалар әдебиетінің �німдері нарықтағы 
сұранысты қанағаттандыра алған жоқ. Бұл 
салада дамытуға тиіс жанрлар жетерлік. 
Классикалық шығармалар мен шетелдік 

жазушылар қауымы балаларға арналған 
ертегі-әңгімелерді аса жақтыра қоймайды. 
Олар к�біне философияға, күрделі идеяға, 
ойға толы ересектерге арналған шығар-
малар ұсынады. 

«Балалар авторы �те аз. Қаламгерлер 
біз ұсынып отырған шығармаларға ұқсас 
�з туындыларын жазса, нұр үстіне нұр 
болар еді. К�біне-к�п шет тілінің жауһар-
ларын аударатынымыз сондықтан, �з ав-
торларымыз идея алса екен деп ойлаймын. 
Жас авторларға к�п үміт артамыз, таби-
ғатқа, салт-дәстүр мен әдеп-ғұрыпқа, қа-
зіргі заманауи проблемаларға баланың 
к�зімен қарайтын, шешімдерін табатын, 
мотивация беретін жақсы туындылар 
шығады деген үмітім зор. Сондай-ақ кіш-
кентай балақайларға арналған кітаптарды 
безендіру, суретін, иллюстрациясын сәтті 
жасау �те маңызды. Балалар әдебиетін 
дайындау оңай емес. Біз к�біне аударма 
ісімен айналысамыз. Бұл кітаптар түпнұс-
қадағы мәтіннен ауытқымай, тілге жеңіл, 
түсінікті, калькасыз болуға тиіс. Аударма-
шы мен редактордың шеберлігі бағала-
натын жұмыс», – дейді баспагер. 

Jйтсе де, Серікбол Хасан бұл пікірмен 
келіспейді. Оның айтуынша, елімізде ба-
лалар әдебиетін, тіпті осы бағыттың кез 
келген жанрын жазатын, сауатты аудара-
тын автор к�п. Тек еліміздегі баспалар мен 
қаламгерлер арасындағы байланыс дұрыс 
қалыптаспай келеді.

«Мысалы, Зәуре Т�рехан, Рүстем Са-
уытбай, Мейіржан Жылқыбай, Лилия 
Калаус, Зира Наурызбай секілді қалам-
герлер фэнтези жанрында балаларға ар-
налған шоқтығы биік шығармаларды жа-
зды және жақсы оқылып жатыр. Тіпті, 
алды шет тілдеріне аударылып, Amazon-да 
сатылуда. Балалар әдебиетінің жылы жа-
рияланған уақытта да байқадық, бұл сала-
дағы авторлардан кенде емеспіз. Керісін-
ше, еліміздегі баспалар мен қаламгерлер 
арасындағы байланыс дұрыс қалыптаспай 
келеді. Балаларға арнап тақпақ, �лең жа-
затын ақындар саны азайып кеткен болуы 
мүмкін. Бұл бүгінде жалпы әдебиетте бар 
тенденция. Бізде болсын, батыс қоғамында 
болсын қазіргі уақытта поэзия к�п оқыла 
бермейді. Балаларға арналған пьесалар 
жазылып жүрген жоқ, мектептерде қойы-
латын скетчтер, балалар әдебиетінің ішін-
дегі мазақтама, мысал, баллада жанры 
кенжелеп қалды. Бүгінде бір-біріңді 
мазақтауға, құрдасының кемшілігін бетіне 
басуға болмайды дейтін қағидалар мазақ-
та маның дамуына кері әсерін тигізді. Бұл 
аталмыш жанрларда жазатын авторлардың 
жоғынан емес, жалпы әлемде осы бағыт-
тағы шығармаларға сұраныстың болмауы-
нан жойылып барады. Оның есесіне, біздің 
әдебиет нарығына басқа жанрлар келді. 
Бүгінде комикске қызығатын жеткіншек-
тер к�п. Фэнтези де қарқын алып, балалар 
әдебиетінде �з орнын айшықтай алды. 
Кезіндегі ертегі, аңыз әңгіме, қиссалар 
жаңа сипаты десек болады. Жалпы, бала-
лар әдебиетіне серпін беретін шаралар бар: 
фестивальдар, жәрмеңкелер, авторлармен 
кездесулер және тағы басқа. Jртүрлі мем-
лекеттік деңгейде жарияланатын мүшәйра, 
әдеби байқауларда да балалар аталымына 
орын бар», – дейді балалар ақыны.  

туындылардың аудармалары басылып 
жатқанымен, �зіміздің авторлардың кітап-
тары некен-саяқ. Баспагерлер балалар 
әдебиетін дайындау оңай емесін, бұл са-
лада әртүрлі қиындық бар екенін алға 
тартады. 

«Бұл бағытта әдебиет дайындауда 
белгілі бір қиындықтар болады. Мәселен, 
баланың жас ерекшелігін анықтау. 
6+, 9+, 12+ сериясымен қандай туынды-
л а р  ұ с ы  н у ғ а  б о л а д ы ?  М ә с е л е н , 
Ы.Алтырсариннің «Jке мен баласын» қай 
жастағы жеткіншек қызығып оқиды? ХХ-
ХХІ ғасырдың ішінде жазылған балалар 
әдебиетінің классикалық үлгілері жетер-
лік. Сол дүниелерді қай жасқа және қандай 
үлгіде ұсынатымыз жайында мамандармен 
ұдайы талқылау болып тұрады», – деп атап 
�тті Ұлан Еркінбай.

Баспагерлер жалпы баспа нарығында, 
соның ішінде балаларға арнап әдебиет 
жазатын авторлар аз деген мәселе к�теріп 
жүр. Раиса Кадердің пікірінше, еліміздегі 

�ткен аптада Аста-
нада Eurasian Book Fair 

2024 кітап к�рмесі �тті. 
70-тен астам шетелдік 

және еліміз ді� баспа-
лары "атыс"ан халы"-

ара лы" жәрме�кеде 
балалар$а арнал$ан 

к�ркем әдебиет те к�п 
болды. Ма мандарды� 
айтуынша, кітап нары-

$ында балалар әдебие-
тіне о"ырман с/ранысы 

артып келеді. Б/л 
ба$ытта баспагерлер 

"а лай ж/мыс істеп 
жатыр? Балалар ав тор-
лары неге аз? Балалар 

әде биетін дайындау 
кезінде "андай 

"иынды"тар бар?



– Ақындықтың ауыр жүгін арқалап, 
ару Алматының к�гінде қалықтадыңыз. 
Білуімізше, марқұм әкеңіз де с�з қадірін 
са ралай білетін, �нерден кенде адам бол-
маған екен.

– Негізі, менің 
з жағымнан да, на-
ға шы жағымнан да с
з 
нері қонған 
қа сиет бар. Отбасында үш қыз болдық. 
Мен үйдің ортаншысы едім. Үлкен 
апам ерте тұрмыс құрып, б
лек кетті. 
Жа нұяда мен әкемнің, ал сіңлім анам-
ның қызы болды. Сол кездері марқұм 
әкем нен алған тәлім-тәрбием маған 

мір лік азық болып келеді. 

К
зк
ргендер әкемнің ақындар 
айтысына 13 жасынан бастап 

қа тысқанын жиі айтып отырушы еді. 
Ал әкемнің әкесі, атам діндар кісі бол-
ған екен. )кем к
зінің тірісінде 
зін 
оқу  ға, білім алуға мүмкіндігі болмаға-
нын, оған әкесінің қарсылық таныт қа-
нын айтып отырушы еді. Жыр алыбы 

)б ділдә Тәжібаевпен бірге әкем ауыл 
мол да сынан дәріс алып, медреседе 
оқы ған. Бір күні әкем досымен бірге 
жоғары оқу ға түсіп, білім алуға талап-
танып, Ал   маты қаласына кетеді. Мұны 
естіген әкесі артынан барып, оқуға 
тапсырайын деп тұрған жерінен ауылға 
қайта алып ке ліпті. Ауылдан аттап шы-
ғармаған екен. Сол күйі білім ала алма-
ған. Бірақ 
з бетінше оқып үйреніп, 
сауатын аша ды. Содан да болса керек, 

марқұм әкем менің оқып, білім алуыма 
кішкентай ке зімнен қарсы болмады.

– !бділдә Тәжібаевтың әкеңізбен 
ете не жақын араласқанын айтып қал-
дыңыз. Жалпы, сіздің поэзия әлеміне 
қа нат қағуыңызға ақын ағамыздың ық-
палы болғаны рас па?

– )бділдә ағамыз арман қуып Ал-
ма тыға кеткеннен сол жақта тұрақтап 
қал ды. Ауылға ат ізін сала бермейтін. 

)кем марқұм болғаннан кейін мектепті 
тә мамдап, білім алуға құлшынысым 
арт ты. Содан )бділдә Тәжібаевты із-
деп, Алматы хат жолдауға шешім қа-
был дадым. Сол кісіден к
мек сұрағым 
келді. 2йткені сол кезде ағамыздың атағы 
шы ғып, дүрілдеп тұрған еді. Алайда 
ақын ның мекенжайын білмеймін. Сон-
да да хат жазып, сыртына Алматы қа ла-
сына )бділда Тәжібаевқа деп почтамен 
жібере бердім. )йтеуір, хатым қолына 

бір жетер деген үмітім болды. Үшінші 
ха тымнан кейін к
птен күткен жауап 
ха тымды алып, қуанғаным бар. 

Содан кейін үзбей хат алмасып 
тұрдық. 2леңдерімді жіберіп тұрдым. 
Ол кезде ақын Ғылым академиясының 
«)дебиет пен 
нертану» б
лімінде жұ-
мыс істейтін еді. Менің білім алып, 
ақын ретінде танылуыма к
п К
мек 
бер ді. Алғашында ҚазМУ-дың жур на-
лис тика факультетіне түсу арманым еді. 
Бірақ ол кісі маған филология факуль-
те тіне түсуге кеңес берді. Осылайша, 
фи лология факультетінде білімімді 
шың дадым. 

– Бала кезіңізде әуелі биге құмар 
бол ғаныңызды, бишілікті әуес тұтқа-
ныңыз ды естідік. Бірақ біржола би �не-
ріне бет бұрмаған екенсіз. Оның себептері 
бол ды ма?

– Оқушы кезімде үнді киносын жиі 
к
 ретін едім. Соның ішінде оның әуе-
ніне елітіп, биін қызыға қарайтын мын. 
Содан болуы керек, биге қызығу шылы-
ғым бол  ғаны рас. Мектебіміздегі к
рке м-

 нерпаздар үйірмесінде, ауыл клубын-
да к
птеген пьесада ойна дым. )сі  ресе, 
ер адамның р
лін жиі сом дай тын едім. 

Ең алғаш акробатикамен де ай-
на лысқанымды айта кетейін. 

Кейіннен осы 
нерімнің арқасында 

ба  лерина болғым келді. Алайда әкем 
ме нің бұл 
нерімді қолдамады. Соны 
бай  қағасын балетте 
нер к
рсетемін 
де ген арманымды жол ортада қалды-
рып, биден қол үздім. 

– Поэзия әлеміне алғаш қадам бас-
қан кезіңіз есіңізде ме?

– Мектепте 7-сыныпта оқып жүр-
ген кезімде аудандық «2скен 
ңір» га-
зетіне алғаш «Табиғат» деген 
леңімді 
бер ген болатынмын. Сол 
леңім басы-
лып шыққан күннен бастап ауылда 
ақын қыз атанып кеттім. 

Ал Алматыда студент кезімде бір топ 

леңімді алып, сол кездегі «Ле нин шіл 
жас» газетіне бардым. Мәдениет б
-
ліміне кіргенімде к
зіне үлкен к
 зәй-
нек киген бір жігіт пен шашы дудыраған 
бір кісі отыр. С
йтсем, бірі – б
лім 
мең герушісі Оралхан Б
кеев, екіншісі, 
Са ғат )шімбаев екен. Сол арада 
лең-
дерімді қарап шыққан Сағат )шімбаев 
«Қыз монологы» деген лирикалық 

леңім ді ұнатты. Ал Оралхан ағам екін-

Кестеленген 
көркемсөзден жыр 

жауһарын төккен ақын 
Қатира Жәленованы 

«Шиелінің шынары» деп 
әсте бекерге атамаса 

керек. Ол масатыдай 
құлпырған бойжеткен 

шағында ару Алматыда 
жыр алыптарымен иық 
тіресе жүрді. Әдебиет 

әлеміне өзіндік 
қолтаңбасымен енген 
сырбойылық ақынның 

орамды шумақтары 
оқырмандар көңіліне 

орныққан-ды. Уақыт өте 
поэзиядан жырақ қалып, 

туған жерінде жеке 
кәсіппен айналысқан 

ақынның өткені мен 
бүгініне үңіліп, сыр-
сұхбат құрған едік.

ші 
леңіме ерекше назар аударды. Сол 
күн нен бастап 
леңдерім осы басы лым-
ға да жариялана бастады. Кейіннен 
те левизия журналистерінің назарына 
ілі гіп, «Алтыбақан» хабарына қатыс-
тым. Осылайша, менің поэзия әлеміне 
ал ғашқы қадамым басталды.

– Шығармашылық ортадан алыстап, 
туған жерге қайта оралдыңыз? Неге?

– Мен туған 
ңіріме 1995 жылы 
қай та оралдым. Оған да 
зіндік себеп 
бол ды. Сол заманның талабына сәйкес, 
тәуелсіздік жылдарының басында жасы 
қы рыққа толған адамдарды жұмыстан 
қыс қарту жүрді. Бәрі қырыққа келген-
дер ді қартайған адамдай қарайтын 
болды. 

Сыр 
ңіріне қайтып келген соң, 
об лыстық «Сыр бойы» газетінің 

та    балдырығын аттап, сол кез дегі бас 
редактор Жақсылық Рахма тул ла  ның 
алдына кірдім. С
йтсем, бұл жақ  та да 
қысқарту жүріп жатыр екен. Осы  лайша, 
22 жыл еңбек 
тілім бола тұ ра жұмысқа 
орналасуым қиынға соқ ты. 

Сол жылдары шағын және орта биз-
нес ке енді бетбұрыс жасала бастаған кез 
бо латын. Тұрақты жұмыс бол ма                        
ға н    дықтын кәсіп бастауға кірістім. 
Нәти же сін де, 
ңірде алғашқылардың 
бірі болып, же ке азық-түлік дүкенін 
ашып, кәсі бім ді жүргіздім. Он бес жыл 
соның нанын же дім. Бүгінде сол 
кәсібімнің нәсібін к
 ріп отырмын.

Жалпы, поэзия әлемінен жырақтап 
кет сем де, бір кездері үзеңгілес жүрген 
әріп тестерім мен ақын аға-апаларым-
ның жадынан шыға қоймаған екенмін. 
Қызылорда қаласына келген соң, біраз 
жыл 
ткенде Фариза Оңғарсынованың 

зі мені іздепті. Бір күні үйіме телефон 
ша лып, аман-саулық сұрасып, мені 
Астананың 10 жылдығына орай 
ткіз-
гелі отырған «Фариза және сіңлілері» 
атты шығармашылық кешіне арнайы 
шақырды. Бұл ұзақ жыл үзілістен кейін 
халық алдына шығып 
з 
леңімді оқы-
ған керемет сәт еді.

– Тасқа қашалып жазылған дүниенің 
ғұмыры ұзақ болары белгілі. Қанша 
кітабыңыз шықты?

– Негізі, кітап шығару оңай шаруа 
емес екені белгілі. Оның бәрі қаржыға 
ті ре леді. 2зімнің де кітап шығаруға 
әуес тігім болған емес. Дегенмен Алма-
ты  да жүрген кезімде мемлекеттің қол-
дауымен 
леңдер жинағы топтас тырыл-
ған үш кітап шығарғанмын. Елге 
орал    ға сын Мұхтар Құл-Мұхаммедтің 
қол дауымен «Сырдария кітапханасы» 
сериясы аясында тағы бір кітабым 
жарық к
рді. Артынша, сол кездегі 
Мәдениет ми нист рінің орынбасары 
болып тұрған Бауыр жан Омарұлының 
ықпалымен мем лекеттік тапсырысқа 

тінім беріп, бесінші кітабымды шы-
ғардым. Келер жы лы «Сырдың әні» 
атты кезекті кіта бым шығады деп жос-
парлап отырмын. Ал нақты уақытта 
«Қа наттас қалам дас та рым» атты проза-
лық дүние жазу үс тін демін. 

Бұл менің ұзақ жылғы шығарма-
шы лық жолымда жеткен жетіс-

ті гімнің бір парасы дер едім. Ақын 
шы    ғармашылығына сусындаған оқыр-
мандарыма да үлкен сый болады ғой 
деп ойлаймын.

Ал мемлекет тарапынан берілген 
мара паттарыма келсем, «Сырдан ұшқан 
қар лығаш» деген кітабым арқылы Ха-
лықаралық «Алаш» әдеби сыйлығының 
иегері атандым. Сондай-ақ Тәуел сіз дік-
тің 30 жылдығына орай Қазақ ра дио-
сының ардагері ретінде «Құрмет» ор-
денін кеудеме тақты. Сол сияқты түрлі 
мерекелік, мерейтойлық медальдармен 
ма рапатталдым. Осының 
зі елімнің 
ең бегімді бағалағаны деп білемін.

– !ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,

Қызылорда облысы

– Ақындықтың ауыр жүгін арқалап, 

на лысқанымды айта кетейін. 
Кейіннен осы 
нерімнің арқасында Менің өмірлік азығым –Менің өмірлік азығым –

РУХАНИ
байлығы

м
байлығы

м

Қатира ЖӘЛЕНОВА, 
ақын:

Сыр ңіріне қайтып келген 
соң, об лыстық «Сыр бойы» 

газетінің та    балдырығын аттап,  
сол кез дегі бас редактор 

Жақсылық Рахма тул ла ның 
алдына кірдім. Сйтсем, бұл 
жақ та да қысқарту жүріп 

жатыр екен. Осы лайша, 22 жыл 
еңбек тілім бола тұра жұмысқа 

орналасуым қиынға соқ ты. 
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Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Киносыйлықтың биылғы 
ерек  шелігі – жүлде та ри-

хын да ал  ғаш рет к�пшілік дауыс 
беру нә    тижесі бойынша арнайы 
«К�  рер  мен таңдауы» деп аталатын 
жаңа но ми на циясы табысталды. 
Сонымен, «Үз дік драма» аталымы 
бойын ша сын ға түскен үміткер-
лер дің ара сын да продюсер Ардақ 
'мір құ лов тың «Жел тоқтаған 
жер» фи ль мі үздік деп танылды. 
Онымен қо са, аталған фильм 
кеш те бір емес, үш бірдей жүлдені 
қан  жы ға сына байлап қайтты. Фи-
льм нің қою шы-суретшісі 2мірзақ 
Шма нов «Үздік қоюшы-суретші» 
но ми нациясы бойынша топ 
жарса, фи льмдегі кейіпкер Жанар 
Шоқ па нова «Үздік әйел бейнесі» 
ата  лы мы бойынша жеңімпаз 
атан ды. Мұн дай сәттілікке «Жел 
тоқ таған жер» фильмінен б�лек 
та ғы екі фи льм қол жеткізді. 
«Шәй нек са тып алған ару» («Она 
ку пила чай ник») фильмінің ре-
жис сері На ри ман Т�ребаев «Үздік 
ре жиссер» ата лымы бойынша 
үз дік деп ба ға лан са, «Үздік мон-
таж» номина ция     сының жүлдесі де 
«Шәйнек са  тып алған аруға» 
бұйырды. Сон   дай-ақ киносын-
шы лар қауым   дастығы «Үздік му-
зы ка» ата лымымен Ғалымжан 
Се кеевті жеңім паз деп ұйғарды. 
Екі бірдей жүл дені қоржынына 
салған кезек ті отандық фильм – 
«Кішкентай самурай» (Маленький 
самурай»). Атап айтсақ, «Екінші 
план дағы үздік әйел бейнесі» но-
минациясы бойынша белгілі акт-
риса, «Канн» фес тивалі сый лы ғы-
ның иегері Самал Еслямова жүлде 
ие гері атан са, «Екінші пландағы 
үздік ер адам бейнесі» аталымында 
Ақтан Арым Құбаттың р�лі жо-
ғары бағаланды. 

2022 жылы ұлттық арна эфи-
рін  де телехикая ретінде ұсыныл-
ған «Міржақып. Оян, қазақ!» 
фи  ль мі былтыр күзде кинотеатр-
лар  ға жол тартқан еді. Аз уа қыт тың 
ішінде к�птің к�ңілінен шы    ғып, 
жоғары кассаға ие болған фильм 
«Сыншылар таңдауында» да үз-
дік тер қатарынан к�рінді. Фи льм-
нің басты кейіпкері Міржақыптың 
р�лін сомдаушы, бағы мен бабы 
қа тар шапқан актер Бақыт Қажы-
баев «Үздік ер адам бейнесі» ата-
лы мы бойынша тұғырдан к�рінсе, 
ха лықтың дауыс беруінің нә ти же-
сінде үміткерлер арасынан суы-
ры лып шыққан фильм «К�рермен 
таң дауы» жүлдесінің иегері деп 
та нылды. Одан �зге, үздіктер қа-
та рына ілінген фильмдер арасын-
да «2лсең де есіңе түсір» (Умри 
или вспомни») (Үздік жанрлық 
фи льм), «Бауырына салу» филь-
мі нің актері Асхат Кучинчиреков 
(Үздік дебют), «Айқай» фильмінің 
сце  нарийсі Кенжебек Шайқақов 
(Үз дік сценарий), «Мадина» 
фи ль  мінің операторы Айгүл Нұр-
бо ла   това (Үздік  оператор), 
«Дәстүр» фи льмінің саундтрегі 

Аль Nasr feat. RaiM-ның орын-
дауын  дағы «Да ла ерлері» әні (Үз-
дік ән) бар.

МҰНДАЙ ЖОБА АВТОРЛАР 
ҮШІН ҚАЖЕТ

Кеш соңына жеткеннен 
кейін номинанттар мен 

фи льмге бағасын берген әділ қа-
зы лар алқасын әңгімемізге тарт-
тық. Үлкен экранда жарық к�рген 
туын  дысы қос бірдей жүлдені 
ие  ленген «Міржақып. Оян, қа-
зақ!» фильмінің режиссері Мұрат 
Ес жан «Сыншылар таңдауы» ки-
но сыйлығы киноиндустрия са ла-
сындағы мамандар үшін ғана 
емес, к�зі қарақты к�рермен үшін 
де аса маңызды жоба екенін атап 
�тті. 

– Ең біріншіден, мұндай жоба 
ав торлар үшін қажет. Олар �зінің 
жасаған туындысының қандай да 
бір топқа түскенін қалайды. Жа-
рық к�рген фильмдердің ара сын да 

– Біз к�біне жанрлық туын ды-
ларды кинотеатрдан тамаша-
лаймыз. Алайда олар к�п жағдайда 
бір жанрда түсірілген, қозғайтын 
та қырыптары да шектеулі. Ал ав-
торлық кино туралы айтар болсақ, 
олар әртүрлі тақырыпты қаузайды. 
Халықтың жанайқайын, қоғам-
дағы түйткілді мәселелерді жа ра-
ны тырнағандай етіп ашып к�р се-
теді. Осы ретте біз режиссерлердің 
та қырыбымен ғана шектеліп 
қал    маймыз. Кинода тақырыптың 
не жайында емес, оның к�рер-
мен ге қалай жеткізілгені маңыз ды. 
Біз киноның тіліне, режис сер дің 
түсіру мәнерінің қа лып  тасуына, 
маманның тақырыпқа үңілген 
кезде экранға басқалардан ерекше 
не ұсына алатынына баса мән бе-
ре міз. Кеште «Үздік режиссер» 
но минациясының жеңімпазы 
атан ған Нариман Т�ребаев – осы 
уа қытқа дейін �зіндік қолтаңбасы 
қа лыптасқан, түсіру мәнері еш-
кім ге ұқсамайтын маман, – деді 
ки носыншы.

КИ НОИН ДУСТРИЯНЫҢ 
КЕМШІН ТҰСТАРЫ

Тағы бір маңызды атап �тер-
лік жайт, жыл сайынғы 

дәс түрге айналған киносыйлық 
ұйым дастырушылардың, нақ ты-
рақ айтсақ, Қазақстан ки но сын-
шы лар қауымдастығы мүше ле рі-
нің �з күшімен �ткізіледі. Осы 
тұс та киносыншы отандық ки-
ноин дустрияны дамытудағы 
кемшін тұстарымызды да түйреп 
�тті. Киносыншының айтуынша, 
са пасыз фильмдердің жарыққа 
шығуы – теорияның аздығынан, 
мем лекет тарапынан толыққанды 
қол даудың болмауынан.

– Біздің жүлдеміз мемлекетке 
тие сілі емес. Бір жағынан ол, әри-
не, �кінішті. Биыл елімізде 80-ге 
жуық фильм жарыққа шықты. 
Бір ақ бірде-бір толықметрлі к�р-
кем суретті фильмдерге арналған 
кинофестиваліміз жоқ. Осыдан 
бірнеше жыл бұрын «Евразия», 
«Шәкен жұлдыздары» сынды бай-
қау лар �ткізілгенімен, қазір олар 
тоқ тап қалды. Шыны керек, мем-
ле кет тарапынан кино саласына 
к�ңіл б�лу жоқтың қасы. Еуропа 
тәжірибесіне үңіліп қарасақ, 
олар да әртүрлі бағыттағы фильм-
дер ге арналған жеке фестивальдар 
бар. Сондай-ақ Еуропа елдерінде 
жы лына әр режиссердің шығар-
ма  шылығын зерттейтін кітап тар-
ды басып шығарады. Онымен 
қо са, киноға арналған ғылыми 
жур налдары тағы бар. Сондықтан 
Еу ропа елдерінің киноиндустрия 
са ласы қазір даму үстінде келе 
жа  тыр деуге негіз бар. Ал бізде 
не  ге саны бар, сапасы жоқ фильм-
дер бар? Себебі бұл теорияның 
аз дығынан, қолдаудың жоғынан. 
Меніңше, жүлденің мемлекетке 
тие сілі болмауы бір жағынан дұ-
рыс сияқты. Себебі біз тәуелсізбіз, 
ешкімге бағынбаймыз, ешкімнің 
айтқанын тыңдауға міндетті емес-
піз. Біз �нер иелеріне әрқа шан 
әділ баға бере аламыз деп есеп тей-
мін, – деп с�зін түйіндеді кино-
сын шы Д.'мірбекова.

Естеріңізге салайық, Қазақ-
стан киносыншылар қауым-

   дастығы �з жұмысын 2015 жылдан 
бері жалғастырып келеді. Алайда 
«Сыншылар таңдауы» әлемдегі 
пан демиялық ахуалға байланысты 
үзіліс алған еді. Биыл  қауымдас-
тық жаңа мүшелермен толықты. 
Қа зір оған 26 кәсіби маман мү ше-
лік етеді. 

Алматы қаласы

дық тан фильмдер жайлы ешнәрсе 
ай та алмаймын. Бірақ саундтрек 
жа нры бойынша нәтижеге к�ңі лім 
толмайды. Менің ойымша, 'сел-
дің музыкасы үздік болды. Десек 
те, осындай іс-шаралардың қоғам 
үшін, мамандар үшін маңызы �те 
зор. 2йткені бұл кино әлеміндегі 
кә  сіби мамандардың басын қоса-
тын алаң. Жеңімпаздар Қазақ -
фи льм  нің атынан қолдау жеңіп ал-
ды. Осындай қолдау мен тағайын-
дал  ған жүлделер �нер иелерінің 
жаңа туындыларды жарыққа шы-
ғаруы на құлшыныс береді. 'сіресе, 
де бю  танттар үшін жақсы мүмкін дік 
дер едім, – деді әнші Ғ.Молда на зар.

ТАҚЫРЫПТЫҢ  
К�РЕРМЕНГЕ ҚАЛАЙ 

ЖЕТКІЗІЛГЕНІ МАҢЫЗДЫ
Ал жүлдеге ұсынылған фильм-

дер ге қазылық еткендердің бірі 
ки носыншылар қауымдас ты ғы-
ның мүшесі, кинотанушы – Дана 
'мір  бекова. Ол негізгі ереже 
бойын  ша жобаның кинотеатр лар-
да к�рсетілетін фильмдермен 
шек телмейтінін, онымен қоса 
про катқа шықпаған фильмдерге 
де мән беретінін айтты. Кино сын-
шы ның с�зінше, прокатқа шық-
паған фильмдер негізінен сапалы 
туынды болып келеді. Дегенмен 
про дюсерлік немесе дист ри бью-
ция тұрғысынан мүмкіндік болма-
ғандықтан, үлкен экранға жетпей, 
ха лықтың назарына ұсынылмай 
жа тады. Сондықтан жүлдеге ұсы-
ныл ған кейбір фильмдер жайлы 
к� рерменнің мағлұматы аз болуы 
мүм кін. «Мұндай фильмдер нағыз 
кә сіби мамандардың туындысы 
бол ғандықтан, олардың арасында 
ре жиссерлік әрі стиль тұрғысынан 
�те терең тақырыпты қозғайтын 
туын дылар кездеседі», – дейді ол. 
Дана 'мірбекова үміткерлерге жә-
не ұсынылған фильмге қойы ла тын 
басты талаптарды тізіп �тті.                                                  

сыншылар �з саласын жақсы бі леді. 
Сондықтан бұл ретте жүл  дегерлерге 
күмән келтіруге ешқандай хақымыз 
жоқ деп ойлаймын, – деді ре жис-
сер М. Есжан. Сондай-ақ режис-
сер алдағы уақытта балаларға ар-
нал ған туындыларды жарыққа 
шы ғару жоспарда бар екенін 
жет    кізді. 

ДЕБЮТАНТТАР ҮШІН 
ЖАҚСЫ МҮМКІНДІК

Кеште «Екінші пландағы 
үз дік ер адам бейнесі» 

ата    лымы бойынша «Бүркіт» фи-

БӘЙГЕДЕ КІМДЕР 
ТОП ЖАРДЫ?

Таяуда Алматы 
қаласында Қазақстан 

киносыншылар 
қауымдастығы отандық 

«Сыншылар таңдауы-2024» 
киносыйлығының 

жеңімпаздарын 
жариялады. 

Киноиндустрия 
саласындағы үздіктерді 

анықтайтын жүлде 
биыл сегізінші мәрте 

табысталып отыр.

«СЫНШЫЛАР ТАҢДАУЫ»:

к� рерменге жететіні, кейде жет   -
пей тіні бар. Жүлдеге іліну, жеңу ге 
деген ұмтылыс – адамның та би ға-
тында бар стимул. Екіншіден, 
осын дай іс-шаралар к�рермен 
үшін маңызды. Кейде оларға жақ-
сы, сапалы туындыларды таңдап 
беру қажет болады. 2зіне не қажет 
екенін білмей жүрген к�рермен 
үздік шыққан фильмдерді тама-
ша лайды, олардың не үшін жо-
ғары бағаланғанына ой жүгіртеді. 
'рине, әр номинация бойынша 
үздік деп танылғандар сол жүлдеге 
лайықты. 2йткені номинант тар-
дың жұмысына баға берген ки но-

ль   міндегі р�лі үшін сынға түскен 
үміт керлердің бірі тыңдарманның 
сүйік тісіне айналған – Ғалымжан 
Мол даназар. Ол әңгіме барысында 
ки ноиндустрия саласындағы үздік 
туын дылар мен авторлардың есі-
мін анықтайтын жоба, әсіресе 
де бютанттар үшін үлкен мүм кін дік 
екенін негізге алды. Дегенмен ән-
шінің �зіндік бағамдауы бойын ша 
жүлде нәтижесіне келіс пей тін тұс-
тары да жоқ емес.

– Жүлдеге ұсынылған фи льм-
дер жайлы шешім шығарып, жеке 
пі кірімді айту үшін алдымен бар-
лық туындыны қарау керек. Сон-
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Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС �ндірістік объектілерінің және оларға іргелес орналасқан жер учаскелерінің аумақтарында, 
вахталық кенттердің асханасында тамақтандыруды ұйымдастыру, әкімшілік, тұрғын, қойма, �ту орындары, технологиялық 

және �зге үй-жайлардың жабдығына, инженерлік желілеріне техникалық және сервис қызметтерін к�рсету» қызметтерін сатып 
алу ж�ніндегі ашық тендердің нәтижелері туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС №1,2,3,4,7,8,9,10,11  лоттар бойынша - Қазақстан Республикасы, 010000, Астана  қ., Алматы 
ауданы, Жұмекен Нәжімеденов к-сі, 29 үй, 46 пәтер, 6, БСН 171140038442, «Turan Service Development» ЖШС тендерлік 
(тінімі «Вахталық кенттердің асханасында тамақтандыруды ұйымдастыру, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС (ндірістік 
объектілерінің және оларға іргелес орналасқан жер учаскелерінің аумақтарындағы әкімшілік, тұрғын, қойма, (ту орындары, 
технологиялық және (зге үй-жайлардың жабдығына, инженерлік желілеріне техникалық және сервис қызметтерін к(рсету» 
қызметтерін сатып алу бойынша жеңімпаз болып танылсын.

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС №5,6,12,13,14 лоттар бойынша - Қазақстан Республикасы, Алматы қ.,   Назарбаев даңғ., 110 
үй, 112 кеңсе, 060840006256 «Қазақстандағы Хуа Ю Интернационал» ЖШС тендерлік (тінімі «Вахталық кенттердің 
асханасында тамақтандыруды ұйымдастыру, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС (ндірістік объектілерінің және оларға іргелес 
орналасқан жер учаскелерінің аумақтарындағы әкімшілік, тұрғын, қойма, (ту орындары, технологиялық және (зге үй-
жайлардың жабдығына, инженерлік желілеріне техникалық және сервис қызметтерін к(рсету» қызметтерін сатып алу бойынша 
жеңімпаз болып танылсын.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-04.

Объявление об итогах открытого тендера по закупке услуг 
«Организация питания в столовой вахтовых поселков, техническое и сервисное обслуживание оборудования, инженерных 

сетей административных, жилых, складских, проходных, технологических и иных помещений на территориях 
производственных объектов и прилегающих к ним земельных участках ТОО «Азиатский Газопровод»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем по закупке услуг «Организация питания в столовой вахтовых поселков, 
техническое и сервисное обслуживание оборудования, инженерных сетей административных, жилых, складских, проходных, 
технологических и иных помещений на территориях производственных объектов и прилегающих к ним земельных участках 
ТОО «Азиатский Газопровод» по Лотам №1,2,3,4,7,8,9,10,11 тендерную заявку ТОО «Turan Service Development» - Республика 
Казахстан, 010000, город Астана, район Алматы,  ул. Жұмекен Нәжімеденов, дом 29, н.п. 6, БИН 171140038442.

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем по закупке услуг «Организация питания в столовой вахтовых поселков, 
техническое и сервисное обслуживание оборудования, инженерных сетей административных, жилых, складских, проходных, 
технологических и иных помещений на территориях производственных объектов и прилегающих к ним земельных участках 
ТОО «Азиатский Газопровод» по Лотам №5,6,12,13,14 тендерную заявку ТОО «Хуа Ю Интернационал в Казахстане» - 
Республика Казахстан, город Алматы, пр. Назарбаева, дом 110, офис 112, БИН 060840006256.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04.

«GoldFinMarket
Микроқаржы ұйымы» ЖШС

сатып алынбаған кепілдегі мүліктерге: алтыннан жасалған бұйымдар 
№ 1- №143 лот бойынша сауда жариялайды:

Бастапқы бағасы:
1. 585 сынаманың 1 санатындағы бұйымдар–    20 186  теңге/грамм
2. 585 сынаманың 2 санатындағы бұйымдар –   22 204  теңге/грамм
3. 585 сынаманың 3 санатындағы бұйымдар –   24 223  теңге/грамм
4. 750сынаманың 1 санатындағы бұйымдар   –  25 789  теңге/грамм
5. 750 сынаманың 2 санатындағы бұйымдар   – 28 467  теңге/грамм
6. 500 сынаманың т�мен сынама бұйымдар –    17 253  теңге/грамм

Аукцион 15.00-де   10.05.2024 жылы Астана  қаласы, Сейфуллин  
к(шесі,14 үй мекенжайы бойынша (теді.

Аукционға қатысу үшін �тініштер келесі мекенжай бойынша 
қабылданады: Астана  қаласы, Сейфуллин  к(шесі, 14 үй мекенжайы 
бойынша  ағылшын  әдісімен (теді.

тел.  8 (717-2) 22-22-25;8 (775) 154- 17- 49
Кепілдік жарна сомасы ұсынылған сомадан 5% т(лем ақысы  

қабылданады. Аукцион басталатын уақыттан 1 сағат бұрын (тініштерді 
қабылдау тоқтатылады. Т(лем жасау шарты  100% - 5 жұмыс күн ішінде.

Деректемелер:  «GoldFinMarket Микроқаржы ұйымы» ЖШС, 
БСН 071140021635, 

СТН 581500213269, ЖСК KZ39551X125000008KZT, БСК KSN-
VKZKA, КБе 15,   «Банк Фридом Финанс Қазақстан» АҚ

Сенімді тұлға: Шакирова Асемгуль Каирбековна.

ТОО «Микрофинансовая организация GoldFinMarket»
объявляет торги невыкупленного залогового имущества: 

изделия из золота по лотам с № 1 - №143

Стартовая цена:
1. Категория 1 изделия 585 пробы        –        20 186  тенге/грамм
2. Категория 2 изделия 585 пробы        –      22 204   тенге/грамм
3. Категория 3 изделия 585 пробы        –      24 223   тенге/грамм
4. Категория 1 изделия 750 пробы        –      25 879    тенге/грамм
5. Категория 1 изделия 750 пробы        –     28 467   тенге/грамм
6. Низкопробное  изделие 500 пробы     –     15 359    тенге/грамм

Аукцион состоится 10.05.2024 года в 15.00  по английскому  методу  
по адресу: г.Астана, ул.Сейфуллина 14.

Заявки на участие в аукционе принимаются по адресу: г.Астана, 
ул.Сейфуллина 14,

тел.8 (717-2) 22-22-25;   8 (775) 154- 17- 49
Сумма гарантийного взноса – 5% от заявленной суммы.  Прием 

заявок прекращается за 1 час до проведения торгов. Условия оплаты 
100% в течение 5-ти рабочих дней.

Реквизиты: ТОО «Микрофинансовая организация GoldFinMarket», 
БИН 071140021635, РНН 581500213269, ИИК KZ39551X125000008KZT, 
БИК KSNVKZKA, КБе 15, АО «Банк Фридом Финанс Казахстан»

Доверенное лицо:  Шакирова Асемгуль Каирбековна.

Жаңа нормаларға сәйкес 
«Ай бын» орденінің түрлі дәре-
же  сіне Сағадат Нұрмағамбетов, 
Бауыр жан Момышұлы, Ра хым-
жан Қошқарбаевтың есімін беру 
қарастырылған.

«Атап айтқанда, I дәрежелі 
«Ай бын» орденін Сағадат Нұр-
ма ғамбетовтің есімімен, II дә ре-
же лі «Айбын» орденін Бауыржан 
Мо мышұлының есімімен, III 
дә режелі «Айбын» орденін Ра-
хым жан Қошқарбаевтың есімі-
мен атау ұсынылды», – деді 
Се нат депутаты Андрей Лукин. 

Мақұлданған заң даңқты ба-
тыр лардың жауынгерлік ерлігін 
мәң гілік есте қалдыру, сондай-
ақ жалпыұлттық сананы, қа зақ-
стан дық азаматтық бірегейлікті 

ны ғайтуға, әскери-патриоттық 
тәр биені дамытуға (з үлесін қо са-
ды. Сенатор Алишер Сатвал диев 
соғыс майданындағы ерлігі – елге 
мұра, бейбіт күндегі ерен еңбегі 
ұр паққа үлгі болған батыр ла ры-
мыз Сағадат Нұрмағам бе тов тің, 
Бауыржан Момышұлының және 
Ра қымжан Қошқарбаевтың есі-
мін ұлықтау арқылы Мем ле кет-
тік наградалар жүйесін же тіл-

діру ді мақсат тұтқан заңды 
то  лық қолдайтынын жеткізді. 

«bріптестеріміз Нұрт(ре Бай-
 тілесұлы, Ғалиасқар Т(лен ді ұлы 
және Парламент Мәжілісінің 
бір қатар депутаты бастама шы-
лық еткен бұл құжат қазір Қа-
зақ стан Республикасының мем-
лекеттік  идеологиясының 
не  гізгі ұстанымы қазақстандық 
пат риотизмді қалыптастыру 

ісіне қызмет етеді деп сенемін. 
Заңда к(зделген стратегиялық 
мақ саттың бірі – жастарды пат-
риотизмге тәрбиелеу, жас ұрпақ-
тың рухын к(теру, адами ұста-
ным дарды қалыптастыратын 
тәрбие беру және тәрбиелік 
ор   таны құру. Қазіргі қоғам да-
муы тұлғаның жаңа әлеуметтік 
ти пін қалыптастыруды, ұлттық 
қауіп сіздікті қамтамасыз ету 
үшін елжанды, отансүйгіш ұр-
пақ тәрбиелеуді талап етеді», – 
де ді ол. Алишер Сатвалдиевтің 
ай туынша, талқыланып отырған 
заң ның ұрпақтар сабақтастығын 

фессоры Мақсат Алпысбес бұл 
тәжірибе халқы үшін ерен ер лік 
танытқан батыр ла ры мыз дың 
есімін мәңгі есте сақтауға сеп 
болатынын айтты. 

«І дәрежелі «Айбын» ор  деніне 
Сағадат Нұрмағам бе тов  тің, ІІ дә-
 ре желі «Айбын» ор    деніне Мәс кеу 
тү бінде үлкен ер лік к(рсеткен 
Бауыржан Мо мышұлының және 
ІІІ дәрежелі «Айбын» орденіне 
Рейхстагқа ту тіккен Рақымжан 
Қошқарбаев есі мінің берілуі (те 
дұрыс ше шім. Бұл жас (скелең 
ұр пақты отаншылдық және ер-
лік мінезді етіп тәрбиелеуде зор 
р(л атқара ды. Бұл награ далар-
дың бір мін деті – соғыстағы 
ұлым   дық ты күй ретіп, жеңіске 
же туде қ азақ хал қының қаһар-
ман   да ры ның есі мін тағы бір 
ес  ке алып, тарих ақи қатын ұмы-
т тыр мау. Бү кіл әлем гитлерлік 
Р е й х с т а г қ а  қ а з а қ  б а  т ы р ы 
Рақым жан ту тіккенін ұмыт пауы 
керек. Барша ел Мәс кеуді қор-
ғау да ең үлкен ерлік к(р сеткен 
Бауыржанның соғыс (не рін 
білу ге тиіс. К(пте ген әлем елін-
де (здерінің даңқ ты, әсіресе 
елін, жерін қор   ғаған ба тыр ла ры-
ның және мем   ле кет тің дамуына 
үлес қос қан тұлға лар дың есімі-
мен осын дай награ да ларды атау 
қа лып тасқан дәс түр. Соның 
ая  сын  да біз дің ел де де мақұл-
дан  ған ше шім (те дұрыс деп 
ба ғалаймыз. Сондық тан «Ай-
бын» орденінің дәре же лерін 
әлем майданында ұлы ер лік 
к(рсеткен батырлары ның есімі 
берілгені ер лік дәстүрді дәріп-
теуге қыз мет ететін үлкен табыс 
деп бі леміз. Де мек, бұл «Ай бын» 
ор дені нагр даларының дәре же-
ле ріне ба тыр аталары мыз дың 
есі мін бе кіту, барша әлем ге ел 
қор ғау дағы қазақ ерлі гі нің үл гі-
сін асыл (неге етуге тиіс», – дей-
ді тарих шы М. Ал пыс бес.

«АЙБЫННЫҢ» АЙБЫНЫ

Мемлекет 
басшысының 
2024 жылғы 

15 наурызда өткен 
Ұлттық құрылтайдың 
үшінші отырысында 
берген тапсырмасын 
орындау және 
мемлекеттік награда 
жүйесін жетілдіру 
мақсатында «Айбын» 
орденін даңқты 
батырлардың 
есімімен атауға 
қатысты заңға 
Қазақстан 
Республикасы 
Парламентінің 
депутаттары 
бастамашылық 
жасаған еді. Осы 
аптада бастама 
Сенатта 
мақұлданды.

бай ланыстыруда маңызы ерек-
ше. С(з соңында сенатор «Ел 
үмі тін ер ақтар, ер атағын ел 
сақ  тар» деген халық даналығын 
дә ріптей келе, талқылап отыр-
ған заңды қолдауға шақырды.

Жалпы, орден-медальдарға 
тұлғалардың есімін беру к(п-
теген елде бар тәжірибе. Еу разия 
ұлттық университетінің та рих 
ғылымдарының докторы, про-
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Биыл да Үкіметтің кеңейтілген 
отырысында Мемлекет басшысы 
ел дегі медициналық қыз мет тердің 
сапасы мен қол жетімділгін қатаң 
сынға алған болатын. Үздік әлемдік 
тәжірибеге сәйкес денсаулық сақ-
тау саласын қаржыландыру бойын-
ша мемлекеттік саясаттың негізгі 
міндеті – денсаулық сақтау жүйесін 
дамыту болуға тиіс. Ал Дүниежүзілік 
ден саулық сақтау ұйымы маман-
дарының айтуынша, медицинадағы 
қаржыландыру м&лшері, ашықтық 
пен оның тиімділігіне қатысты 
проб  лемалар саладағы негізгі қағи-
даттарды қамтамасыз етуге мүм-
кіндік бермейді.

Қазақстанда 2020 жылдан бас-
тап тегін денсаулық сақтау қыз-
меттерін тегін к&рсету жүйесі ара-
лас тәртіпте қаржыланды рылады. 
Яғни, қазір ол бюджеттік қаржы-
лан  дыруға және міндетті медици-
налық сақтандыру жүйесіне не-
гізделген. Дегенмен сарапшылар 
аталмыш мәселелердің түпкі себе-
бін қаржыландырудың жеткілік-
сіздігімен байланыстырады. 

ТЕГІН ҚЫЗМЕТ ТЕККЕ 
КЕТПЕСІН ДЕСЕК

*леуметтік медициналық сақ-
тандыру қоры стратегия департа-
ментінің директоры, Дамир К&п-
жасаров, М*МС жүйесін енгізудің 
негізгі тұжырымдамасы халыққа 
медициналық к&мектің қолжетім-
ділігін арттыру деген пікірде. Оның 
айтуынша, тегін медициналық 
к&мектің кепілдік берілген к&лемі 
және М*МС шеңберінде амбула-
ториялық-емханалық к&мекке 
жұмсалатын шығыстардың үлесі 
2025 жылға қарай 60%-ға дейін 
жеткізумен кезең-кезеңімен арта 
түспек.

– 2023 жылдың қорытындысы 
бойынша, ТМККК және М*МС 
шеңберінде амбулаториялық-
емханалық к&мекке жұмсалатын 
шығыстардың үлесі 57,3% құрады. 
М*МС енгізілуімен 2020 жылдан 
бастап клинико-диагностикалық 
қызметтерді (КДҚ) қаржыландыру 
15 есе, стационарды алмастыратын 
медициналық к&мекті және ам-
булаториялық дәрілік қамтамасыз 
етуді 3 есе, жоғары мамандырылған 
медициналық к&мек, медициналық 
оңалту және МСАК-ты 2 есе &суі 
байқалады. Сонымен қатар бір тұр-
ғынға Денсаулық сақтау шығында-
ры 2 есеге – 56 мың теңгеден 122 
мың теңгеге дейін &сті, – дейді ол.

Дегенмен Halyk Finance анали-
тикалық орталығы мамандары 
Қазақстанның денсаулық сақтау 
жүйесінің негізгі проблемасы – те-
гін медициналық қызметтердің 
қолжетімді болмауы деген пікірде. 
Мысалы, егер қала тұрғынының 
қалтасы к&терсе ақылы түрде сапа-
лы және кәсіби медициналық к&-
мекке жүгіне алады. Елімізде дәрі 
тапшылығы жоқ сондықтан к&пте-
ген препаратты сатып алу да мәселе 
туғызбайды. Егер ауыл тұрғыны 
болса, медициналық қызметтер 
мен дәрі-дәрмектерді т&леуге жет-
кілікті қаражаты болса да, сапалы 
қызмет алуға мүмкіндігі бола бер-
мейді. Сарапшылар бұл жерде де 
мәселе халықтың нақты табысына 
келіп тірелетінін алға тартады. ?йт-
кені жеке медициналық компани-
ялар табысы т&мен ауыл-аймақтар-
да б&лімшелерін ашуға құлықсыз.

«Сондықтан еліміздегі табысы 
т&мен азаматтар жеке немесе мем-
лекеттік медициналық ұйымда те-

�АРАЖАТ�А 
БАЙЛАНЫСТЫ

Қазірдің өзінде әлемде денсаулық сақтау саласында 
робототехника, нанотехнология, сәулелік диагностика, гендік 

инженерия секілді серпінді технологиялар жетерлік. 
Болашақта олардың әлеуеті арта түспек. Мысалы, медицина 

саласындағы әйгілі футуролог Рэй Курцвейл: «2031 жылы 
адам ағзаларын басып шығаруға арналған 3D принтерлер 
кез келген деңгейдегі ауруханаларда қолданылады, 2032 

жылы нанороботтар медициналық мақсатта қолданыла 
бастайды. Олар адам жасушаларына қоректік заттарды 

жеткізе алады», – дейді. Десе де, әлемдік медицина 
жетістіктері елімізді айналып өтіп жатқандай. Себебі 

елімізде халыққа медициналық көмек көрсетудің 
қолжетімділігі мен сапасы жиі сынға ілігеді.

МЕДИЦИНА ҚАУҚАРЫ 
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гін қызмет алу барысында мынадай 
проблемамен бетпе-бет келеді:

– барлық медициналық қыз-
меттер тегін қол жетімді емес;

– мамандандырылған тегін 
қыз  метті алу үшін бірнеше күн 
күтуге тура келеді;

– К&п жағдайда тегін медици-
налық қызметтер сапасыз, кәсіби 
емес, ескірген немесе тозған жаб-
дық та, әсіресе ауылдық жерде тұр-
саңыз тозығы жеткен б&лмелерде 
к&рсетіледі», – дейді Halyk Finance 
басқарма басшысының кеңесшісі, 
қаржыгер Мұрат Темірханов.

Медициналық к&мектің қол же-
тімділігін қамтамасыз ету б&лі-
гіндегі тағы бір &зекті мәселе ха-
лық ты М*МС жүйесімен қамту 
мә селесі. ?йткені *леуметтік 
меди циналық сақтандыру қоры-
ның мәлімдеуінше, 2024 жылғы  
1 сәуірдегі жағдай бойынша еліміз-
де 3,6 млн адам, яғни халықтың 
18,1%-ы М*МС жүйесінен тыс.

«Осыған байланысты, заңна-
малық деңгейде 2025 жылдан 
бастап жергілікті атқарушы орган 
қаражаты есебінен М*МС жүйе-
сіне дағдарыстық (D), шұғыл (E) 
әлеуметтік әл-ауқат деңгейі бар 
адамдардың санаттарын тарта оты-
рып, М*МС жүйесімен халықты 
қамтуды арттыру мәселесі пысық-
талуда. Бұл шаралар М*МС жүйе-
сінде дағдарысты және шұғыл 
деңгейі бар адамдар санатынан 948 
мың адамға медициналық к&мектің 
қолжетімділігін қамтамасыз етуге 
мүмкіндік береді. Медициналық-
санитарлық алғашқы к&мек аумақ-
тық жақындығын қамтамасыз ету 
мақсатында денсаулық сақтау 
ұйымдары желісінің мемлекеттік 
нормативі қайта қаралды. Енді 50 
тұрғыны бар ауылдарда мейірбике 
алғашқы медициналық к&мек 
к&рсетеді, бірақ орын-жай қарас-
тырылмайды. Ал 500 адам тұратын 
ауылдарда медицина қызметкер-
лерінің саны бір адамнан үшке 
дейін ұлғайтылады, – дейді 
Д.К&пжасаров.

Бұл мемлекет тарапынан мәсе-
ленің түйінін тарқатуға бағытталған 
шаралар десек, қазіргі ахуалымыз-
ды ЭЫДҰ мүше дамыған елдерімен 
салыстырған тәуелсіз сарапшылар 
әлі де атқарылар жұмыс жеткілікті 
екенін аңғартып отыр. Мәселен, 
Halyk Finance зерттеу орталығы 
еліміздегі тегін меди циналық 
қ ы з м е т т е р д і  қ а р ж ы л а н  д ы р у 
м&лшерін отырып к&рсеткен. Ин-
фографикада Қазақстандағы 
денсаулық сақтау шығындарына 
жұмсалатын қаражаттың ЖІ?-ге 
қатынасы ЭЫДҰ елдеріндегі орта-
ша к&рсеткіштен үш есе т&мен 

екенін к&руге болады. Дүниежүзілік 
денсаулық сақтау ұйымы бюджет-
тік қаржыландыру кезінде жүйенің 
қалыпты жұмыс істеуі үшін меди-
цинаға жұмсалатын шығыстардың 
ең т&менгі деңгейі дамыған мемле-
кеттерде ЖІ?-нің 6-9%-ына және 
дамушы елдердегі ЖІ?-нің кемін-
де 5% -ына жеткізуді ұсынады.

«Б�РІМІЗ БІРІМІЗ ҮШІН»
Мәселен, АҚШ-та денсаулық 

сақтау саласын бюджет емес, сақ-
тандыру ұйымдары қаржылан-
дырады. Нәтижесінде, медицина-
лық ұйымдары тиімді жұмыс істей-
ді. Америка Құрама Штаттары 
ғылыми зерттеулердің деңгейі мен 
тиімділігі бойынша әлемде жетек-
ші орын алатыны жасырын емес. 
Ондағы денсаулық сақтау ең озық 
медициналық жабдықтармен, дәрі-
дәрмектермен және керек-жарақ-
тар мен қамтамасыз етілген. Меди-
цина саласындағы Нобель сыйлы-
ғының к&п б&лігін АҚШ &кілдері 
алады. Тіпті, соңғы 20 жылда жа-
сал ған барлық жаңа дәрі-дәрмек-
тердің жартысына жуығы АҚШ-та 
жасалған. Табыс деңгейі бойынша 
да америкалық дәрігерлер басқа 
елдердегі әріптестерінен әлдеқайда 
жоғары.

Елімізде М*МС жүйесі ен-
гізілгенімен әлі де саланы мемле-
кеттік қаржыландыру жүйесі басым 
түсіп отыр. Мұны Денсаулық сақ-
тау министрі т&мендегідей түсін-
діреді.

«М*МС жүйесі – жинақтаушы 
емес және дербес шоттарды к&зде-
мейді, бірақ ынтымақтастық қағи-
даты бойынша жұмыс істейді. Бұл 
медициналық к&мекке жүгінбейтін 
азаматтардың жарналары жоғалып 
кетпейді, қайтарылмайды, бірақ 
емделуге мұқтаж басқа пациенттер-
ге қайта б&лінеді дегенді білдіреді. 
Бұл, әсіресе құны 1 млн теңгеден 
40 млн теңгеге дейінгі қымбат тұра-
тын медициналық к&мек к&рсету 
жағдайларында, жинақтау жүйесі 
шеңберінде мүмкін емес айрықша 
технологияларды қолдану жағдай-
ларында &те маңызды», – деген 
болатын ведомство басшысы.

С.Қайырбекова атындағы ұлт-
тық ғылыми денсаулық сақтауды 
дамыту орталығының 2022 жылғы 
есебіне сәйкес, әлеуметтік медици-
налық сақтандыру қоры мемлекет-
тік денсаулық сақтау шығында ры-
ның 35%-ын қамтылған. Ал қалған 
65%-ы мемлекеттік бюджеттен 
қаржыландырылған. Оның ішінде 
тегін медициналық к&мектің кепіл-
дендірілген к&лемін қамтамасыз 
ету шығындары – 54%, ал профи-
лак тикалық және емдік шараларды 

қамтитын бюджеттік бағдар лама 
шығындары – 11%.

Д�РІ-Д�РМЕКТІҢ «Д�РМЕНІ» 
ҚАНДАЙ?

Halyk Finance аналити калық 
орталығы маманда рының айтуын-
ша, халықтың қал тасынан медици-
налық қызметке т&ленетін т&лем-
дер кез келген елдегі халықтың 
қар  жылық жүктеме сінің &те 
маңыз  ды к&рсеткіші. *леуметтік 
ме дициналық сақтан дыру қоры-
ның мәліметтеріне сүйенсек, 
М*МС енгізудің әсері нен азамат-
тардың қалта шығы сының к&лемі 
2019 жылғы 33,8%-дан 2022 жылы 
31,1%-ға дейін қысқарғанын. 

Дегенмен тәуелсіз сарапшылар 
«Қазақстанда медициналық қыз-
меттер мен дәрі-дәрмектерге ха-
лық тың қалтасынан т&ленетін 
т&лем дердің жалпы сомасы статис-
тиканың жетілмегендігіне және 
бейресми т&лемдерге байланысты 
айтарлықтай т&мендетіліп отыр. 
Яғни, іс-жүзінде Қазақстан бұл 
к&рсеткіш бойынша ЭЫДҰ елдері-
нен айтарлықтай артта», – деген 
пікірді алға тартуда.

Қор мамандары &з кезегінде 
елімізде 2019 жылдан бері КТ/МРТ 
қызметтерінің қолжетімділігі 
7 есеге, ал оны қаржыландыру к&-
лемі 9 есеге &сті. УДЗ қызметтерінің 
қол жетімділігі 2 есеге және де қар-
жы ландыру к&лемі 4 есеге &скенін 
мәлімдеп отыр. Сондай-ақ 10 және 
одан да к&п күн күтетін консульта-
циялық диагностикалық қызмет-
тер дің үлес салмағы, 2020 жылғы 
14%-дан 2023 жылғы 9%-ға дейін 
айтарлықтай қысқарғанын жет-
кізді.

«Қазір Денсаулық сақтау мини-
стрлігі пациенттің бағытын оңтай-
ландыру, кадрлық әлеуетті ұтымды 
пайдалану мақсатында медици-
налық к&мек к&рсету тәртібі бо-
йынша қажетті &згерістер енгізу 
үшін қолданыстағы нормативтік-
құқықтық базаны талдау бойынша, 
сондай-ақ жүгіну мен аурудың се-
бебіне байланысты клиникалық-
диагностикалық зерттеулер тізбесі 
бойынша жұмыс жүргізуде. Соны-
мен қатар қолданыстағы бизнес-
процестер, оның ішінде ақпараттық 
жүйелерде де жетілдірілуде. Бұл 
шаралар емханалардағы кезектерді 
қысқартуға, бастапқы буын жұмы-
сының жеделдігін арттыруға, меди-
циналық к&мектің қолжетімділігін 
кеңейтуге мүмкіндік береді», – 
дейді Дамир К&пжасаров.

Мемлекет басшысы да халыққа 
Жолдауында жаһандық фармацев-
тикалық корпорациялармен ын-
тымақтастықты жандандыруды, 
инвесторларды тартуды, техноло-
гиялар мен жаңа әзірлемелердің 
трансфертін қамтамасыз етуді, 
отандық &ндірушілермен оффтейк-
келісімшарттардың к&лемі мен 
номенклатурасын кеңейтуді және 
отандық &ндірістің дәрілік заттар 
мен медициналық бұйымдарының 
үлесін 2025 жылдың &зінде-ақ 50%-
ға дейін жеткізуді тапсырған еді.

Жақында Сенаторлар қолже-
тім ді медицинаға мұқтаж елдердің 
дәрілік препаратқа қол жеткізуді 
жеңілдетуге бағытталған заңды да 
қарады. «Зияткерлік меншік құ-
қықтарының сауда аспектілері 
ж& ніндегі келісімге толықтыру 
ен гізу туралы хаттаманы ратифика-
циялау туралы» заң ДСҰ-ға қа-
тысушы елдерге патенттелген 
дәрі-дәрмекті экспортқа мәжбүр-
леу лицензиясы бойынша құқық 
иесінің рұқсатынсыз дәрілік зат-
тарды &ндіру құқығын береді. 

Сенаторлардың айтуынша, 
заң ның қабылдануы дәрілік пре-
параттарға қолжетімділікті жеңіл-
детуге, елдегі фармацевтика &нер-
кәсібін дамытуға жәрдемдесуге, 
сондай-ақ сауданы дамыту үшін 
Қазақстанның әлемдік нарықтарға 
қол жеткізуіне қолайлы жағдайлар 
жасауға ықпал етпек.

Кез келген елдің бүкіл ден-
саулық сақтау жүйесінің тиімділігін 
орташа &мір сүру ұзақтығы арқылы 
бағалауға болады. Кеңес одағы 
дәуірінде, 1987 жылы еліміздегі 
орташа &мір сүру ұзақтығы 69,3 
жыл болған. Тәуелсіздік алғаннан 
кейін бұл к&рсеткіш тұрақты түрде 
т&мендей бастады және 1996 жылға 
қарай 64,1 жыл деңгейіне түсті. 
Яғни, 9 жылда 5,2 жылға т&мендеп, 
1978 жылғы к&рсеткіш – 64,2 жыл-
ға жақындаған. Еліміз тек 2011 
жыл ға қарай 1987 жылғы к&рсет-
кіштерге қол жеткізе алған бола-
тын. Денсаулық сақтау министр-
лігінің мәліметінше, былтырғы 
жыл дың сәуір айында бұл к&рсет-
кіш 74,44 жасқа дейін &скен. Бұл 
еуропалық к&рсеткіштен 10-11 
жылға аз. БҰҰ-ның 2022 жылдың 
нау рызында жарияланған Life 
Expectancy Index атты зерттеуінде 
Қа зақстан &мір сүру ұзақтығының 
и н  д е к с і  б о й ы н ш а  ә л е м д е 
167-орын  ға ие. Осыдан-ақ елдің 
ден  саулық сақтау жүйесінің тиім-
ділігін бағамдауға болады.

Кәмила ЕРКІН
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Экономиканы� негізгі 
драй вері – �неркәсіп орында-
ры десек те, оны� эколо гия-
лы% ахуал*а елеулі кері ы%-
палы бары к�п жа*дайда к�з ге 
ілінбей жатады. М3ны к5н-
делікті тіршілікте �ндіріс 
орын дарына %о�сылас орна-
лас%ан елді мекендердегі 
топыра% %абаты мен ауаны�, 
�зендері мен к�лдерді� лас-
тануынан аны% а�*ару*а бо-
лады. Алайда за� талаптарын 
�рескел б3зып, %орша*ан ор-
таны аса ауыр зиянды %ал ды%-
тар*а толтыр*ан жа*дай лар ды 
%олмен істегендер асып кет-
се, айыпп3лмен %3ты  лып жат-
%анын бай%ап ж5рміз.    

Ақмола  облысындағы Степ-
ногорск қаласының іргесінде 
орналасқан шағын ғана Ақсу және 
Заводской кенттерінің айналасы 
ірі �ндіріс ошақтарынан ешқашан 
арылған емес. Керісінше, жыл 
санап к�бейіп келе жатқандай. 
!ткен ғасырдың сонау 1930 жыл-
дарында-ақ бұл елді мекендер 
ор наласқан аймақта алтын �н-
діріле бастаған. Кейінірек сол мол 
алтын қоры бар аймақта ірі кен 
орындары мен шахталар, үйлер, 
тау-тау болған қалдық үйінділер, 
қазылған терең шұңқыр карьер-
лер пайда болған. Қазір �ндірістік 
аймақтағы екі ірі кенттің тұрғын-
дары алтын �ндіру компанияла-
рында, Степногорск ЖЭС-де, 
сондай-ақ подшипник зауытта-
рында жұмыс істейді. 

Ақсу кентінің белсенді тұр-
ғынд арының бірі Григорий Вин-
гертер бірнеше жыл бойы зерттеу 
жүргізудің арқасында Ақсу және 
Заводской кенті мектептерінде 
радон сәулеленуінің шектен тыс 
жоғары екенін анықтайды. Бұған  
2022 жылы жергілікті СЭС қыз-
меті арқылы тексеріс жүргізген 
кез де куә болыпты. Алайда сол екі 
жылдан бері жергілікті әкімдіктен 
бастап, қала және облыс әкімдігі, 
Денсаулық сақтау басқармасы 
мен министрлігіне, Экология ми-
нистрлігіне тиісті құжатпен рас-
талған дәлелдерін тапсыра оты-
рып, хат жазғанымен, білім ор-
даларында балалардың ағзасын-
дағы қорғасын бар ма, жоқ па 
дегенді анықтайтын скринингтік 
тексеріс жүргізе алмай келеді. 

«Біріншіден, кен �ндіру кезін-
де тұрғындардың �мірі мен ден-
саулығына елеулі қауіп т�неді. 
Жоғарыдағы кент тұрғындары 
үйлерінің кейбірі, тіпті ж�ндеуге 
де келмей қалған. Тұрғындар бір-
тіндеп басқа аймақтарға к�шіріліп 
жатқанымен, мәселе түбегейлі 
шешімін таппай тұр. Екіншіден, 
Заводской және Ақсу кенттерінде 
радиациялық және радондық 
сәулелену аса жоғары. Иондаушы 
материалдың техногенді ошағы 
тұрғындардың �мірі мен денсау-
лығына �те үлкен қауіп т�ндіріп 
тұр. Тексеріс қорытындысы бо-
йын ша халықтың техногенді к�з-
дерден сәулелену м�лшерінің 
қалыпты нормасы 1 миллизиверт 
(1мЗв) болса, мұнда іс жүзінде жы-
лына 6,5 м3в-ке жетті.  Халық-
аралық радиациялық қорғаныс 
ж�ніндегі комиссия да жылына 
1м3в м�лшерді қалыпты, 1-5-ке 
дейінгі сәулеленуді т�тенше эко-
логиялық жағдай, ал 5м3в асқан 
жағдайда экологиялық апат ретін-
де тануды ұсынған. Ақсуда топы-
рақтың құрамындағы қорғасын-
ның да деңгейі �сіп кеткен. Бұл 
балалардың ақыл-есі мен дамуы-
ның тежелуіне әкеліп соғатын 
болып шықты. Bрі жүргізілген 
тексеріс бойынша ең к�п радон 

НЕМЕСЕ БАЛАНЫ 
СӘУЛЕДЕН САҚТАЙЫҚ
сәулеленуі білім ордаларында 
екені анықталды. Бұған дәлел 
соңғы 2023 жылы ғана Заводской 
кентінде 8 бала, Ақсу кентіндегі 
тағы 8 бала аутизмге шалдыққаны 
осы с�зіме айқын дәлел», – дейді 
Г.Вингертер. 

Григорий Вингертердің жүр-
гізген зерттеулерінен кейін  іске 
кіріскен Астана медицина уни-
верситеті мен Жапонияның Цу-
куба университеті де мектеп ғи-
мараттарындағы радон м�лше-
рінің шамадан тыс м�лшерде 
еке нін анықтаған. Зерттеу нәти-
жесі бойынша мектептің барлық 
қабатында радон белсенділігі 
6965Бк/м3-тен асып кеткенін 
анықтаған. Қалыпты м�лшер 
200 Бк/м3 ғана. Ал осыдан кейін 
СЭС қызметкерлері жүргізген 
тексерісте бұдан да жоғарылап 
7391 Бк/м3 яғни қалыпты к�р-
сеткіштен 37 есе артық болып 
шыққан. 

Қоғам белсендісі түйткілді 
мәселені шешу үшін тек жергілік-
ті масштабта т�тенше жағдай 
жариялау арқылы елді мекендегі 
тұрғындарды  қауіпсіз орындарға 
к�шіру мәселені біржақты шешу-
ге ықпал етуге тиіс деп санайды. 
Түйткілді мәселені шешу мақса-
тында мемлекеттік құзырлы ор-
ганға бірнеше мәрте хат жолда-
нып, арада хат алмасу �ткенімен, 
еш нәтиже болмаған.  Мұнымен 
қоса, ол �ңірде радон сәулеленуі 
мен радиациялық қауіп халықтан 
мұқият жасырылған деп санайты-
нын жеткізді. 

Балалардың ағзасына скри-
нингтік тексеріс жүргізуді сұра-
ғанымен, облыстық Денсаулық 
сақтау басқармасы оның Ден-
саулық сақтау министрлігі бекіт-
кен талапқа сай келмейтінін, 
сондықтан тексеріс жүргізіл-
мейтінін мәлімдеген. 

«Ақсу және Заводской кенті 
балаларының ағзасында қорға-
сын ның бар-жоғына скринингтік 
зерттеу жүргізуге қатысты Қа-
зақстан Республикасында бала-
ларға скрининг Денсаулық сақтау 
министрі міндетін атқарушының 
2020 жылдың 30 қазанындағы 
№ҚР ДСМ-174/2020 «Скрининг-

тік зерттеулерге жатқызылған 
мақ сатты тұлғалар тобын бекіту 
со нымен қатар аталған зерттеу-
лерді �ткізу к�лемі мен кезеңділігі 
туралы» бұйрығына сәйкес �т-
кізіледі. Талдау барысында Ақсу 
және Заводской кентінде балалар 
арасында аурудың �суі байқал-
мады. Анықтама түрінде келтір-
сек, қорғасынның бала ағзасында-
ғы әрекеті қан аурулары, есту 
қа білетінің ішінара бұзылуы, ги-
пер бел сенділік, жұмысқа қа білет-
ті ліктің т�мендеуі, ақылы мен 
фи зи калық дамуының  т�мен-
деуіне әкеліп соғады. !з кезегінде 
бас қарма «Алтын Алмас» ЖШС-
ның әкімшілігіне Қазақстан 
Респуб ликасының Bкімшілік іс 
жүргізу кодексінің 91-бабының 
3-тар ма ғына сәйкес қажетті зерт-
теу �т кізуге ықпал ету туралы хат 
жол дады», – деді Ақмола облы-
сының Денсаулық сақтау бас-
қармасы басшысының орынбаса-
ры Елена Иванова. 

Степногорск қаласы әкімдігі 
аталған мәселеге орай арнайы 
жиын ұйымдастырылып, оның 
қорытындысы бойынша Степно-
гор қалалық Санитарлық-эпи-
демиологиялық бақылау басқар-
масы мен Т�тенше жағдайлар 
басқармасына міндет жүктелгенін 
жеткізді. 

«2023 жылдың 29 қыркүйегінде 
�ткізілген жиын хаттамасына 
сәйкес Степногорск қалалық 
СЭС басқармасына ауыр метал-

дар дың бар-жоғын анықтау үшін 
топы рақты зерттеу сынамаларын 
алуға Ақмола облысының Эколо-
гия департаметіне хат жолданды.
Тиісті жағдайды бақылауға алу 
қалалық СЭС басқармасы мен 
Т�тенше жағдайлар басқармасы-
на жүктелген», – делінген Степ-
ногорск қаласы әкімдігінің жауа-
бында. 

Тиісті тексеріс жүргізген 
Степ  ногорск қалалық СЭС бас-
қар масы расында да, судың құра-
мында қорғасынның рұқсат етіл-
ген м�лшерден аса жоғары екенін 
анықтаған. 

«Суда қорғасынның бар-
жоғын анықтау мақсатында СЭС 
басқармасы Ақсу және Степ-
ногорскінің орталықтандырылған 

ауызсуын, Сілеті су қоймасын, 
Ақсу �зенінің суына мониторинг 
жүргізді. Суда қалыпты қорғасын 
м�лшері 0,03мг/дм3 болуға тиіс. 
Бірақ зерттеу нәтижелері бойын-
ша 9 сынамада алынған суда қор-
ғасынның шамадан тыс к�п екені 
анықталды. Сондай-ақ басқарма 
Ақсу кентінің маңындағы аумақ-
тың топырағында ауыр метал-
лардың болу-болмауын анықтау 
үшін жүргізген мониторинг 
бойынша да қорғасынның 0,5-тен 
118,0 мг/кг-ға дейін екені анық-
тады. Ал қалыпты деңгей 32,0 мг/
келіден аспауға тиіс. Топырақтан 
алынған қорытындыларды одан 
әрі �з құзыреті шеңберінде шара 
қолдану үшін Ақмола облысының 
Экология департаментіне жолда-
ды», – дейді Степногорск қалалық 
СЭС басқармасының басшысы 
Гулюза Абрамович. 

Алайда Экология департамен-
ті бұл түйткілдің �з құзыретіне 
кір мейтінін туралы мәлімдепті. 

«Топырақтың қорғасынмен 
ластануы туралы мәліметті тексе-
ру департаменттің сынақ зертха-
насының аккредиттеу саласына 
кірмеуіне байланысты тексеріс 
жүргізу мүмкін емес. Сонымен 
қатар Степногорск қалалық СЭС 
ақпаратына сәйкес Ақсу кенті 
тұрғындарының �тініші бойынша 
ауыр металл тұздарының құрамы-
на топырақ сынамалары алынды. 
Онда қорғасын құрамының артуы 
анықталды. Қазір Ақсу кенті 
маңында бірқатар ірі �неркәсіптік 
кәсіпорын орналасқан. Bкімшілік 
ден қою шаралары үшін топырақта 
қорғасынның болу себебін анық-
тау, сондай-ақ топырақта қорға-
сынның болуы мен белгілі бір 
кә сіпорынның қызметі арасын-
дағы тікелей байланысты анық-
тауы қажет. Ол үшін мүдделі 
мем лекеттік органдармен бірлесіп 
қосымша зерттеулер жүргізуі 
қажет. Бұл бағыттағы жұмыс мем-
лекеттік органдармен ынтымақ-
тастықта жүргізілетін болады», – 
деді Ақмола облысы Экология 
департаменті басшысының орын-
басары Ержан Ахметов. 

Сонымен, әзірге балалардың 
ағзасына қауіп т�ндіріп тұрған 
радон сәулеленуі мен топырақта 
қорғасынның бар болу мүмкіндігі 
аса жоғары екенін іргелі жоғары 
оқу орындарының зерттеулері 
растағанымен, мемлекеттік құ-
зырлы органдар бүлдіршіндердің 
денсаулығын тексеруге асығар 
емес. Болашақ ұрпақтың ден сау-
лығына ауыр қатер т�нуі рас тал-
ғандықтан, құзырлы министрлік-
тер мен ведомстволардың аталған 
жағдайға дереу арада назар ауда-
рып, тиісті тексеріс жүргізіп, жер-
гілікті атқарушы органдармен 
бірлесіп шара қабылдауы ж�н 
деген ойдамыз... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы
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Бүгінде үшінші мега по-
лис те 33 спорттық ұйым 

жұ мыс істеп тұр. Оның 16-ы 
ба лалар-жас�спірімдердің және 
біреуі мүгедектігі бар адамдарға 
ар налған спорт мектебі. Одан 
б� лек, жоғары спорт ше бер лі-
гі не арналған, Олимпиада ре-
зер він даярлау орталығы, кәсіби 

ала бында жеке кәсіпкер та ра-
пы нан салынған «ЕЛАМАН» 
спорт кешені, SPORT LIFE 
ша  ғын футбол орталығы да бар. 

Ермек Аманжолұлы биыл 
жергілікті бюджеттен 

спорт секцияларын жан басына 

Жыл ба    сы нан бері қала тұр ғын-
дары арасында са лауатты �мір 
сал тын наси хат тау мен қатар, 
бұ  қара лық спорт ты дамыту, 
спорт пен шұ ғыл дануға тарту 
мақ сатында қала аума ғын да 97 
спорттық іс-шаралар �т кізіліп, 

спорт клубы, су-спорт кешені 
мен мемлекеттік жеке әріп тес-
тік аясындағы спорт нысандары 
бар. Аталған мекемелерде 
спорт  тың 74 түрі дамытылып 
ке  леді. Оның 37-і олим пиа да-
лық, 28-і олимпиадалық емес 
жә не 9 ұлттық спорт түрлері. 
Сон дай-ақ 18 490 спортшы оқу-
жаттығу сабақтарын жүр гізіп 
жатыр.

Айта кету керек, Шымкент 
қа ла сының 2021-2025 жылдарға 
ар налған даму жоспары тіз-
бесінде спорт саласы бойын ша 
4 нысаналы индикатор ая сын да 
денешынықтырумен жә не 
спортпен айналысатын аза-
маттардың санын жалпы ха-
лықтың 50 пайызына дейін 
жет  кізу қарастырылған. Со ны-
мен бірге халықтың 1 000 адам-
ға арналған спорттық инфра құ-
ры  лыммен қамтамасыз етілу 
ша расы, денешынықтырумен 
жә не спортпен жүйелі түрде 

ай налысатын жастарды спорт-
пен қамту қажет. Қазір үшінші 
ме гаполисте құрылысы жүріп 
жат қан №12 спорт мектебі 
жуыр да пайдалануға берілмек. 
Ал құрылысына бюджеттен 1,8 
млрд теңге қаралған №15 спорт 
ме ктебінің іргетасы таяу күн-
дері қа ланбақ. 

Соны мен қатар биыл ба-
ла лар игілігіне ұсыны-

ла тын нысандардың қатарында 
Ең бекші ауданы Еламан тұрғын 

шақ қандағы қаржыландыру 
жо басына 2 млрд 866,0 млн 
теңге қар жы қарастырылғанын 
атап �тті. Қазір жан басына 
нор  ма тив тік қаржыландыру 
плат  фор ма сында 109 кәсіпкер 
бі ліктілік ірік теуден �тіп, 
спорт тың 17 тү рінен 195 сек-
ция да 12 024 ба ла ны спортқа 
бау лып жүр. Осы жо ба аясында 
328 жаттық тыру шы мен 200-ге 
жуық осы сала маманы жұ мыс-
пен қам та ма сыз етіліп отыр. 

Шымкент спортшылары 
жыл басынан Қазақстан 
чемпионаттарында мол 
олжа салып жүр. Қала 
спортшылары түрлі спорт 
жарысында 254 алтын, 
195 күміс, 249 қола 
медаль жеңіп алған. 
Одан бөлек, Азия 
чемпионаттарында: 
10 алтын, 9 күміс және 
8 қола, ал әлем 
чемпионаттары мен 
кубоктарында: 3 алтын, 
2 күміс, 4 қола (жалпы 
9) медальға ие болды. 
Бұл туралы Шымкент 
қаласының 
Денешынықтыру және 
спорт басқармасы 
басшысының 
орынбасары Ермек 
Дәрменов баспасөз 
брифингінде атап өтті.

СПОРТШЫЛАР 

Назгүл НАЗАРБЕК

Шымкенттік

ЕРЛЕП ТҰР

оған 11 мыңнан астам адам 
қатысқан. Алдағы күндері кә-
сіби мерекелер қарсаңында 
Спартакиада жарыстарын �т-
кізу жоспарланып отыр.

Қалалық Денешынықтыру 
жә не спорт басқармасы бас шы-
сы ның орынбасары Ермек Дәр-
ме нов биыл жыл басынан бері 
1 еңбегі сіңген жатты қ тыру шы, 
6 халықаралық дәрежедегі 
спорт шебері, 22 Қазақстан 
Рес  публикасының спорт ше бе-
рі, 79 спорт шеберіне үміткер 
спорт шылар дайындалғанын 
тіл ге тиек етті. «Биыл Париж 
қа ла сында �тетін ХХХІІI жазғы 
Олимпиада ойындарына қа ла-
мыздың үміткер спортшы ла ры-
мен �з құзіретіміз шегінде тиісті 
дайын дық жұмыстарын жүр-
гізіп жатырмыз. Бүгінде Олим-
пиа да ойындарына 5 спорт шы-
мыз (нысана к�здеуден Никита 
Чирюкин, бокстан Сабырхан 
Ма хмуд, Таеквондодан Аба ба-
киров Самирхон, семсерлесуден 
Алимжанов Эльмир мен Сертай 
Ерлік) жолдама жеңіп алды. 
Ал дағы уақытта грек-рим кү ре-
сі, к�ркем гимнастика, стенд 
ату, әйелдер боксы, байдарка 
жә не каноэда есу спорт түр ле-
рінен Олимпиада ойындарына 
5 жолдама жеңіп алу жоспар ла-
нып отыр», – деп атап �тті 
Ермек Аманжолұлы.

Қазір Олимпиада ойын да-
рына үміткер спортшылардың 
ті зімдері жасақталып, Олим-
пиа даға дейін қатысатын рей-
тинг тік және лицензиялық 
жа    рыстары бекітіліп, спорт шы-
лар қызу дайындыққа кіріскен. 

Басқарма басшылығы 
бри финг барысында бұ-

қа ралық ақпарат құралдары 
�кіл  дерін алдағы күндері са лы-
натын спорт нысандарының 
қа зіргі жай-күйімен де таныс-
тыр ды. 

Шымкент қаласы


